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Кәсіпкерлер Мәскеуді� Еуразиялы� ода� аясында белсенді ты�палап жат �ан тауарларды та�балауды� 
�аза�станды� бизнеске со��ы бол�анына на зар аудартып, дабыл �а�умен келеді. Оларды� айтуынша, 
б!л бір жа�ы нан, жем�орлар�а арнал�ан кезекті жемсау�а айналды. Екінші жа�ынан, ол та�балау�а іліккен 
тауарларды� к"рт �ымбаттауына со�тырды. Мысалы, ая�киім ба�асы бірден 9,7%-�а к#терілген. Бизнес 
зар илеп, безек �а�уда. Ал билік болса, міндетті т"рде та�баланатын тауарларды� жа�а тізімін енгізді.
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Бір айдан со� жа�а о�у жылы басталады. Cтудентті� 
ала�  сыз білім алуы "шін жайлы жата�ханамен �амтуды� 
ма�ызы зор. Жыл сайын жата�хана жетіспеушілігі, жайлы 
да арзан пәтер табу мәселесі студенттерді� бас ауруына 
ай  налып кеткен. *сіресе, Алматы, Астана секілді "лкен 
�а  лаларда б!л мәселе тіпті к"рделі десек болады. Жалпы, 
елі  мізде 1 миллионнан астам студент білім алады. Был-
тыр жа�а о�у жылында жата�хана�а м!�таж студенттерді� 
саны 89 мы�нан асса, биыл жата�хана тапшылы�ы 70 
мы�  �а жуы� орынды �!рап отыр. Я�ни, осыншама студент 
пә  тер жа�алайды деген с#з. Осы ретте жата�хананы� 
биыл  �ы «жырын» аны�тау�а тырысты�.

ЖАТАҚХАНА «ЖЫРЫ» ЖАТАҚХАНА «ЖЫРЫ» 
ЖАЛҒАСА МА?ЖАЛҒАСА МА?

Шекара к"зетіні� жа�сы бо луы – 
заман талабы. 2йт кені 3аза�стан 
ор на лас �ан айма�та�ы геосаяси 
ахуал к"р делі. Де мек, шекара к"зе-
тіне к# бі рек к#�іл б#лгенні� ар ты�-
ты�ы жо�. Алай да шекарашыларды� 
жа� дайын к#з бен к#ріп, к#�ілге 
т"й генде �ана �ор   далан�ан мәсе ле-
лер ге ба�а бе ру  ге болады. 
Жуырда Пар ламент Мә  жілісіні� 
бірнеше де путаты 15 к"н бойы 
шекарашылармен бір ге ел ше-
карасын к"зеткен еді. Б!л сапар 
жай лы олар әлеуметтік же лілерде 
жаз  ды. Сарбаздарды� �а сында 
#т кен жарты ай уа�ытта де путаттар 
ше  кара �ызметіні� жай-к"йін, ше ка-
ра шыларды� жа�дайын бір шама 
зер  делеп, біраз д"ниені к# кейге 
т"йіп �айт�ан болар деп "міт тенеміз. 

Дала за�дарына бейімделген жырт�ыш а�ды 
�ол�а "йрету, оны� тілін тауып #з дегеніне к#ндіре 
білу к#п адамны� �олынан келмейді. Сонды�тан 
да дрессура цирктегі е� к"рделі жанрларды� 
бірі саналады. Ешбір цирк колледжі дрессураны 
арнайы маманды� ретінде о�ытпайды. Себебі 
әрбір әртіс #з жануарын тауып, тіл табыса білуі 
"шін жылдар �ажет. Ендеше дрессура – 
о�уды �ажет етпейтін, "лкен 
ж"рек пен аса 
мейірімділікті 
талап ететін 
#нер. 

Самат Н=РТАЗА, Мәжіліс депутаты:

Одақ аясында тауарларды маркировка лау жаңа қарқынмен 
жалғасатын болды. Ресей енді ұйымға мүше 5 елде таңба ба сыл-
маған киім-кешекті, �зге �німдерді сатуға тыйым салғызбақ. Бұл 
халықтың ең к�п тұтынатын тауарларын бұқараға қол жетімсіз 
етеді. Онда одақтық қысымға қар сылық білдіріп жатқан ұлттық 
бизнеске халық қосылуы мүмкін. 

Бірақ Үкімет тыңдайтын емес. Сауда және интеграция 
ми нистр лігі «Таңбалауға жататын тауарлардың тізбесін айқындау 
тура лы» Үкіметтің 2020 жылғы 10 қыр күйектегі №568 қаулы-
сына �з ге ріс енгізу туралы» Үкіметтің жаңа қаулысының жоба-
сын әзір леді. Құжат таңбаланатын тауарлардың тізімін жаңар-
тады. 

Бұл жаңасы – 1 287 тауар түрінен тұратын �те ұзын тізім бол-
мақ. Онда не жоқ дерсіз? Дәрі-дәрмектер, адамның қаны, емдік, 
про филактикалық немесе диаг ностикалық мақсаттарда пай-
далану үшін дайындалған жануарлардың қаны, вак циналар, 
ток синдер, микроорганизмдердің дақылдары, сабындар, рент-
генографиялық тексерулерге арналған контрастты пре параттар, 
диагностикалық реагенттер, ор ганотерапияға арналған заттар, 
гепа рин және оның тұздары, темекінің қарапайымы, алмас тыр-
ғышы, сығындылар мен эссен циялары бар саналуан түрі және 
бас қалары биылдан бастап таңбалауға жатады деп күтілуде. 

(Жалғасы 4-бетте)

ЖЫЛДАҒЫ АПАТҚА 
КІМ КІН�ЛІ?

9ріге бармай, шілденің басындағы жағдайды 
мы салға алайық. 6 шілде күні басталған �рт сал-
дары нан алғашқы үш күннің ішінде Каспий жаға-
лауын дағы 450 гектардан астам аумақтағы �скін 
күл ге айналды. 50 гектар жер ашық от құр сауында 
қал ды. Тілсіз жаумен күреске 70-ке жуық маман, 
20 шақты техника жұ мылдырылды. Бірақ бұл да 
от ты ауыз дықтауға жеткіліксіз болды. Қызыл ор-

дадан тікұшақ к�мекке келді. <рттің шығу себебі 
бел гісіз қалды. 

Бір аптаға созылған �рт салдарынан «Ақжайық» 
мем лекеттік табиғи резерва ты на қарасты жалпы 
ау даны 910 гектар жер жанып кетті. <рт с�н діру-
ші лер 7 күн бойы отпен арпалысты. Күннің аптап 
ыс тығы мен қызыл жалын жайлаған аумақтың 
сулы, батпақты жерде болуына байланысты, қамыс 
�рті ауыздықтауға қиындық тудырды. 

Атырауда жылына 
бірнеше рет 

�айталанатын 
проблема 

бар. Ол – �амыс #рті. 
Толы� #шіруге бір 
емес, бірнеше к"н 

кететін тілсіз жау 
әсіресе жаз 

мезгілінде 
т!р�ындар�а �иынды� 

ту�ызады. 3аланы 
бас�ан т"тін мен 

к"лімсі иіске �апыры� 
ауа �осыл �анда, 

далада ж"ру т!рма�, 
тыныс алуды� #зі 
м!��а айналады.
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Дайындаған Б.ИКРАМОВА

Елімізді� ірі сауда орталы�тарында м�� таж отбасыларды� балаларына мектепке дайын-
ды� бойынша к�мек к�рсету пункттері ашыл ды. Одан б�лек, ата-аналарды� сауал дарына 
жауап беретін жедел желі іске �осылды. 

Елімізде �ыз алып �ашу�а �атысты 
жауап кершілікті к�шейту жоспарланып 
отыр. Б�л туралы �аза�станда�ы Адам 
���ы�тары ж�ніндегі уәкілді� баспас�з 
�ызметі хабарлады. 

«Елімізде, әсіресе оңтүстік �ңірлерде үйлену 
мақсатында қыздарды алып қашу әлі де жиі 
кездеседі. Кейбір жағдайларда мұндай әрекеттер 
жыныстық қолсұғылмаушы лықты бұзу, қорлау, 
з а ң с ы з  б а с  б о с т а н д ы ғ ы н а н  а й ы р у,  т і п т і 
�зіне қол жұмсауға әкеп соғады» делінген 
хабарламада.

2019 жылдан қазірге дейін елімізде адам 
ұрлаумен байланысты қылмыстық құқықбұзу-
шылықтар санатындағы 214 іс тіркелген. Сонымен 
қатар Қылмыстық кодексте мұндай құқықбұзу-

шылықтың жеке элементі болмағандықтан, некеге 
тұру мақсатында қыздарды ұрлау дерегі бойынша 
нақты статистика жоқ.

«Қазір Омбудсмен кеңсесі қылмыстық заң-
намаға бірқатар түзету енгізу, атап айтқанда, 
жекелеген бапты енгізу және жәбірленуші �з ер-
кімен босатылған жағдайда қылмыстық жауап-
тылықтан босатуды к�здейтін Қылмыстық ко-
декстің 125-бабына ескертпені алып тастау мүм-
кіндігін қарастырып жатыр», – деді ведомствоның 
баспас�з қызметі �кілдері.

Сонымен қатар Қазақстандағы Адам құқық-
тары ж�ніндегі уәкілге Қылмыстық кодекске 
«Неке қию мақсатында адамды ұрлау» жеке 125-1 
бапты енгізу туралы ұсыныс жолданды, оның 
әйелдерге қатысты қылмыс деңгейін т�мендететін 
алдын алу әсері болады деп күтіледі.

Жамбыл облысында�ы Жа�а Жамбыл 
фосфор зауытында (НДФЗ) жарылыс болып, 
салдарынан екі ж�мысшы зардап шекті. 

Оқиға 3 тамыз күні сағат 11:30-да болған. Жам-
был облыстық денсаулық сақтау басқармасы 
баспас�з қызметінің берген мәліметінше, «НДФЗ» 
ЖШС фосфор зауыты қоймасының аумағында 
контейнерлік цистернадан сары фосфор алынған. 

Зауыт әкімшілігінің хабарлауынша, жарылыс-
тың алдын ала себебі – қауіпсіздік ережелерін 
сақтамау.

«№7 цехтың жүк ілуші Данияр Орманов және 
№ 31 цехтың шикізатты дайындау ж�ніндегі же тек-
ші инженері Шахадияр Қалдыбай әртүрлі дә ре жеде 

химиялық күйік алды. Зардап шеккендер №1 
қалалық ауруханаға жеткізілді. Жұмыстар тоқ-
татылды, оқиға орны қоршалды. Қазіргі уақыт та 
мемлекеттік органдар �кілдерінің қатысуымен 
комиссия құрылып, тергеу жүргізіліп жатыр. Алдын 
ала себеп – қауіпсіздік ережелерін сақта мау. Зардап 
шеккендермен зауыт �кілдері тұрақты байланыста 
болады» делінген Қазфосфат таратқан хабарламада.

Қазір жансақтау б�лімінде жатқан Данияр 
Ормановтың денесінің 22 пайызын күйік шалған, 
жағдайы тұрақты. Шахадияр Қалдыбай жалпы 
палатада жатыр, оның денесінің 15 пайызы 
күйген, жағдайы қанағаттанарлық.

Зардап шеккен қызметкерлерге қажетті к�мек 
к�рсетіліп жатқаны хабарланды.

№86 (4334) 
5 ТАМЫЗ 2023 СЕНБІ

апта2 САЯСАТ

КӨМЕК КӨРСЕТУ 
ПУНКТТЕРІ АШЫЛДЫ

ОРМАНДА ЖАСЫРЫЛҒАН 
ОҚ-ДӘРІ ТАБЫЛДЫ

ТҮРМЕДЕ ЖАТЫП 
ТЕЛЕФОНМЕН АЛДАҒАН

ҚЫЗ АЛЫП ҚАШҚАНҒА 
ЖАЗА КҮШЕЙЕДІ

ЖАМБЫЛДА 
ЖАРЫЛЫС БОЛДЫ

«Мектепке жол» республикалық қайырымдылық 
акциясы 2008 жылдан бастап тұрақты ұйымдастыры-
лып келеді. Аталған к�мек аз қамтылған, к�пбалалы 
отбасылардың балалары, асыраушысынан айырыл-
ған және ерекше балаларға бағытталған. Одан б�лек, 
аталған санаттағы балалар жалпыға бірдей білім беру 
қорынан да қаржылай к�мек алып келеді», – деді 
Оқу-ағарту вице-министрі Еділ Оспан.

Оның айтуынша, аталған қайырымдылық шара 
дәстүрге айналды.

«Былтыр демеушілер мен меценаттар 3 млрд 

781 млн теңгеге 204 мыңнан астам оқушыға к�мек 
к�р сетті. Биыл қайырымдылық акциясы 1-30 қыр-
күйек аралығында «Жақсылық жаса» ұранымен 
�теді. Аза маттардың �тінішіне назар аудару мақ-
сатында жедел желі іске қосылды. Одан б�лек, ірі 
сауда орта лық тарында мұқтаж оқушыларға 
гуманитарлық к�мек к�рсету пункттері ашылды. 
Балалардың құ қығын қорғау комитетінің 74-25-28 
жедел байланыс теле фонына хабарласуға болады. 
Сондай-ақ BALA QOR AÝ Telegram чаты жұмыс 
істейді», – дейді ол.

�ара�андылы� полицейлер �ала шетіндегі 
орман ал�абынан жасырыл�ан �ару-жара� 
пен о�-дәрілер тапты. 

Жедел-іздестіру шарасын облыстық Полиция 
департаменті Криминалдық полиция басқармасы-
ның қызметкерлері ІІМ Қылмыстық-атқару жүйесі 
комитетінің жедел басқарма қызметкерлерімен 
бірлесіп жүргізген.

Оқиға орнынан жедел-тергеу тобы қызметкерлері 
«Байкал» маркалы тегіс ұңғылы мылтық, «Соваж» 

маркалы қос ұңғылы карабин, 12 калибрлі қос 
ұңғылы шолақ мылтық, ИЖ-21 тегіс ұңғылы 
мылтық, Макаров тапаншасы, әртүрлі калибрлі 188 
бірлік оқ-дәрілер және ішінде 1 440 патроны бар 
м�рленген мырыш қорап тәркіледі.

Аталған дерек бойынша, Қазақстан Республикасы 
Қылмыстық кодексінің 287-бабы 3-б�лігіне сәйкес 
қылмыстық іс қозғалды. Аталған баптың санкциясына 
сәйкес бес жылға дейін бас бостандығын шектеу не 
болмаса сол мерзімге бас бостандығынан айыру 
жазасы к�зделген.

Батыс �аза�стан облысыны� киберпо-
лицейлері алая�ты� жаса�аны �шін т�рмеде 
отыр�ан жазасын �теушіні� та�ы бір �ыл-
мысын әшкереледі. 

Оқиғаның мән-жайы былай болған: 29 маусым 
күні белгісіз адам 54 жастағы А. есімді азаматтың 
WhatsApp желісіне хабарласып, оның қызы басқа 
н�мірден хат жазып жатқанын және қызының 
қарыздары барын хабарлаған. Осылайша, ол 

жәбірленушінің банк картасының деректерін алып, 
477 мың теңгені иемденеді.

«БҚО киберполицейлері облыстық ҚАЖД 
қызметкерлерімен бірлесіп, қазіргі уақытта алаяқ тық 
жасағаны үшін бас бостандығынан айыру орында-
рында жазасын �теп жатқан 26 жастағы М. есімді 
күдіктіні әшкереледі. Одан телефон мен екі SIM-карта 
табылды. Ол қылмыстық әрекетін мойындады. ҚР 
ҚК-нің 190-бабы бойынша сотқа дейінгі тергеу 
жүргізіліп жатыр» делінген хабарламада.
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ҚАЙТА ТҮЛЕГЕН 
АҚЖАРМА

БАСПАНАМЕН ҚАМТУ – 
БАСТЫ НАЗАРДА

Мемлекеттік ба�дарламалар аясында елді мекендерді 
абат тандыру, к�ркейту ж�мыстары к��ілге �уаныш �яла та-
ды. �сіресе, «AMANAT» партиясыны� �мірше� жобаларыны� 
не гізінде халы�ты� талап-тілегі ескеріліп, ала�андай ауыл-
дар да�ы т"йткілді мәселелер рет-ретімен шешімін тауып 
ке леді.

Жамбыл облысы Байза� ауданында «AMANAT» партиясыны� 
2023-2027 жылдар�а арнал�ан Жол картасы аясында 5 �абатты, 60 
пәтерлі т�р�ын "йді� іргесі �аланып жатыр.

Кеше «AMANAT» партиясыны� 
Орталы� аппаратында бейне кон-
ференция форматы ар�ылы А�мола, 
+останай және Солт"стік +аза�стан 
облысты� партия филиалдары жа-
нын да�ы Экономиканы, кәсіп кер-
лікті және агро�неркәсіп кешенін 
да мыту ж�ніндегі ке�естерді� бір-
лескен отырысы �тті.

Партия хатшысы Эльдар Жұмаға зиев-
тің т�рағалығымен �ткен талқылауға 
биз нес �кілдері, барлық деңгейдегі мәс-
ли хат депутаттары, «Атамекен» ҰКП 
�ңір лік кәсіпкерлер кеңесінің �кілдері, 
облыс әкімдерінің орынбасарлары, Ауыл 
шаруашылығы, Энергетика, Қаржы, 
Сауда және интеграция, Индустрия және 
инф рақұрылымдық даму вице-ми нистр-
лері қатысты. 1ңірлердегі �кілдер онлайн 
қосылды. Кәсіпкерлер к�терген мәсе ле-
лердің қатарында ауыл шаруашылығы 
ши кізатының бақылаусыз импорты, би-
дайдың нарықтық бағасының т�мендігі, 
қоғамдық к�лік жүргізушілерінің жетіс-
пеу шілігі, битум тапшылығы, салық салу, 
газ дандыру, жүк тасымалдау мәселелері 
ай тылды. Мұндай кездесу бұған дейін батыс 
�ңі  ріндегі облыстармен де �ткен  екен. Пар-
тия хатшысы с�з басында сол кез де к�-
терілген мәселелерге тоқталып �тті.

«Батыс �ңіріндегі кәсіпкерлерді бірін-
ші кезекте киіктер санының к�бейіп ке-
тіп, егістіктерді таптап жатқаны ж�ніндегі 
проб лема алаңдатып отыр. Одан кейінгі 
кезекте «Жер Аманаты» жобасының жүзе-
ге асу жайы тұр. Ал Ресейден келетін им-
порт н�пірі артып, оның ішкі нарықтағы 

тауарлардың �зіндік құны мен бағаға теріс 
әсер етіп отырғаны тек батыс �ңіріне ғана 
емес, күллі Қазақстанға тән. Одан б�лек 
дизель отынының бағасы да алдағы егін 
ору науқанында шаруаларға қиындық 
тудырар түрі бар. Мәселен, Энергетика 
министрлігі 1 маусымда дизельді отынды 
жеткізу кестесін бекітті. Олар ұсынып 
отырған баға – зауыттан тоннасына 284 

мың теңге немесе ҚҚС қоса алғанда 
литріне 239 тенге. 1ңірлерге б�лгенде 
фермерлерге арналған орташа баға 201 
тең гені құрайды, яки 38 теңгеге кем. Бірақ 
шаруалар бұл цифрды 75 теңгеге дейін 
к�бейтуді сұрауда. Десе де, Энергетика 
ми нистрлігі баға одан т�мен болар болса 
«сұр им порт» белең алып кетуі мүмкін деп 
ке ліс пей отыр. Біздің міндетіміз – екі 
тарапты бір алаңда тоқайластырып, екі 
жақтың да уәжін тыңдау, ортақ бір 
келісімге әкелу. Сондықтан да бүгінгі 
жиында да осы дәстүр жалғасын табатын 
болады», – деді «AMANAT» партиясының 
хатшысы Эльдар Жұмағазиев.

Жиын кәсіпкерлерді, отандық тауар 
�н дірушілерді, фермерлерді толғанды ра-
тын �зекті мәселелер бойынша ашық 
диа лог форматында �тті. Кәсіпкерлер 
тиіс ті министрліктерге тікелей сұрақтар 
қойып, жауап алуға мүмкіндік алды. Ви-
це-министрлер осы мақсатта шақыр тыл-
ған болатын. Сұрақтардың к�пшілігі Ауыл 
шаруашылығы министрлігіне қойылды. 
Одан кейінгі кезекте Қаржы және Энер-
гетика министрлігі жауап берді. Мәселен, 
Қостанай облысы бидай импорты, СҚО 
сүт �ндірісі, Ақмола автобус парктеріне 

к� лік жүргізуші жетіспейтіні туралы 
мәселелерді к�терсе, барлық облыстарға 
ор тақ проблемалар – субсидия алудағы 
қиын дықтар, жер телімдерінің тағайын-
дал ған мақсатын �згерту, салық салуда 
жеңіл діктер беру, битум тапшылығы, 
сұйы тылған газдың аздығы туралы болды. 
Сұрақ қоюшылар арасында партияның 
«Ауыл аманаты», «Жер аманаты» жо ба-
лары на да үлкен қызығушылық барын 
бай    қадық. 1ңірлерде «AMANAT» пар тия-
сы мен Үкі меттің бірлескен әріптестігі 
не гізінде жү зеге асып жатқан бұл жоба-
лар ға қа ты суға тілек білдіріп отырғандар 
са ны ар тып келеді екен.

«Ауыл аманаты» бағдарламасы біздің 
облыста алғаш рет жүзеге асып отыр. Осы 
ретте бізге ауыл тұрғындары к�птеп ха-
барласуда. Бірақ сонымен бірге Крас нояр, 
Степногор, Қосшы сынды шағын қа-
лалардың да тұрғындары осы бағдар ла ма 
бойынша жеңілдетілген несие алғысы 
келеді. Бірақ ондай мүмкіндіктері жоқ. 
Кент тұрғын дары да солай. 1йткені бұл 
жоба ауыл тұрғындарына ғана арналған. 
Осы мәселе бойынша жауап берсеңіздер?», 
– деді Ақмола облыстық Ауыл шаруашы-
л ы  ғ ы  б а с қ а р м а с ы  б а с т ы ғ ы н ы ң 
орынбасары Дулат Сердәлі. 

Бұл сұраққа АШМ �кілі Қанат Gубә-
кіров жауап берді. Ол расында да бұл 
бағ  дарлама тек ауыл тұрғындарының 
табысын арттыруға арналғанын айтып, 
�згедей елді мекендердің тұрғындарын 
жас тарға арналған немесе «Агр оне сие-
кор порациясының», аймақтық бағдар ла-
малардың к�мегіне жүгінуге шақырды. 1з 
кезегінде Партия хатшысы Эльдар Жұма-
ғазиев, қала маңы мен кенттердегі тұрғын 
үй алаптары тұрғындарының �мір сипаты 
мен табыс к�лемі ауыл тұрғын дары нан 
к�п айырмашылығы жоқ екенін атап �тіп, 
алдағы уақытта құрылатын «Жо балық 
кеңселер» аясында бұл мәселе ні к�тере-
тінін жеткізді. Жалпы бейне кон ференция 
барысында жиын хаттамасына енгізіліп, 
алдағы уақытта шешімін тап қанша на-
зарда болатын мәселелер аз болған жоқ. 
Ал дәстүрге айналған мұндай кез десулер 
«AMANAT» партиясының ба засында 
шағын және орта бизнесті да мытудың ең 
�зекті мәселелерін талқылау жә не шешу, 
салалық бизнес қауымдас тық тары мен 
мем лекеттік органдар ара сын дағы кері 
бай ланысты нығайту және �зекті мәсе-
лелерді жедел шешу алаңдарын құруға 
бағытталып отыр.

Бүгінде Сырдария ауданына қа-
рас ты Ақжарма ауылында 2 800 адам 
тұрады. Негізгі кәсібі күріш шаруа-
шы лығымен тығыз байланысты елді 
ме кенде халықтың қажеттілігін т у ғы-
за тын ауызсу, жол, жарық мәселесінде 
анау айтқандай қиындық жоқ. 
Алайда ауылда тұрғындардың бос 
уа қытын тиімді �ткізіп, серуендеп, 
бой сергітетін орын болмаған. Соған 
орай партия пәрменімен ауылдағы 
Тағ зым алаңы қайта түлеп, ел игі-
лігіне пайдалануға беріліпті.

«Негізінен Ақжарма ауылының 
ір гесі 1967 жылы қаланған. Ауылы-
мыз да 1941-1945 жылдары сұрапыл 
со ғыста ерлікпен қаза тапқан жауын-
герлердің ескерткіші бар. Бұл Тағзым 
алаңында майдан даласында қалған 
боздақтардың тізімі тасқа қашалып, 
жазылған. Алайда к�п жылдан бері 
ж�ндеу к�рмеген алаңның ажары 
қа шып тұрған болатын. Соған орай 
ауыл дан сайланған «AMANAT» пар-
тиясы депутаттық фракциясының 
мү шесі, «Ақжарма-2» шаруа қожалы-
ғы ның т�рағасы Марат Бисеновтың 
де меушілігімен «Ер есімі – ел есінде» 
алаңына қайта жаңғырту жұмыстары 
жүр гізіліп, игілігін ел к�ріп отыр», – 
дейді ауыл әкімі Ерлан Ешмұратов.

Gкімнің айтуынша, биыл ауыл 
ту масы, елді мекеннің �ркендеуіне 
елеу лі үлес қосып жүрген Нұртаза 
Се   рік баев есімді азаматтың баста ма-
сы мен және және сыныптас құрдас-
та рының мектеп бітіргендеріне 50 
жыл дығына орай Екінші дүние жү зі-
лік соғыста қайтыс болғандардың 
ті зім і жасақталып, тасқа қашалып 
жазу жұмыстары жүргізілген. Оған 
қа жетті мәрмәр тастар мен басқа да 
жаңалау жұмыстарына ауыл депута-
ты, шаруашылық т�рағасы Марат 
Би сенов шаруа қожалығының есе бі-
нен қомақты қаржылай демеушілік 
к�р сеткен. Ал бұл жұмыстарға бар-

лы ғы 3,5 млн теңге қаржы қаралып-
ты.

«Ауылымыздағы «Ер есімі – ел 
есін де» аталатын Тағзым алаңы жан-
а шыр азаматтардың арқасында қайта 
жаңарды. Алаң 9 мамыр – Жеңіс күні 
қар саңында пайдалануға берілді. Бұл 
кү ні ауыл ақсақалдары жиналып, �лі 
аруаққа құран бағышталды. Ауылдық 
мәдениет үйінде �ткен арнайы іс-ша-
рада тұрғындар алаңды қайта жаң-
ғыр туға атсалысқан азаматтарға ал-
ғыс сезімін білдірді. Бүгінде жаңарған 
кейіп ке енген Тағзым алаңы ауыл 
к�р кіне �згеше рең беріп қана қой-
май, халықтың жиі шоғырланатын 
ор нына айналды», – деп ойымен 
б� лісті ауыл әкімі.

Ауыл тұрғындарының айтуынша, 
алаңда 127 боздақтың есімі тасқа қа-
ша лып, жазылған. Деректерді жи нау-
ға бір жылға жуық уақыт жұмсалса 
ке рек. Соның негізінде ауылдан сай-
  лан ған халық қалаулысының ықпа-
лы мен жоспарланған жұмыстар то-
лық тай жүзеге асырылыпты. Соны-
мен қатар ауылдағы ескі мешіт ғи ма-
раты да шаруашылық т�рағасының 
ық палымен күрделі ж�ндеуден �т-
кізі ліп, асхана ретінде қайта пайда-
ла нуға беріліпті. 

Жалпы ауылдан сайланған пар-
тия фракциясының мүшесі халықпен 
жиі кездесу �ткізіп тұрады екен. Онда 
тұр ғындар ауылдың �зекті мәсе ле ле-
рін ортаға салып, оны шешудің тиім-
ді тетіктерін талқылайды. Соның 
нә тижесінде ауылға облыстық бюд-
жет тен 2,5 млн теңге қаралып, күр-
меу лі күткен бірқатар мәселенің 
оң тайлы шешілуіне сеп болыпты. 
Сол үшін де ауылдағы ағайын жана-
шыр азаматтардың атқарған жұмыс-
та рын жоғары бағалап отыр.

Ербақыт ЖАЛҒАСБАЙ,
Қызылорда облысы

ТОЗЫҒЫ ЖЕТКЕН 
ҚАЗАНДЫҚТАР ЖАҢАРУДА

92% тозығы жеткен сервис орта лы-
ғын да бүгінде 4 қазандық ж�нделіп, тағы 
4 қазандықтың қайта жаңғырту жұмысы 
жүргізілуде. 80 жылдық тарихы бар жылу 
беру мекемесі Кентау қаласындағы қуат-
ты лығы 100 Гкал/сағат болатын бірегей 
ор талық болып саналады. Осыған дейін 
ор та лықтың тозуына байланысты қазан-

ор талығын қайта жаңғырту жұмысы аяқ-
тал ғаннан кейін, тұтынушылар сапалы әрі 
тұ рақты жылумен қамтамасыз етіледі», – 
деді «Кентау-Сервис» МКК �кілі Серік 
Сим тиков.

Бүгінде қазандықтарды демонтаждау 
жұ мысы жүргізіліп жатыр екен. Дайындық 
жұ мысын жылыту маусымы басталғанға 
дейін толық аяқтау жоспарланған. Бұған 
қоса, 6,6 шақырым магистральды жылу 
же лі лері мен 4 насостық стансаны қайта 
жаң ғырту үшін биыл 3,8 млрд теңге б�лін-
ген. №5 жылу энергия орталығында пар-
тия лық бақылау бекеті ашылған. Оған 
жауап ты депутат бекітілді. Жағдай тұрақ-
ты бақылауда.

дық тарды, жылу жүйелерін және қосалқы 
қон дырғыларды қайта жаңғырту жұмысы 
жоспарланған еді. Оның сметалық құны 
13,7 млрд теңгені құрап отыр. 

«№8, 9, 10, 11 қазандықтарды жаңғыр-
ту жұмыстары 30 қазанда аяқталады. Стан-
саның тозығы жеткендіктен, онда апат тық 
жағдайлар орын алуы мүмкін еді. Жылу 

«AMANAT» партиясы Т"ркістан облысты� филиалыны� т�ра�асы 
Алтынсары 8мбетәлиев Т"ркістан облысы Кентау �аласында орналас�ан 
№5 Жылу энергия орталы�ына барды. Ол �айта ��ру ж�мыстары ж"ргізіліп 
жат�ан �азанды�ты� ж�мысымен танысты.

Жыл соңына дейін мұнда 4 үй 
тұр  ғындар игілігіне берілмек. Оның 
бар лығы ауданда үй кезегінде тұрған 
аза маттарға үлестірілетін болады. 
Бүгінде ауданда 12 мыңнан аса азамат 
баспана кезегінде тұр.

«AMANAT» партиясының 2023-
2027 жылдарға арналған �ңірлік 
Жол картасында тұрғындарды тұр-
ғын үймен қамту басты мақсат тар-
дың бірі. Осы орайда, ауданымызда 
к�п қа батты тұрғын үй бой к�теруде. 
Ны сан партия ның Сайлауалды бағ-
дар ламасы ая сын да салынып жат-
қаннан кейін құры лыс барысы әр-
дайым назарымызда. Сон дық тан 
мұн  да партиялық бақылау бе кеті де 

ашыл ғанын айта кеткен ж�н. Тұр-
ғын үй ел игілігіне берілгенше ба-
қы  лау жүргізе беретін боламыз», – 
дей  ді Бай зақ аудандық мәсли ха тын-
дағы «AMANAT» партиясы Фрак-
ция  сы ның жетекшісі  Асылбек 
Жан таев. 

Жалпы, партияның 2023-2027 
жыл     дарға арналған Жол картасында 
�ңір аза маттарын баспанамен қамту-
ға және ха лыққа жер телімдерін беру-
ге ба са мән берілген. Осы орайда 
пар     тия лық тар 2027 жылға дейін 9 
мың пәтерлі 153 тұр ғын үй салуға 
ық пал етіп, жеке тұр ғын үй тұрғызу 
үшін жер телімдерін бе ру бағытында 
жұ мыс істейтін бола ды.Дайындаған Нұрлан ҚОСАЙ

АУЫЛ ЖҰРТЫ НЕГЕ АЛАҢ?



(Басы 1-бетте)

Таңбасы болмаса, контрабанда есеп теліп, 
тәркілеуге жатады. Ондай ды сатуға тыйым салынбақ. 
Кәсіп керлердің ай туынша, мұның бәрі к�ршіні 
байытады. Себебі Еуразия лық одақ аясында енгізілген 
таңба лардың жапсырмаларын негізінен ресейлік 
компания жасайды. Ол мысалы, әрбір жұп аяққкиімге 
жап сырылатын таңбаны 2,68 теңгеден сатып отыр. 

Отандық «Lomuang» компания сының директоры 
Лобар Абдуға па рованың мә ліметінше, 2022 жылы 
Қазақстанда 41 миллион жұп аяқкиім сатылған. Оның 
1,7 миллионы ғана елімізде жасалған. Салыс тыратын 
болсақ, 90-жылдардағы тоқырау кезінде де респуб-
ликамыз жылына 18 миллион жұп аяқкиім �ндіретін. 
Енді ел мүлдем отандық аяқкиімсіз қалуы мүмкін. 

Қалай болғанда, Data Мatrix кодын генерациялап, 
марка басатын компания Қазақстандағы бір ғана 
аяқкиім саласынан жылына 110 миллион теңгеден 
астам қара жат «сауады». Одақ осылай �ндіруші мен 
тұтынушы арасында делдалды таңды. 

ЖАЗАНЫҢ АУЫРЫ – 
НАҚАҚТАН ЖАЗАЛАУ

Үкімет сонымен бірге жазалау шарала рын күшей-
тіп жатыр. Сауда және инте грация министрлігінің 
Техникалық реттеу және метрология комитеті 5кім-
шілік құқықбұзушылық туралы кодексіне �зге рістер 
мен толықтырулар әзірледі. Мәжі ліске енгізуге 
дайындалуда. 

Ол қабылданса, салдарынан елде жаңа жаза 
енгізіледі. Атап айтқанда, «бақылау (сәйкестендіру) 
белгілері немесе материал дық жеткізгіштері жоқ, 
бақылау (сәйкес тендіру) белгілерімен немесе ма-
териалдық жеткізгіштермен таңбалануға жататын 
тауар ларды сатқан», яғни затын таңбалама ған кә-
сіпкерге алдымен ескерту жасалады. 

Егер бір жыл ішінде қайта сау ете қалған тексеру-
шілер таңбасы жоқ бір тауарды тауып алса, онда 
шағын кәсіпкерлерге – 100, орта кәсіпкерлерге – 200, 
ірі кәсіп керлік субъектілеріне – 500 айлық есептік 
к�рсеткіш (2023 жылы 1 млн 725 мың теңге) айыппұл 
салынады. Сонымен бірге қызметі уақытша тоқта-
тылуы мүмкін. 

?зге де жазалар енгізілмек. Егер кәсіп кер одақтық 
тауарларды таңбалау мен олардың қадағалануының 
ақпараттық жүйесінде тауарларды қабылдау-беру 
ак тілерін ресімдемей тауарларды берсе, бірінші жолы 

ескерту алады. Содан кейін бір жыл ішінде қайталап 
жасаса, шағын кәсіпкерлікке – 100, орта кәсіпкерлікке 
– 200, ірі кәсіпкерлік субъектілеріне 500 АЕК 
айыппұл салынады. 

Жаза атаулы мұнымен бітпейді. Биз несмендер 
таңбалануға жататын әрбір тауарды сатқан соң, оны 
тауарларды таң балау мен олардың қадағалануының 
ақпа раттық жүйесінен шығарып тастауы қажет. Сонда 
Мәскеудегі одақ ол тауардың сауда дан шығып қал-
ғанын біліп отырады. Ал егер қазақстандық кәсіпкер 
«тауарларды белгіленген тәртіппен айналымнан 
шығар маса», 500 АЕК-ке немесе 1,7 миллион теңгеге 
дейін айыппұл арқалайды.

Отандық кәсіпкерлердің де, «Атамекен» ұлттық 
палатасының да тауарларды таңба лауға қатысты 
ұстанымы айқын: ол �ндіру шілерге де, саудагерлерге 
де, түпкі тұтыну шыларға да теріс әсерін тигізеді. Бұл 
про цесс қымбатқа түседі, тым күрделі және машақа-
ты к�п. 

?йткені әрбір ішік пен тонға, былғары �німдеріне, 
дәрілік заттарға, аяқкиімге, темекі қорабына және 
басқасына бірегей н�мірлерден құралған Data Мatrix 
QR кодтарын алып, тиісті жапсырманы жап сырумен 
іс бітпейді. Олардың әрқайсысы ның ары қарайғы 
қозғалысын тиісті ақ па раттық жүйеде к�рсетіп отыру 
қажет. К� терме саудадан б�лшек саудаға, дүкендерге 
түсіп, кәсіпкерлік ортада қолдан қолға �тіп, ақыры 
түпкі тұтынушыға сатылғанда, оны айналымнан 
шығару рәсімін жүзеге асыру қажет. Мұның қандай 
бюрократия екенін осыдан бағамдауға болады. 

– Бүгінде елде қымбатшылыққа қарсы күрес 
жүріп жатқанда, таңбалау керісінше жағдайды 
ушықтыра түседі. Тұтынушы ларға, әрбір қазақстан-
дыққа қосымша шығын болады. «Ашк�з кәсіпкерлер 
халық есебінен байып жатыр» деп айтылады. Ал 
мемлекеттік реттеу халық тұтынатын тауар лар 
бағасының �суіне жағдай жасай тынын түсінуміз 
керек. Таңбалауды жақ тау шылар бұл құрал қоғам үшін 
де, мемле кет үшін де пайдалы деп дәлелдеуге тыры-
сады. Қазақстанда осы процесті ілгерілету үшін 

к�птеген консультант пен к�мекші пайда болған. 
Ал импорттаушылар да, б�лшек саудагерлер де 
таңбалаудың орын сыздығын айғақтайтын, нақты 
практика дан алынған дәлелдерді келтіріп әлек. 
Мәселені тыңдайтын, шешетін ешкім жоқ. Халық 
үніне құлақ асатын мемлекет жұмыс істейді ме екен 
деген сауал туындайды, – деді «Ата мекен» Ұлттық 
кәсіпкерлер па латасының Сауда де партаментінің 
бас қарушы директоры 5сет Айтбаев.

КОНТРАФАКТТІ 
ҚАЛҚАН ЕТКЕН КОРРУПЦИЯ МА?

Биылғы 1 сәуірде мысалы, 2021 жылдың 1 қара-
шасына дейін әкелінген және таң баланбаған аяқкиім 
қалдықтарын сату мерзімі аяқталады. Ары қарай 
оларды сату автоматты түрде заңсыз іске айналды. 
Қазірден елде аяқкиімдер бағасы к�теріле бастады. 

Таңбалауды жақтаушылардың, яғни Еуразиялық 
одақтың, биліктің және таң балау операторы, содан 
комиссиялық та быс тауып отырған «Қазақтелеком» 
АҚ-ның дәйектемесі бір. Олардың сендіруінше, 
тауарларды таңбалау, біріншіден, нарық тағы нақты 
к�ріністі к�рсетеді. Яғни, әрбір тауардың қанша 
данасы елде сатылатыны, қаншасы шетелге шығары-
латыны анық талады. 

Алайда сарапшылар бұған сенбейді: мысалы, 
былғары �німдерін таңбалау 2016 жылдан бастап 
енгізілді. Содан бері ішік, тон, былғары б�рік және 
бас қасының қан ша бірлігі сатылғаны туралы нақты, 
�зекті дерек жарияланған жоқ.

Екіншіден, таңбалау әр нарыққа қа тысты «оң-
тайлы басқару шешімдерін қабыл дауға ықпал ететін 
болады». Деген мен, таңбалау арқасында нақты 
қандай оңтайлы шешім қабылданғанын да құзыр лы 
органдар айта алмады. 

Үшіншіден, таңбалау нарықты жалған �німнен, 
контрафактіден тазартуға, салық және кедендік 
т�лемдерді ұлғайтуға мүм кіндік береді. 5йткенмен, 
Қазақстанда контрафакт тауарларға сол бойы 
тосқауыл қойылмады. Кәсіпкерлердің айтуынша, 
контрабандамен күрес кеден органдарына жүктелген: 
ол адал бизнестің күшімен шешілмеуі тиіс.

Жалпы, Қазақстан одақтың таңба лауынсыз-ақ 
әрбір тауарды қадағалаудың т�л жүйесін енгізуде. 
Қазіргі кезде тауар ай налымын бақылау жүйесі онсыз 
да іске асырылған. Салық органдары контрагент-
тердің электронды шот-фактураларын ка мералдық 
салыстырып тексереді. Демек, к�терме нарық айқын 
бола түсті, мем ле кеттік кірістер органдары тауар 
ағындарын қазірдің �зінде қадағалап отыр. 

Таңбалау шағын б�лшек сауда орын дарына да 
зиянын тигізеді. Мәселен, аяқ киімдердің б�лшек 

саудасымен айналыса тын кәсіпкерлердің мәліме-
тінше, аяқкиім ді таңбалау ж�ніндегі талаптарды 
орын дауға байланысты негізгі шығындар орта ша 
айналымы 5 мың жұп �німді құрайтын 1 сауда орнына 
шамамен 1 194 500 теңгеге түседі. 

Таңбалаудың отандық �ндірісті қол дауға еш 
пайдасы жоқ. Себебі, шетелдік, қытайлық �німдер 
отандықтан арзан: олар таңба шығынын жеңілірек 
к�тереді. Кон трафакт �німдерінің тасқынын да 
тоқтата алмайды: таңбалау арқылы, керісінше, кон-
трафактілі аяқкиімді заңдастыруға болады. Ақысын 
т�лесе болғаны, сәйкес тендіру құралы саналатын 
таңбаны қандай аяқкиімге жапсырса да, ешқандай 
айыр машылық жоқ.

Мұның сыртында мамандар таңбалауда және 
ақпараттық жүйеде қарастырылған мәліметтердің 
халық үшін пайдасы ша малы дейді: ол ақпарат, 
мысалы, аяқкиімнің қораптарында к�рсетілген. 

«Confidence & law» заңгерлік консуль танттар 
палатасының басшысы Айнұр Қайдарова биылғы 
сәуірде енгізілген аяқкиімді таңбалауды коррупция-
лық схема деп атады. 

«Мен аяқкиім �ндірушілердің мүд десін 
қоғаумен айналысамын. Бүгінде біздің бәрімізді әр 
�німді маркалауға мәжбүрлеп жатыр. Бірақ оның 
не үшін керектігін, қандай пайда беретінін ешкім 
білмейді. Мұның контрафактпен, кон трабандамен 
және к� лең келі экономи камен күрес үшін қа-
жеттігін айтты. Кешіріңіз, Қазақстанда мұның 
бәрімен күресетін органдар �те к�п: мемлекеттік 
кірістер органдары, кеден ор гандары, 5ділет 
министрлігі, Қаржылық монито ринг агенттігі және 
басқасы бар. Неге онда екі жыл қатарынан осы 
күресті кәсіп керлер мен қарапайым халық қар жы-
 ландырып отыр?», – деп кәсіпкерлердің наразы-
лығын білдірді А.Қайдарова.

Сондықтан бизнес ортаның пікіріне құлақ қойған 
«Атамекен» палатасы таң балауды мүлдем жоюды 
немесе оны ең құрыса, ерікті негізге аударуды ұсынып 
отыр.

Бірер жыл б
рын ктпеген жерден билігі 
ауыс�ан Ау�анстан �ркениетті елдермен 
�атынас орнатпа� ниетте екені бай�алады. 
С�йтсек, ал�аш�ы к��іл то�тат�ан ел дерді� 
бірі !аза�стан болыпты. #йткені �иын 
кндерде бізді� елді� нанын жеп жан ба� �ан 
халы� к�пвекторлы саясатымыз ды іш тартса 
керек. Астанада �т кен !аза�стан-Ау�анстан 
іскер лік форумы осыны� ай�а�ы. 

К�РМЕДЕН 
МЕМОРАНДУМҒА ДЕЙІН

Сонымен атынан әлем үркетін тә ліптер қазақ 
топырағына қадам басты. Ниеті – әріптестік. Құр 
келмей «біздер де мынадай бар, мынадай бар» 
демекші, �здерінде шығатын тауарлардың түр-түрін 
ала келіпті. К�рмемен басталған жиынның алғашқы 
күні ғана форум түрінде �тті. Қалған үш күн ауған-
стан дықтар әкелген к�рмеден қалы кі лем дер мен ақ 
мақта, жеміс-жидектер мен к�к�ністер, түрлі 
сусындар мен дәрі-дәрмектер, кептірілген жемістер 
мен шафран шайын, құрылысқа арналған мәрмәр, 
гранит тақтатастар мен ауған қа зандарын және тағы 
да басқа тауар лар ды к�руге болатын еді. Тіпті ол 
елде алтын, қорғасын, сүрме, слюда, сили кат кен 
орындары да бар екен. 5лде алып келе алғандары 
сол болды ма, әлде расында да солай ма – к�рме сәл 
жұпынылау к�рінді. Қалай болғанда да ауғандардың, 
әйтеуір, �здерін к�кнар алқабы, апиын �ндірісімен 
ғана бай ла ныстыратын стереотипті бұзғысы келе тіні 
байқалды. Онысы форум �ткен алғашқы күні де 
аңғарылды. Қай қонақ баяндамашы да ұшан-теңіз 
алғысын жеткізе отырып, қазақстандықтарды бауы-
рым деп те, досым деп те �бектеп жатты. Екіжақты 
сауда, транзит және инвестициялық әріптестікті 
нығайта түсуге шақырып, Қазақстаннан келетін 
инвесторларға салықтай к�птеген жеңіл дік беретінін 
жасырмады. Олар дың ынта-ықыласы Қазақстан-
Ауғанстан іскерлік форумы аясындағы меморан-
думға қол қою рәсімінде әсіресе анық к�рінді. 
Мұнда жалпы сомасы 190,8 млн долларға жуық 
экспорттық келісім шарт  тарға қол қойылды. Ауыл 
шаруа шылы ғы �німдерін, ұн мен �сімдік майын 
жеткізуге барлығы 15 шарт жа салды. Бұл тұста 
Ауғанстан Қазақ стан ұнының негізгі тұтынушысы 
еке нін атай кеткен абзал. Барлық ұн экс портының 
70%-ы осы елге тиесілі. Сон дай-ақ, ауған мемлекеті 
қазақстан дық �сімдік майын ең ірі импорттау-
шылардың бестігіне кіреді. Сол әріптестікті нығайта 
түсу бағытында форумда Қазақстанның «Майлы 
да қылдарды қайта �ңдеушілердің ұлттық қауымдас-
тығы» мен Ауғанстанның «Май дилерлерінің Балх 
одағы» ара сын да ынтымақтастық туралы ме мо ран-
дум жасалды. Бір с�збен айтқанда, қол қойылған 
келісімшарттардың жал пы санының 9-ы май 
жеткізуші лердің үлесінде болды. Бұл тек эко-
номикалық қатынастарда ғана. Тәліптермен 
әріптестікте Қазақстан ауған еліне гу манитарлық 
к�мек к�р сетуде де донор елдердің алдыңғы 
қатарында екенін ерек ше есепте ұстаған ж�н. Тек 
биыл дың �зінде біздің тараптан Ауғанстанға 5 403 
тонна к�лемінде гуманитарлық к�мек берілген екен.

�РІПТЕСТІКТІ 
�РТАРАПТАНДЫРУ �ЛЕУЕТІ 

Форумда ерекше аталып �ткендей, Қазақстан 
мен Ауғанстан арасындағы сауда-экономикалық 
қатынастардың дамуында зор әлеует бар. Мұндағы 
басты к�рсеткіш – ұн экспорты. Біздің бизнесмендер 
осы бағытта жемісті еңбек етіп келеді. Мәселен, 
былтыр ұн жеткізу к�лемі 52%-ға (2021 жылы 895 
мың тоннадан 2022 жылы 1,3 млн тоннаға дейін), 
бидай 20%-ға (2021 жылы 572 мың тоннадан 2022 
жылы 687 мың тоннаға дейін), күнбағыс майы 6,2 
есе (2021 жылы 2825 тоннадан 2022 жылы 17,5 мың 
тоннаға дейін) артқан. Биылдан бастап қара бидай 
ж�нелтіле бастады. Соңғы уақытта Ауғанстанға 
экспорт әртараптандырылып, дәрілік заттарды, 
тыңайтқыштарды және прокатты ж�нелту тұрақ-
талған.

«Біз Ауғанстанмен қалыптасқан сауда-эконо-
микалық, к�лік-логисти калық және энергетикалық 
байланыс тарды сақтауға мүдделіміз. Қазақстан мен 
Ауғанстан арасындағы тауар айналымы 2022 жылы 
іс жүзінде 1 млрд АҚШ долларына (987,9 млн) жетіп, 
2021 жылғы к�рсеткіштерді екі есеге арттырды. 
Тауар айналымының 90%-ы қазақстандық экс-
портқа, негізінен �ңделген �німге тиесілі. Екі ел 
арасын дағы сауда айналымы биылғы 6 айда 343,6 
млн АҚШ долларын құрады, оның ішінде 334,5 
млн-ы қа зақстандық экспорт. Қазіргі уақытта біз 
экспорттық себетті әртараптандыру процесін к�ріп 

отырмыз. Есептеулері міз бойынша, Қазақстан 
Ауғанстанға азық-түлік, мұнай-химия, химия, ме-
таллургия, жеңіл машина жасау салалары бойынша 
500 млн АҚШ доллары сомасына тауар жеткізудің 
экспорттық әлеуетіне ие. Елдер ара сындағы инвес-
тициялық ынтымақтас тық та дами түсуде. 2005 
жылдан бері Ауғанстаннан Қазақстан экономика-
сына инвестициялар ағынының жалпы к�лемі 
шамамен 11,7 млн АҚШ дол ларын құрады. Қазақ-
стан да жұмыс істейтін бірлескен кәсіпорындардың 
саны сауда саласында жұмыс істейтін 52 кәсіпорынды 
құрайды», – деді Премьер-Министрдің орынбасары-
Сауда және интеграция министрі Серік Жұманғарин 
форумда жасаған баян дамасында.

Бұл елмен әріптестікті әртарап тандырудағы бір 
мақсат – транзиттік әлеуетін пайдаланып, жаңа 
нарықтарға шығу. Оның к�лік-логистикалық мүм-
кіндіктерін тиімді пайдаланар бол сақ, 220 миллион 
халқы бар Пәкістанға ең қысқа жол салуға болады. 
Бұл Қа зақстанға Карачи және Гвадар теңіз порт-
тарына, одан әрі Үндістанға, Пар сы шығанағы, Таяу 
Шығыс елдеріне, тіпті Африкаға шығу мүмкіндігін 
ашады. Ол дегеніміз – қазақстандық экспорттау-
шылар үшін жаңа және �те тартымды сауда 
нарықтары. Десе де, Ауғанстан Республикасының 
да біздің елді дәл осындай мақсатпен қарасты рып 
отырғанын жоққа шығаруға бол майды. Қытайдың 
«Бір белдеу – бір жол» жобасына, Транскаспийлік 
бағ дарға қосылу оларға да мол мүмкіндіктер аша 
түспек. Осы ретте қос тарап осы күнгі форумда тек 
тарифі қымбат ?з бекстан арқылы ғана емес, 
игерілмей жатқан Түрікменстан арқылы да жол 
қатынасын түзуге уағдаласты. Бұл ретте Түркімендер 
30% жеңілдік беруге ке лісіп отыр. Енді шикізаттық 
емес тауар лар экспортын ілгерілетуші бірыңғай 
оператор QazTrade отандық тауарларды Болашақ 
станциясына дейін жеткізу құнын арзандатуды қам-
тамасыз етпек. 

«Біз үшін Қазақстанның бизнес �кілдері мен 
инвесторларды Ауғанс танға шақыру – үлкен 
мәртебе. Бүгінгі кездесу соның бастауы болады деп 
се немін. Сондай-ақ, бұл әріптестік одан әрі қанат 
жайып, Ресей Федерациясын қоса алғанда үшжақты 
ынтымақтас тыққа ұласады деп ойлаймын. Екі ел 
ара сында әуе дәлізін құрып, банктері міздің �кілдік-
терін ашып, визалар беретін пункттер жасақтап, 
іскерлік кез десулер, к�рмелер мен конферен ция лар 
�ткізетін ортақ алаң жасап, жүк тасы малының 
жеткізу мерзімін қыс қартып, сауда мен транзит 
мәселесіндегі �зге де кедергілерді жояр болсақ, қа-
рым-қатынасымыз жандана түспек. Біздің еліміздің 
�неркәсіп саласы тіріліп, �ндірілетін �нім түрлерінің 
қатары артып келеді. 5рі бауыр, әрі дос Қазақстан 
елінен сіздің елге экспортта латын Ауғанстан тауар-
ларына тарифтік жеңілдіктер беруді сұраймыз. Бұл 
біздің отандық �німді арттыра түсуге мүм кін дік 
берер еді. Ал халқымыздың тұр мыс тық жағдайын 
жақсарту үшін сізден біздің елге импортталатын 
бидай мен ұнға арнайы жеңілдіктер берулеріңізді 
�тінеміз», – дейді Ауғанстан Респуб ликасының 
?неркәсіп және сауда министрі Нуруддин Азизи.

Форумда сондай-ақ, �ңірлік қаты настарды, 
оның ішінде телекоммуни кация саласындағы бай-
ланыстарды дамытуға ықпал ететін экономикалық 
және интеграциялық жобаларды іске асырудың 
маңыздылығы да атап �тілді. Осы мақсатта биылғы 
сәуір айында Кабул қаласында Ауған ұлттық опера-
торы «Телеком» мен «Қазақтелеком» арасында жаңа 
жоба талқыланған бола тын. Бірлескен жұмыс қо-
рытындысын да екі тарап арасында келісімшарттар 
жасалды. Біздің операторларымыз тех никалық 
мүмкіндіктерді шоғырлан дыру және Ауғанстан 
арқылы басқа елдерге трафик тарату есебінен ынты-
мақ тастықты жаңа деңгейге шығармақ. Ал к�ліктік-
логистикалық мүмкіндік тер ді дамытуға келер 
болсақ, Қазақстан қазір Ауғанстанды Пәкістан мен 
Үндістанға апаратын Орталық Азия ның к�лік дәлізі 
ретінде қарастырып отыр. Сол үшін де Ауғанстанмен 
тығыз байланыста жұмыс істеп тұрған Пә кістанның 
ірі NLC (National Logistics Cell) логистикалық 
компаниясымен келісс�здер жүргізілген. Бұдан 
басқа, транс-ауғанстандық «Мазари-Шариф-
Кабул-Пешавар» темір жол к�лік дә лізін салу бас-
тамасы да жоғары бағала нып отыр. Орталық Азия 
елдерін Оң түстік Азия, Таяу Шығыс елдерімен 
бай  ланыстыратын бұл жобаның құры лысына Қа-
зақстан да қатысуға дайын. Бұл айтылғандар екі ел 
арасындағы әріптестік әлеуеттің бір парасы ғана. 
Одан да �зге жер қойнауын игеру, ауыл шаруашылығы 
саласында да мүмкін діктер аз емес. 

Түйіндей айтқанда, Ауғанстан Орталық Азия  
елдері ішінде Қазақстанмен ең к�п сауда жасап 
отыр. Былтыр �зара тауар айна лымы 1 млрд АҚШ 
долларына жеткен екен. Енді кешегі �ткен форумнан 
кейін бұл к�рсеткішті алдағы жылдары $3 млрд-қа 
дейін жеткізу жоспарланып отыр.

№86 (4334) 
5 ТАМЫЗ 2023 СЕНБІ

апта4 САРАП

Айхан ШӘРІП

Нұрлан ҚОСАЙ

АУҒАНҒА 
АШЫЛҒАН ҚАҚПА

ТАУАРДЫ ТАҢБАЛАУ –
БИЗНЕСКЕ СОҚҚЫ



апта
№86 (4334) 

5 ТАМЫЗ 2023 СЕНБІ 5ӨЗЕКТІ

Наурызбек САРША

МИНИСТРЛІК НЕ ДЕЙДІ?

Былтыр еліміз бойынша 89 мың 
сту   дентке жатақхана жетіспеген. 

Тұр ғын жайдың тапшылығы рейтингін 
Алма ты мен Астана қалалары бастап, 
Ал   матыда 37 мың, бас қалада 14 мың 
сту дентке жатақхана керек болған еді. 
Сон дай-ақ солтүстік к#рші мемлекетте 
жап пай мобилизация жарияланып, елі-
мізге келген мигранттардың аса к#п ті гі-
нен пәтер құны аспандап, студенттердің 
да лада қалып, олардың к#шеде, мет ро-
лар да түнегені туралы ақпарат желдей 
ес кен болатын. Жатақханадан орын 
же       тіспей, пәтер жағалаған студенттерге 
бұл #те ауыр соққы болған. Ал биылғы 
жағ  дай қалай болмақ? Жауапты құзырлы 
ме  кемелер жаңа оқу жылына қан ша лық-
ты дайын?

Осыған орай жаңа оқу жылына жа-
тақ хана тапшылығы қаншалықты дең-
гейде екенін білу мақсатында Ғылым 
жә  не жоғары білім министрлігіне ха бар-
лас тық. Ведомствоның хабарлауынша, 
биыл еліміз бойынша жатақханалардағы 
орын дарға қажеттілік 69 236 орынды 
құ рап отыр. Оның ішінде Алматы қала-
сын да 30 328 орын, Астанада 13 834 
орын, Ақмола облысында 3 049 орын 
же тіспейді. Ал қажеттілік 109 ұйымда, 
оның ішінде 48 жоғары оқу орнында        
61 техникалық және кәсіптік бі лім беру 
ұйымында бар. Сонымен қатар осы 
жылдың соңына дейін 10 949 орын дық 
37 жатақхананы іске қосу жос пар лан     ған, 
оның ішінде 3 060 орын  дық 9 жатақхана 
ендігісі пайдалануға бе ріл  ген. Астана 
мен Алматыға халықтың, оның ішінде 
студенттердің к#птеп ағы ла тынын 
ескерсек, министрлік берген мә ліметтер 
к#ңіл к#ншіте ме?!

М�ЖІЛІСМЕНДЕР М�СЕЛЕ 
Т�ҢІРЕГІНДЕ...

Жалпы, мәжіліс мінберінде жа-
тақ хана мәселесі аз к#теріліп 

жүр ген жоқ. 5сіресе, жыл сайын бұл 
ту ралы Мәжіліс депутаты, «АMANAT» 
пар тиясы фракциясының жетекшісі  
Елнұр Бей сен баев айтардай-ақ айтып 
келеді. =ткен ай да да осы мәселе т#ңі-
регінде Үкімет бас шысына депутаттық 
сауал жолдаған де путат жатақхананың 
жайы к#ңіл к#н шітерлік емес екенін алға 
тартқан еді. Оның айтуынша, осы жыл-
дың жоспа ры на сәйкес 11 400 орындық 
34 жатақ ха на іске қосылуы тиіс еді. Бірақ 
бұл про  цестің #те баяу әрі тиімсіз шара-
лар  дың әсерінен орындалмай қалу қаупі 
жо ғары. Жыл бел ортасына жетсе де, 

ты сатып алып, реконструкция жа сап, 
күрделі ж#ндеуден #ткізіп, жа тақ ханаға 
үйлестіріп шешкенін айтты. 

«Қазір #зіміздің шығарған қаржы-
мыз  ды министрлік қайтарып жатыр. 
Жал  пы, жатақхана мәселесінде жоғары 
оқу орнының басшылары тек Үкіметке 
аузын ашып қарап отыруға болмайды. 
Жо  ғары дағы біз жасаған үлгіні басқа да 
жо ғары оқу орындары пайдаланса, со-
нымен қатар екінші деңгейдегі банктегі 
несиелер арқылы да бірқатар мәселені 
шешуге болады», – дейді ол. 

Сондай-ақ мәжілісмен шетелдегі тә-
жіри белерді тілге тиек етті.

«Маңайымыздағы к#ршілерде де біз-
дегі мәселе #зектілігін әлі жойған жоқ. 
Ал батыс мемлекеттерінде бұл мәселе 
жол ға қойылған. Біріншіден, ондағы 

к#п жатақхана кезіндегі кеңес дәуірінен 
қалған, сол кезеңдегі стандарт бойынша 
салынған. Яғни, ортақ дәретхана, ортақ 
душ б#лмелері деген сынды. Қазіргі уа-
қыт талабы басқа. Мысалы, біз Шерхан 
Мұр таза атындағы Халықаралық Тараз 
инновациялық институтында қонақүй 
са тып алған кезде сол қонақүй стандар-
тын сақтадық. 5р б#лмеде жеке душ 
б#л месі мен дәретхана болды. Биыл 
екін ші жатақхананы іске қостық. Ол 
жа тақхана тіпті халықаралық заманауи 
стан дартқа сай келеді. Онда әр б#лмеге 
жеке дәретхана мен душ б#лмелерін қос-
пағанда, тіпті тамақтанатын бұрыш жа-
садық. Арнайы демалатын коворкинг 
ор талықтары мен демалатын, уақыт 
#т кізетін б#лмелеріне дейін қарастырыл-
ған», – дейді ол. 

ҚЫРКҮЙЕККЕ ДЕЙІН М�СЕЛЕНІ 
ШЕШУДІ ТАПСЫРДЫ

Жалпы 2018-2022 жылдар аралы-
ғын да 40 662 орындық 168 жа-

тақ хана пайдалануға беріліпті. Жыл 
сайын к#ші-қон мен миграцияның, 
де мог рафиялық #су қарқынына қараған-
да бұл к#рсеткіш тым аз емес пе?! Мем-
ле кет басшысы Қасым-Жомарт Тоқаев 
та #з с#зінде студенттік жатақхана мәсе-
ле сіне бейжай қарауға болмайтынын 
ай тып, жастардың білімге ден қойып, 
бо лашақ мамандықты толыққанды мең-
геруіне осындай тұрмыстық сұрақтардың 
ке дергі келтіретінін ескерткен болатын. 

Осы ретте күні кеше Премьер-Ми-
нистр 5лихан Смайылов Мемлекет 
бас шы сы Қасым-Жомарт Тоқаевтың 
«5ді лет ті Қазақстан: бәріміз және 
әрқай сы мыз үшін. Қазір және әрдайым» 
сай лауал ды бағдарламасын іске асыру 
ж# нін дегі республикалық штабтың оты-
ры сында студенттік жатақханалардағы 
орын тапшылығы мәселесін талқы ла ған 
болатын. Онда Ғылым және жоғары бі-
лім министрі Саясат Нұрбек биыл 11 
мың орындық 37 нысан, оның ішінде 
ЖОО студенттеріне арналған – 26, кол-
ледж студенттеріне арналған  11 жатақ-
хана пайдалануға берілетінін, бірақ 1,4 
мың орындық 4 нысан жоспарлы мер-
зімін де пайдалануға берілмеуі мүмкін 
еке нін де айтты. Бұл – «Астана медицина 
уни верситеті» КЕАҚ жатақханасын күр-
делі ж#ндеу, Алматы қаласында 400 
орын дық жатақхана салу және 450 орын-
дық екі жатақханаға күрделі ж#ндеу 
жүр гізу сынды жобалар.

Сондай-ақ министр жатақханалар 
құры лысы кезінде инвесторлар 

ке зі гетін негізгі проблемалар қатарында 
ны сандардың мақсатын #згерту, заттай 
грант тар беру және коммуналдық же-
лілерге қосылу мүмкіндігінің шектелуін-
дегі қиындықтарды атаған болатын. =з 
кезегінде Үкімет басшысы бұл мәселе 
уа қытылы шешілмейтін болса, жағдай 
одан сайын қиындай беретінін ескертіп, 
бұл ж#нінде бірқатар проблема барын 
айтты. 

«К#птеген университет басшылары 
сту денттерге тиісті жағдай жасау #зде рі-
нің тікелей міндеті екенін іс жүзінде 
ұмы тып кетті деуге болады. =з кезегінде 
Ғы лым және жоғары білім, Оқу-ағарту 
ми нистрліктері университеттер мен кол-
ледждердің сырттан келген студенттерді 
жа тақханамен толық қамтамасыз ету 
та    лап тарының орындалуына қатысты 
жағдайды бақылап отырған жоқ. Сон -
дай-ақ әкімдіктердің тарапынан да үй-
лес тіру жұмыстары нашар», – деді Пре-
мьер-Министр.

Оның айтуынша, оқуға қабыл дан-
ған сту денттер жатақханада 

орын жоқ екенін орналасуға келген кез-

де бір-ақ біледі. Сосын оқуға дайын далу-
дың орнына олар #з бетінше тұратын 
бас пана іздеуге мәжбүр болады.

5лихан Смайылов 1 қыркүйекке дейін 
студенттерге жатақханадан орын б#лу 
жұ мыстарын барынша күшейтуді, сон-
дай-ақ биылға жоспарланған 37 нысан-
ның барлығының мерзімінде тапсы-
рылуын қамтамасыз етуді міндеттеді. Ол 
үшін Ғылым және жоғары білім, оқу-
аға рту министрлері, облыс әкімдері ті-
ке лей жауапты екенін атап #тті.

АЙМАҚТАРДАҒЫ АХУАЛ ҚАЛАЙ?
Статистикаға сәйкес, жатақханаға 

мұқ таж студенттер саны бойынша бірінші 
орынды Алматы, екінші орынды Астана, 
үшінші орынды Түркістан обысы, 
т#ртінші орынды Ақмола облысы алып 
отыр. Алматының бірінші орыннан 
к#ріну себебі белгілі. =йткені онда 
еліміздегі студенттердің шамамен үштен 
бірі тұрады. Жылдан-жылға мегаполиске 
келетін студенттер саны артып келеді. 
Осыған байланысты шаһарда студенттік 
жатақханаларға деген сұраныс жоғары. 
Алматыда 35 оқу орнында білім алатын 
180 мыңнан астам студент бар. Қалада 
қа зір жалпы саны 98 жатақхана қолда-
ныс та, бірақ тағы 37 мыңға жуық сту-
дент ке орын жоқ. Ақмола облысы Білім 
бас қармасының  дерегінше, студенттік 
жатақханаларда орын тапшылығын ше-
шу үшін облыс орталығында 4 студенттік 
жатақхананың құрылысы жүргізілуде. 
Жатақханаларда осы орындарды енгізу 
кезең-кезеңмен іске асады. 2023 жылы 
– 600 орын, 2024 жылы тағы 600 орын 
қол    данысқа беріледі делінген. 

Ал Қызылордада 2022-2023 оқу жы-
лын да облыстағы жоғары оқу орын да-
рын да, техникалық және кәсіптік білім 
беру ұйымдарында 36 238 студент білім 
алса, оның ішінде 5 793 студент жатақ-
ха намен қамтылған. Аймақтың 30 кол-
лед жіндегі 20 672 студенттің 3646-сына 
жатақхана берілген екен. 

Ал Қ.Жұбанов атындағы Ақт#бе 
#ңір    лік университетінің әлеуметтік және 
тәрбие жұмыстары ж#ніндегі про рек-
торы Есбол Муханбетқалиевтың ай-
туын ша, университетте жатақхана мә-
селесі шешілген. Студенттерге арналған 
2 200 орынды 3 студенттер үйі мен Жас-
тар үйі бар. Студенттер үйіне орналасу 
үшін ашықтық пен айқындықты сақтау 
мақ сатында Smart Arsu мобильді қосым-
шасы арқылы жүзеге асырылады екен. 
Студенттер үйіне білім алушылардың 
әлеуметтік категориясы бойынша жетім, 
ата-анасының қамқорлығынсыз қалған 
студенттер тегін орналасады. 

Биылғы оқу жылында студенттер 
үйінде белсенділігі үшін 20 сту-

дент ке осы оқу жылында тегін тұруға 
рұқ сат берілді. Студенттердің қажеттілігі 
туындаған жағдайда «Эрудит бизнес» 
(300 орын) және Salem Space (150 орын) 
студенттер үйлерімен меморандум жа-
сал ды. Сонымен қатар «Зерек» балалар-
ды дамыту орталығы жабылып, студент-
терді орналастыруға 50 орын дайындалып 
жатыр екен.

Елордадағы Назарбаев уни вер-
ситетіне хабарласқанымызда 

2023-2024 оқу жылындағы жағдай 
бойын ша Назарбаев университетінің 
жатақ хана қоры 4 796 т#сек-орынмен 
қамтыл ғанын білдік.  Бұл қазіргі 
докторантураны қоспағанда, барлық 
бағдарлама бойын ша студенттердің 
ж а л п ы  с а н ы н ы ң  7 1  п а й ы  з ы н 
орналастыруға мүмкіндік бе реді. Ал 
#ткен оқу жылында (2022-2023) жа-
тақханада 4 400-ге дейін адам тұрған, бұл 
сол кезеңдегі жалпы т#сек-орын са-
нының 98 пайызын және докторантура-
дан басқа барлық бағдарлама бойын ша 
оқитын студенттердің жалпы саны ның 
63 пайызын құраған.

«Жо ғары оқу орнына дейінгі дайын-
дық (Foundation) және бакалав риат бағ-
дарламалары бойынша оқитын ай мақ-
тардан, басқа қалалардан келген сту-
денттің барлығы жатақханадан бас па-
намен қамтамасыз етілгенін атап #т кен 
ж#н. Студенттер оқу жылына бай ла ныс-
ты екі, үш және т#рт орынды б#л мелерде 
тұрады.

«Бакалавриат пен магистратура бағ-
дар ламасында оқитын, Астана қаласы-
ның тұрғыны болып табылмайтын 
(Аста  на қаласында жылжымайтын мүлкі 
жоқ, тұрғылықты тіркелмеген және ата-
анасының елордада жұмыс орны жоқ) 
барлық студент NU жатақханасына 
тұру ға #тініш бере алады», – дейді уни-
вер ситеттің баспас#з қызметі #кілі.

P.S. 
�кініштісі, тәуелсіздік алғалы   

30 жылдан астам уақыт 2тсе де 
бұл мәселе түбегейлі шешімін 

таппай келеді. Қиналатын – қара 
халық, студент пен оны күндіз-

түні уайымдайтын ата-анасы. 
«Еліміздің болашағы – жастар» 

дегенді жиі айтамыз. Сол 
жастардың к2п б2лігін құрайтын 
студенттердің сапалы білім алуы 

үшін жатақхана болса, ел 
болашағы да баянды болмақ. 

ЖАТАЌХАНАЖАТАЌХАНА

аз уақытта шешу оңайлыққа соқпайды. 
Се бебі демографиялық #сімге байла-
ныс ты алдағы бес жылда студенттердің 
са ны бірнеше есеге артпақ. Яғни, жатақ-
хана тапшылығы алдағы уақытта күшейе 
түсуі мүмкін. Осы ретте жатақхана мәсе-
ле сін мемлекеттің қолдауынан б#лек 
жо ғары оқу орындары жекеменшік се-
рік тестіктер арқылы, сонымен қатар 
ме кеменің табысынан түскен қаржыға 
жә не Ғылым және жоғары білім ми-
нистр лігінің қаржы орталығынан несие-
лер алып, ескі ғимараттарды күрделі 
ж#ндеуден #ткізіп, жатақханаларға ай-
нал дыру арқылы да шешу керегін алға 

ЖАЛҒАСА МА?

Бір айдан соң жаңа оқу 
жылы басталады. Cтудент-
тің алаңсыз білім алуы 
үшін жайлы жатақханамен 
қамтудың маңызы зор. 
Жыл сайын жатақхана 
жетіспеушілігі, жайлы да 
арзан пәтер табу мәселесі 
студенттердің бас ауруына 
айналып кеткен. Әсіресе, 
Алматы, Астана секілді үл-
кен қалаларда бұл мәселе 
тіпті күрделі десек болады. 
Жалпы, елімізде 
1 миллионнан астам 
студент білім алады. 
Былтыр жаңа оқу жылын-
да жатақханаға мұқтаж 
студенттердің саны 89 
мыңнан асса, биыл жатақ-
хана тапшылығы 70 мыңға 
жуық орынды құрап отыр. 
Яғни, осыншама студент 
пәтер жағалайды деген сөз. 
Осы ретте жатақхананың 
биылғы «жырын» анықта-
уға тырыстық.

«ЖЫРЫ»

университеттердің бірнеше жүз жылдық 
тарихы бар. Ұзақ жылғы дамуды бастан 
#ткергендіктен, бұл мәселе оларда түбе-
гей лі шешілген. Ал біз дамушы мемлекет 
қатарына жатқандықтан, бізге де бір ша-
ма уақыт керек. Ал Еуропа немесе АҚШ-
тағы жоғары оқу орындарында бірінші 
келісімшартта студенттің гранты немесе 
ақылы оқуы туралы к#рсетілсе, екінші 
келісімшартта жатар орның мен тамағың 
к#р сетіледі. Мысалы, Американың 
Маями қаласында Халықаралық қаты-
нас тар университеті бар. Сонда егер 
ақы лы оқуға түссең, оқу ақысынан б#лек 
қо сымша ақы т#леп жатақханаға орна-
ласасың. Сол сомаға үш мезгіл тамағың 
да кіреді. Яғни, онда сенің білім алуыңа 
барлық жағдай жасалған. Грантқа түссең 
де, ақылы оқуға түссең де жатақхана мә-
селе емес. Тағы бір айта кетерлігі – біз-
дегі жатақханалардың сапасы. Біздегі 

6 ай да 11 мың орыннан астам салынуы 
тиіс жатақханалардың тек 900 орындық 
екеуі ғана, яғни 8 пайызы ғана іске қо-
сыл ған. Сонымен қатар сол тізімдегі 
жа тақ ханалардың 2,2 мың орны мүлдем 
са лынбай қалу қаупінде тұрған к#рінеді. 
Депутат жатақхана т#ңірегінде бірқатар 
мә селенің мәнісін атады. Біріншіден, 
ай мақтағы университеттерде сол ма ман-
дық  тарға берілетін грант санының жоқ-
тығы болса, екіншіден, университеттер 
сту денттерді қабылдау кезінде ауди то-
рия, жатақханасы жеткілікті ме, асха на-
сы бар ма, оқытушы сағаттары жете ме 
де ген сияқты мәселелерді ескермейді. 
Кей бір университеттер студенттерді 
мүл дем шамадан тыс қабылдауының 
сал дарынан студенттері метро мен вок-
залда түнеп, к#ше кезіп, арзан пәтерлерді 
қа ланың шеткері аудандарынан іздеп 
кеткенін тілге тиек еткен депутат білім 
беру ұйымдарына жер б#лу, ғимарат тар-
дың нысаналы мақсатын #згерту, қажетті 
құ жаттарды реттеу бойынша жұмыстар-
ды бюрократияға айналдырмау керегін 
айтты. 

Осы ретте біз талай жыл Шерхан 
Мұр таза атындағы Халықаралық 

Тараз инновациялық институтында рек-
тор болған, бүгінде Мәжіліс депутаты 
Ер болат Саурықовқа хабарласқан едік. 
Оның айтуынша, жатақхана мәселесін 

тарт ты. Сонымен қатар Ерболат Бай- 
ұ зақ ұлы студенттерге тек үлкен мего по-
листегі университетті таңдамай, #ңірлік 
оқу орындарды да таңдауға кеңес берді. 

«К#птеген студент мамандықты таң-
дамай, тек гранттар мен үлкен қала лар-
да ғы танымал университеттерді таңдай-
тын ы рас. Үлкен мегаполистердегі білім 
беру мекемелеріндегі білім сапасы #з ге 
#ңірлерде де бар, тіпті кей жағдайда ар-
тық. Бірақ осыған мемлекет те мүдделі 
бо лып, білім беру гранттарын б#лу ке зін-
де осыны ескеріп, еліміздің басқа ай  -
мақтарындағы оқу орындарына мақ сатты 
гранттарды к#птеп беруді қарастыруы 
керек», – дейді депутат. 

«=зіңіз ректор болып тұрғанда бұл 
мә се лені қалай шештіңіз?» деген сұра-
ғы мызға депутат институттың үнемдел-
ген қаржысымен Тараздағы ке зінде 
«Тараз» қонақүйі болған үлкен ғи марат-

Осы жылдың жоспа ры на сәйкес 11 400 орындық 
34 жатақ ха на іске қосылуы тиіс еді. Бірақ бұл про  цестің �те баяу әрі тиімсіз 

шара лар дың әсерінен орындалмай қалу қаупі жо ғары. Жыл бел ортасына жетсе де, 
6 ай да 11 мың орыннан астам салынуы тиіс жатақханалардың тек 900 орындық 

екеуі ғана, яғни 8 пайызы ғана іске қо сыл ған. Сонымен қатар сол тізімдегі жа тақ-
ханалардың 2,2 мың орны мүлдем са лынбай қалу қаупінде тұрған к�рінеді.
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3. �уезов «Сталиннің фавориті» емес
«Абайды арандатумен тыйылмай, 

екіесті күйдегі елірудің жетегімен қыза-
қыза келе, З.Батаева енді �.Б�кей-
хановқа, А.Байтұрсыновқа, М.�уезовке 
азуын білепті. Бұған тоқтам бола ма, жоқ 
па �зі? Қысқартып айтқанда, менің 
білетінім, сірә Абайды мазақ қылған-
дарға, арандатқандарға қарсы арнайы 
тергеу жүргізіп, сот арқылы үкім шығара-
тын кез келген сияқты. Бұдан әрі Абайды 
арандатуға жол беру – мемлекеттік тұр-
ғыдан қабылданып жатқан Қаулылардың 
пәрменсіздігін танытады. Мемлекеті-
міздің бетіне шіркеу түсіреді. Екінің бірі. 
*зге жол жоқ.

«Ортамызда ойнақтап жүргің бар-ау,
Оп-оңай жаға салып аққа қара», – 

деп Мұқағали айтқандай, қашанғы 
арымызды бояп, барымызды аяққа 
таптамақ?!» – деп үш-т�рт жыл бойы 
са намды езіп, зықымды алған ойларым-
ды аяқтай бергенімде, астафиралла, 
желіден тағы да сумаң етіп З.Батаева мен 
М.Сүгірбаеваның:

«12/01/2023 Опубликованная вчера 
первая часть интервью с филологом 
Зауре Батаевой вызвала бурную реакцию 
у читателей. Нашлись как сторонники, 
так и ярые противники выдвинутой ею 
версии... Сегодня мы публикуем вторую 
часть интервью с ней, где Зауре утвер ж-
дает, что: «ни для кого не секрет, что 
прототипами многих текстов, вошедших 
в корпус «Слов назидания», являются 
статьи других авторов, в частности, 
Алихана Букейханова (Дала Уалаятының 
гәзеті, 1889) и Жусипбека Аймауытова 
(журнал «Абай», 1918). Таким образом, 
«Слова назидания» несут в себе отпе-
чатки как фальшивки, так и плагиата», 
– деген «сандырақтың сандырағы» шыға 
келгенде, жағамды ұстадым. 

*здерін-�здері жебеп, мардымсыған 
бұл сұхбатында, З.Батаева �зін енді қо-
рытынды жасап, үкім шығаратын соттың 
эксперті дәрежесіне к�теріп, жоғарыда 
к�рсетілген барлық еліре-елегізген бей-
бастақ қисындарын «тұжырым дап ты». 
Желідегі жетектеуші М.Сүгірбаева:

«Как общественность и в первую 
очередь исследователи-литературоведы 
творчества Абая, а также историки, спе-
циализирующиеся на XIX веке, вос-
приняли ваши работы? К слову: поэту 
Евгению Курдакову, когда он, исследуя 
биографию Абая, пришел к выводу, что 
тот употреблял опиум, пришлось, как 
рассказывал культуролог Ауезхан Кодар, 
уехать из страны», – деген арандатушы 
сұрақ береді.

Оған З.Батаева: 
«Евгений Курдаков, будучи сам 

поэтом, как никто другой понимал, что 
лирика – это внутренний мир поэта, его 
личный опыт и переживания, поэтому 
он был совершенно прав, пытаясь найти 
личность поэта в самих текстах», – деп 
жауап береді. 

С�йтіп, Абайды «апиыншы» деп 
бүкіл елді шулатқан Е.Курдаковтың сан-
дырағын «дұрыс» деп есептейді. Біз 
Е.Курдаковтың «Смерть Абая» (Абайдың 
�лімі) атты («Книжное обозрение», 17 
августа 1990 года) сандырағына орай 
кезінде «Екіестінің елегізуі немесе 
Абайға араша» (Қараңыз: «Ол боламын 

демеңдер!..» Астана, 2021, 584 б., 184-193 
беттер) атты жауап жазғанбыз. Есті ақын 
болатын, ақыры к�птің ұятына шыдамай, 
«шетелге паналауға», яғни ол кезде ше-
карасы белгіленбеген Алтай �лкесіндегі 
іргелес жатқан ауылына кетті деп ес-
тігеміз. Кейінгі тағдырын білмеймін. 
Жолы болсын! 

Бұл жалған әдеп сақтағансып, жа-
сырып қалатын жай �кпе-наз емес. 
Себебі бұл арада Абайдың, Б�кейха-
новтың, �уезовтің, сонымен қатар Талас 
сияқты жазықсыз марқұмдардың ар-
намысы, демек бүкіл қазақ ұлтының 
абырой-ұжданы талқыға түсіп тұр. Се бебі 
З.Батаева шығарған үкім бойынша: Абай 
– адам емес, қолдан жасалған «қа ғаз 
данышпан», жалған-плагиат ақын, ал 
Б�кейханов пен �уезов – фа льси фи-
катор, арандатушы. Сенбесеңіз, шыдам-
дылық танытып оқып шығы ңыз даршы 
(мен түпнұсқаны ықшамдап келтіремін):

Бірінші үкім-қорытынды: «Су-
ществовал ли казахский поэт и философ 
«Абай Кунанбаев», выучивший русский 
язык за три месяца в приходской школе, 
а потом, будучи, как и все его сопле-
менники, сезонным кочевником, без 
какого-либо формального образования 
самостоятельно углубившийся в труды 
западных мыслителей и русских клас-
сиков? Мой ответ: нет, не существовал 
и не мог существовать. Этому вопросу я 
посвятила все 8 глав статьи «Загадка 
Абая» и две главы статьи «В поисках 
«Абая»: письма Адольфа Янушкевича, 
ещё одна советская подделка».

З.Батаеваның мұнда к�рсеткен же-
лідегі желдіртпесіндегі сәйкессіз дік-
термен жоғарыда таныстыңыздар. 
Қайталап жатпаймын. Ал:

«А здесь, в этом интервью, вкратце 
суммирую результаты анализа пер воис-
точников», – дегендегі тұжырымы 
мынау:

«Сегодня ни для кого не секрет, что 
прототипами многих текстов, вошедших 
в корпус «Слов назидания», являются 
статьи других авторов, в частности, 
Алихана Букейханова (Дала Уалаятының 
гәзеті, 1889) и Жусипбека Аймауытова 
(журнал «Абай», 1918). Таким образом, 
«Слова назидания» несут в себе отпе-
чатки как фальшивки, так и плагиата».

�.Б�кейханов пен Ж.Аймауытовтың 
қай мақаласы Абайдың қай «Қара 
с�зінде» жүр? «Бояушы бояушы дегенге 
сақалын бояйды» дегеннің нақ �зі. 
Сонша құпия болатындай, оны З.Ба-
таевадан басқа кім айтыпты? *зінің 
жаласына �зі жал тауып, жаламалап соға 
беруге бола ма? деп алады да, дем алмай: 

Екінші үкім-қорытынды: «Второй 
этап генезиса начинается с момента 
появления авторства «Абая» в начале XX 
века, когда Алихан Букейханов, объе-
динив усилия с Ахметом Байтурсыновым 
и Миржакыпом Дулатовым, начал вво-
дить имя «Абай», как поэта и философа, 
в узкий круг казахских интеллектуалов, 
постоянно цитируя его в своих жур-
нальных статьях и публикуя сборники 
его стихов. Есть стилистические приз-
наки, указывающие на то, что эти трое 
сотрудничали как в написании, так и в 
редактировании этих стихов... Эти 
данные позволяют думать, что «Абай» 
был неким конструктом, созданным 
несколькими авторами. И все же автором 

многих стихов и переводов, припи сы-
ваемых сегодня «Абаю», был сам Алихан 
Букейханов, который, начиная с 1889-го 
по 1937 годы, под разными псевдонимами 
регулярно переводил произведения 
русских классиков на страницах разных 
печатных изданий», – дейді.

Міне, Абай осылай «қағаз қуыршақ» 
ақынға айналыпты. С�йтіп, еш шімірік-
пестен �лекең (�лихан Б�кейханов) мен 
Жақаңды (Міржақып Дулатовты) «ұр-
лықшы» (плагиат), арандатушы (фальси-
фикатор) деп жариялайды. Осы әрекеті 
арқылы бұл екеуі бүкіл қазақ руханиятын 
жалған жолға салған болып шығады. 
Олар – ұлтын алдайтындай мұндай жал-
ғандыққа барғанша, �мірін қиюға дайын 
ар-ожданның иелері. Олар – жалған 
идеяның жандайшаптары емес, кері сін-
ше, жалған, қондырма идеяларға қарсы 
күрескен ар-ождан қа һармандары. Шір-
кін-ай, осы даурықпаға сенетіндердің 
соны түсінетіндей сәл сана саңылауының 
болмағаны ма? С�йтіп, ойдан дұшпан 
(Абай) тауып, қиялдан жазалаушы 
қаһарман тауып (Б�кейханов, Дулатов), 
�зінің жалған елесімен �зі арпалысып, 
соңында жәйімен ғана «дей салады». 
Мен бұған жауап іздеп әуре-сарсаңға 
түспеймін. Бар нәрсе – бар, Абай �мір 
сүрген, �лең жазған. Жоқ нәрсе – жоқ. 
�лекең �лең жазуды машық етпеген. Ал 
Жақаңның к�ркемдік ойлау жүйесі, 
мәнері, с�здік қоры, ішкі ырғағы, 
�леңдерінің мазмұны мүлдем басқа. 

Бұған да қанағат тауып, айызы 
қанбаған З.Батаева енді М.�уезовке азу 
білейді.

Үшінші үкім-қорытынды: «Третий и 
заключительный этап появился в начале 
30-х, когда советская власть с помощью 
Мухтара Ауэзова решила вылепить из 
«Абая» казахского поэта и прорусского 
мыслителя национального уровня, 
приписав ему авторство 43 прозаических 
текстов. Таким образом, канон «Абая», 
с которым мы все знакомы с детства, был 
успешно создан именно на этом этапе...

Скорее направленная на оправдание, 
чем на обратное, эта статья ненароком 
проливает свет на еще одну важную 
проблему – соавторства. Изучение ар-
хивных материалов помогло выяснить, 
что роман «Путь Абая» практически был 
переписан председателем цензурного 
комитета (Главное управление по делам 
литературы и издательств (Главлит) 
СССР Леонидом Соболевым на русском 
языке, а потом уже переведен на ка-
захский. Не новость, что тотальная 
цензура в СССР доходила до полного 
абсурда, но скрытое соавторство Ауэзова 
с фаворитом Сталина в создании романа, 
где история казахов искажена и оболгана, 
а сами казахи изображены карикатурно 
безобразно, вероятно, до сих пор не 
мешает казахстанской филологии счи-
тать этот роман чуть ли не энциклопедией 
казахской культуры и образцом жанра». 

Ой, тәубә, бағанағы – бағанағы ма, 
сорақылық мына арадан шықты. М.�уе-
зовтің тауқыметті тағдырынан еш хабары 
жоқ адамның с�зі ғой. Сонда, «Алаш-
орданың құйыршығы» ретінде 1919 
жылдан бастап, 1954 жылдың ақпанынан 
дейін қуғыннан к�з ашпаған, 1930–1932 
жылдары түрмеге қамалған, 1936–1939, 
1947–1953 жылдары тұрақты түрде 
идеологиялық қысымға ұшыраған, 1953 
жылы сәуірде Қазақстанның Орталық 
комитетінде тұтқынға алу туралы шешім 
қабылданатын сәтте Мәскеуге жасырын 
қашып барып, бас сауғалаған Мұхтар 
�уезовті «Сталиннің фавориті» деп 
айтуға қандай адамның дәті шыдайды? 

Бұл – сандырақтың сандырағы. 
«Абай жолын» жазуылуына Л.Со-

болевтің еш қатысы жоқ. Оған М.�уе-
зов тің мұражайындағы жазушының 
«Абай» романының бірінші, екінші 
кітабының қолжазбасы дәлел. Сонымен 
қатар Т.Нұртазиннің, ішінара М.Жан-
ғалиннің түпнұсқаны жолма жол аударма 

жасаған қолжазбалары бар. �уеліде, 
А.Никольская мен Т.Нұр тазиннің, 
Н.Ановтың аудармасы арқылы баспадан 
ресми түрде жарияланды. Л.Соболевтің 
аты кейінгі Мәскеу басылымдарында 
барып қосылды. 

Ал Л.Соболев пен М.�уезовтің 
шығармашылық, достық байланысы 
Соболевтің жамағаты Михальцеваға 
жазған «Хаттарының» жинағында бір-
шама қамтылған. Аударма барысында 
қандай қиыншылықтар мен келіс-
пеушіліктер орын алғаны да сонда ашық 
баяндалады. М.�уезовтің де Л.Собо-
левпен аударма туралы жазысқан, кейде 
қатты айтылған пікірлері бар хаттары да 
сақталған. Ол хаттардың мазмұнынан-
ақ, «Абай жолын» жазуға Л.Соболевтің 
де, цензураның да еш қатысы жоқ екенін 
байқауға болады.

Сонымен қатар цензураның шы-
ғармашылық процеске мүлде қатысы 
жоқ, ол Қауіпсіздік комитетінің жа нын-
дағы бақылаушы шағын ғана топ еке-
нінен З.Батаеваның хабары жоқ-ау 
деймін. �йтпесе, «Абай жолындай» ұлы 
шығарма жаза алатын адамның идео-
логиялық қате іздеп, біреудің жазғанын 
тексеріп, к�з майын тауысып, цензурада 
істеп несі бар? Қисынсыз қиял. Оның 
үс тіне, Соболевтің бейнелеу стихиясы 
– теңіз бен теңізшілер, �уезовтің к�ркем 
әлемі – дала, к�шпенді �мір. К�ркем 
әлем стихиясы үшін мұның шешуші 
маңызы бар. 

Ал З.Батаеваға: 2093 жылға дейін 
М.�уезов туралы Мәскеу архивінің 
жабық екенін жеткізген Огрызко деген-
нің не «кеміріп» жүргенін және З.Ба-
таеваға қандай ақыл бергенін білмеймін. 
М.�уезовті жоққа шығаруға тырысып 
жүрген ол қандай әдебиетші �зі? З.Ба-
таеваның:

«Меня наверняка спросят, как так 
получается, что факты ложного авторс-
тва, фальсификации и даже незаслу-
женные награды, полученные, мягко 
говоря, за мошенничество, никак не 
сказываются на писательской репутации 
Мухтара Ауэзова, а его имя гордо произ-
носится наряду с теми, чьи имена он 
помог сталинскому режиму стереть с 
нашей исторической памяти? Чем 
объясняется незыблемость и живучесть 
его советского наследия – монументаль-
ный «Абай Кунанбаев», как сфинкс 
охраняющий ложь и подделки, пода-
ренные нам Советским Союзом? Ответы 
на эти вопросы мы находим в статье 
Вячеслава Огрызко, где он пытается 
всеми средствами представить Мухтара 
Ауэзова как жертву цензуры, при этом 
ни словом не обмолвившись о том, что 
тот не может считаться автором романа, 
написанного коллективными усилия-
ми», – деп мойындауына қарағанда, ол 
да �уезовке «кекті» адамның бірі сияқты.

«Вячеслав Огрызконың» архивті 
кертіп-кеміріп жүргендегі әрекеті, сол 
кезде КПСС Орталық комитетінің �нер 
б�ліміне қарасты бір б�лімшеде істейтін 
Л.Соболевтің жамағаты Михальцеваның: 
аударманың қаламақысы мардымсыз – 
деген мағынада жазған арызы болса керек. 
Ол мәселе кезінде талқыланып, арыз дың 
дәйексіздігі туралы Л.Соболев тің �зі жауап 
беріп, тындым тапқан. Ал ол әйелдің 
күйеуіне деген «�кпесі мен еркелігінің» 
М.�уезовке және «Абай жолына» еш 
қатысы жоқ. Сондықтан да З.Батаева 
қанша �зімшіл, �рмінез, �рк�кірек болса 
да, әдеп «стандартын» сақтап: 

«советская власть с помощью Мух-
тара Ауэзова решила вылепить из «Абая» 
казахского поэта и прорусского мысли-
теля национального уровня, при писав 
ему авторство 43 прозаических текстов»;

«но скрытое соавторство Ауэзова с 
фаворитом Сталина в создании романа, 
где история казахов искажена и обол-
гана»;

«роман «Путь Абая» практически был 
переписан председателем цензурного 

комитета (Главное управление по делам 
литературы и издательств (Главлит) 
СССР Леонидом Соболевым на русском 
языке, а потом уже переведен на казах-
ский»;

«он ... не может считаться автором 
романа, написанного коллективными 
усилиями»;

«как так получается, что факты лож-
ного авторства, фальсификации и даже 
незаслуженные награды, полу ченные, 
мягко говоря, за мошенничество, никак 
не сказываются на писательской ре-
путации Мухтара Ауэзова»; 

«Чем объясняется незыблемость и 
живучесть его советского наследия – 
монументальный «Абай Кунанбаев», как 
сфинкс охраняющий ложь и подделки, 
подаренные нам Советским Союзом?», 
– деп аспанға қарап шалқақтамай, 
әдеби-сыни пікір айтудың нормасын 
сақтағаны дұрыс болар еді. 

Бір ұлттың (�зінің ұлтының демей-ақ 
қоялық, тағы да бір ілікке қалармыз) 
ар-ұятына баланып бағаланған, дүние 
жүзі мойындаған М.�уезовті «�тірік пен 
жасандылықтың ескерткіші» деп кеу-
десін басып, таптамай, аяғын тартып 
жүргені лазым. �йтпесе, Абай айтқан:

Мен боламын демеңдер,
Аяқты алшаң басқанға.
Екі к�зің аларып,
Құр қарайсың аспанға.
Бір ғылымнан басқаның,
Бәрі кесел асқанға.
Үйткен адам жолығар,
Кешікпей-ақ тосқанға, – 
дегеннің кері келіп жүрмесін. 
*йткені қаншама «ғылым», «стан-

дарт» деп �зеурегенімен, З.Батаеваның 
мына бопсасынан, ғылымның иісі де 
шықпайды. Құр байбалам ғана! 

Осындай сандырақтармен таныса 
отырып байқағаным, бұларға дауа жоқ 
екен. Күн �ткен сайын «сандырақтары» 
күшейіп, «Біз де білеміз деп есе бермей 
таласып, күре тамырын барған сайын 
білеулете адырайтып келеді». Бұрынғы 
адырайтқан адырайтқан ба, енді тікелей 
�ктемдікпен үкім шығаруға к�шті. 
*здері «қастаншықпағыр кеңестік жүйе» 
деп орынды баға берген мемлекеттің 
жазалау жүйесіндегі үкім шығарушы 
жалдаптардан да асып түсетін жайы бар. 

Сонау Америкада жүріп, шындыққа 
«жалғанның жібін жалғап» (Абай) 
шәкірт оқытып жүрген, �тіріктің отына 
оранып, �зін-�зі күйдірген, бізді де 
күйінді еткен З.Батаеваға арттағы ел-
жұрт ты есіне сап, «қайта ашар есігіңді 
қат ты жаппа» деген сыңай танытып, 
соңы салғыласуға айналып бара жатқан, 
бірақ бар қыжылымызды, шынымызды 
жеткізуге ұмтылған �зімнің де бұл «сан-
дырағымды» «соқтықпалы, соқпақсыз 
жерде �сіп», қысалы-құсалы �мір кеш-
кен ұлы Абайдың:

«Ызалы жүрек, долы қол,
Улы сия, ащы тіл,
Не жазып кетсе, жай сол,
Жек к�рсең де �зің біл», – деген 

жазалы назасымен аяқтаймын. 
Шыным осы.
Мақсат-парқы жоқ, бас-аяғы жоқ, 

мән-мағынасыз, таусылмайтын бұл не 
қылған жекк�рініш! «Мен қажыдым, не 
лажы» деп Абай айтқандай, мен де қажы-
дым. Тек: «Айналайын-оу, адыраңдай 
бермей әдеп сақта. Елдегі әке-шеше, 
ағайын-туыс, дос-жараныңды ойла. 
Оларды жерге қаратпа» дегім келеді. Осы 
к�рсеткен емеурін уәждерге иланбасаң, 
ойландырмаса, тағатың сабыр бермесе, 
онда шынымен де, қарағым, сенің 
жаныққан жан-жүйе дертіңе дауаның 
болмағаны.

Онда бетіңнен жарылқасын. Бірақ 
бұл бет алған бетің оң беталыс емес.

Тұрсын ЖҰРТБАЙ, 
жазушы, филология 

ғылымдарының докторы, 
абайтанушы, әуезовтанушы

«БҰЛ НЕҒЫЛҒАН 
ЗАМАНҒА ІСІМ ТҮСТІ...»
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– Самат Русланұлы, шекарашылармен 
жарты ай бірге болып, шекара күзетіне 
қатыстыңыз. �детте біз Қарулы күштерді 
сырттай немесе ақпарат құралдарындағы 
мәліметтер арқылы бағалауға құмармыз. Ал 
сіз әскер #мірін жауынгерлердің арасында 
жүріп бақыладыңыз. Сіздіңше шекара қа-
лай күзетіліп жатыр? К#ңіліңізден шықты 
ма?

– Жалпы шекара күзетіліп жатыр. 
�зіңіз білесіз, Қазақстан Республикасы 5 
мемлекетпен шектеседі. Біз Қырғыз Рес-
публикасымен арадағы шекараға бардық. 
Аш ы ғын айту керек, біздің шекара Қыр-
ғыз тарапына қарағанда жақсы күзетіледі 
екен. Тікенді сымдар тартылған, қару-жа-
рақ, "зге де біршама дүние бар. Сарбаздар 
ше карада қызметін атқарып жатыр. Ше-
ка раны жауынгерлер бақылауда ұстап 
отыр. Із кесетін иттері де бар. Шекара 
ше бін бақылау үшін жауынгерлер күндіз-
тү ні атқа мініп шығады. Бір с"збен айт-
қан да, шекара күзетін қамтамасыз ету 
бір   шама жолға қойылған. Бірақ арқаны 
кеңге салмай, қару-жарақ мәселесіне 
к"ңіл б"лу керек сияқты. Себебі шекара-
шылар ұстап жүрген қару-жарақ ескіріп 
бара жатыр. Заманауи техниканы бай қа-
ма дым. Кеңес кезінен қалған Калашников 
автоматтары, Драгунов снайперлік вин-
тов касы, Калашников пулеметі, "ткен 
ға сырдың 50 жылдарынан бері келе жат-
қан Макаров тапаншасы сияқты қарулар 
әлі қолданыста жүр екен. Сондықтан са-
ла ға бір реформа керек-ау деп ойлаймын.

– Былтыр Мәжілістегі әріптестеріңіз 
бір қатар шекара бекетін аралап, застава-
лар ға барған. Сол сапардан соң депутаттар 
оңтүстік, оңтүстік шығыс аймақтардағы 
зас тавалар тозғанын айтқан. Сіз не бай қа-
дыңыз? Заставалар әлі күнге ескі ғимарат-
тарда орналасқан күйі тұр ма екен?

– Жалпы елімізде 252 шекара зас тава-
сы бар екен. Шекарамыздың жалпы ұзын-
ды ғы – 15 мың шақырым. Ал шекара шы-
лар заставалардың жағдайын жалпылай 
ал ғанда түсіндірді. Олардың айтуынша, 
КСРО мен Қытай шекарасында заста ва-
лар дың құрылғанына биыл 100 жыл тол-
ды. Яғни �скемен, Семей, Талдықорған 
жақ тағы, Алматы облысының шығы сын-
дағы заставалар КСРО кезінен бар. Кеңес 
одағы кезінде Қырғызстан, �збекстан, 
Түр кіменстан, Ресеймен арада шекара 
зас тавасы болған жоқ. �йткені шекара 
кар тада болғанымен, іс жүзінде жоқ еді. 
Ал бұл елдермен арадағы шекарадағы зас-
тавалардың құрылғанына 30-ақ жыл бол-
ған. Бірақ олар "ткен ғасырдың тоқ са-
нын шы жылдарындағы экономикалық 
дағ дарыс, қиын-қыстау кезде жасақ тал-
ған дықтан, орналасқан ғимараттары – 
бұрынғы балабақша, әкімшілік, аурухана 
немесе жеке үй дейсіз бе, әйтеуір тікелей 
әскери мақсатқа арналмаған құрылыстар. 
Біз Қарасу, Қарасай, Еңбек, �теген батыр 
және тағы басқа да заставаларға бардық. 
Сонда арнайы ғимараттар мәселесінен 
б" лек, су тапшылығы бірден к"зге түсті. 
Біз болған заставаларда су таңертеңгі 
сағат 9.00-ден түскі 13.00-ге дейін беріледі 
екен. Одан кейін су тоқтатылады. Осы 
уа қыт аралығында адамдар суды түрлі 
ыдыс тарға толтырып, келесі күнге дейін 
же тетіндей етіп сақтап қояды. Дәл осы 
мә селе – менің ойымша, ерекше назар 
ау да ра тын жағдай. Мақтанатын дүние 
емес. 

Тағы бір байқағанымыз, шекарада 
адам дар малды әрі-бері к"п айдайды екен. 
Яғни контрабанда кездесетіні байқалды. 
Бұл жерде әңгіме қазақ-қырғыз шекара-
сы на қатысты екенін ескеру керек. Мал 
контрабандасына КСРО кезінде "ңірді 
ме кендеген адамдардың туыстық қарым-
қатынасы әсер ететін сияқты. Бұрын бір 
ел де болған адамдар – қазір екі мемле кет-
тің азаматтары. Шекараның арғы-бергі 
жа ғында бір қазақтың немесе дүңгеннің 
аға-інісі, нағашы-жиені қалып қойған. 
Мә селен, Қырғыз Республикасы шекара-
сы ның арғы жағында дүңгендердің ауылы 
тұр, біз жақта да Масанчи, Сорт"бе тәрізді 
дүңгендер шоғырланған ауылдар орна лас-
қан. Сонда ағасы Қырғызстанның, інісі 
Қа зақстанның азаматы болуы мүмкін. 
Т"л құжаттары әртүрлі болғанымен, кін-
діктес туыс. Олар бір-біріне мал, дүние-
мү лік береді, апарады дегендей. Соғым 
не месе торқалы той мен топырақты "лім-
ге арналған сойыс малын апарып бергісі 
келетін кездері болады. Кейде осындай 
адамдар шекара бұзады. Барымташылар 
да кездесіп қалатыны бар. Дегенмен қазір 
ше кара сызығының басым б"лігіне сым 
те мір тартылған. Алайда таулы жерлерде 
әлі де сым темірі жоқ аумақтар кездесіп 
қа   лады. Ол жаққа сым темір тарту "те 
қиын. Бір с"збен айтқанда, шекара күзе-
тіне қатысты шешілуі керек мәселелер 
бар. Шекарашылармен жарты ай бірге 
бол ған т"рт депутаттың әрқайсысы "зін-
ше ақпарат жинады. К"кейге біраз дүние 
түй дік. Сарбаздармен, офицерлермен, 
жер гілікті халықпен с"йлестік, жағдайға 
бір шама қанықтық. Қару-жарақты "з к"-
зі мізбен к"ріп, қолымызбен ұстадық, оқ 
аттық. Шекара күзетіне кезекшілікке 
шық тық. Түні бойы кірпік қақпай күзетте 
бол дық. Қысқасы, шекарадағы жағдаймен 
бір шама жақыннан таныстық. 

– Қазақстан қарулы күштері жайлы 
рес ми мәліметтерде түрлі әскери б#лімдер 
ұш қышсыз ұшатын құралдарды қолдана-
тыны жайлы айтылатын. Skylark дрондары 
шекарашыларда да бар дегенді еститінбіз. 
Ал қазіргі заманда дрондардың р#лі кү шейіп 
келеді. Шекарада осындай зама науи құрал 
к#рдіңіз бе? 

– 2020 жылы Қарабақтағы соғыс 
Bayraktar TB2 сияқты ұшқышсыз ұшатын 
құралдардың маңызын толық к"рсетіп 
берді. Бір ғана ұшқышсыз ұшатын аппарат 
ондаған адамның "мірін сақтап қалаты-
ны на к"зіміз жетті. Одан б"лек мұндай 
тех   ника аумақты бақылауда таптырмас 
құ рал болып тұр. Мұндай құралдар ше-
кара шылардың жұмысын біршама жеңіл-
д етер еді. Мәселен, "зім куәмін, біз ше-
карада жүргенде түнгі 04.00-де дабыл 
қа ғылып, бір рота жауынгер орындарынан 
атып тұрып, дереу киініп, қару-жарағын, 
азық-түлігін алып, шекара сымы тар тыл-

ған аумаққа капитанмен бірге жүгіріп 
кет ті. С"йтсе, шекара сымынан қорқау 
қас қыр "тпек болып, оралып қалыпты. 
Ол құтылмақ болып, жұлқынғанда, сым-
да ғы дабыл жүйесі іске қосылған. С"йтіп, 
сар баздар шекара бұзылды деп сым тар-
тыл ған жерге жүгіріп жетсе керек. Қорқау 
қас қыр үшін барды сол жерге. Ал егер ол 
жер де камера болса, ол жерде аумақты 
ба қылап жүретін дрон болса, сарбаздар 
түн жарымда, таң алдында босқа жүгірмес 
еді. Сымға жақындаған адам ба, аң ба, мал 
ма – бірден дрон арқылы к"рер еді. 24-30 
са ғат ұшатын дрон болмағанның "зінде 
ше карадағы әр заставада сіз айтқан Skylark 
дрондары болса бірден ұшырып, жағ дайға 
дер кезінде баға берер еді. Ал біздің сар-
базд ар әлі күнге шекара сымы тұрған 
жақ тан дабыл белгісі шықса жүгіріп 
барады. 

Менің кейбір әріптестерімнің айтуын-
ша, к"рші Қытайдың шекара сызығы 
бойы тұтас камерамен жарақтандырылған 
деседі. Біздегі «Сергек» сияқты камералар 
дейді. Тіпті шекара периметрінде асфальт 
жол салынған к"рінеді. Ал тікенді сым 
он сыз да бар. Енді қараңыз, біздің сар баз-
дар шекарадан ескерту сигналы келсе, сол 
жаққа жүгіреді. К"лікпен барады. Бірақ 
шекара бойындағы жол – асфальт емес, 
ойлы-шұңқырлы даланың, таудың жолы. 
К"лік қанша жылдам дегеннің "зінде 
уақыттан ұтыламыз. Қытай заставасынан 
шыққан әскер шекара бұзылған жерге тез 
жетеді әрі шекараны кім немесе не бұзға-
нын алдын ала біліп отырады. �йткені 
он да камера бар. Ал біздің сарбаздар ше-
ка раның қалай бұзылғанын нақты білмей, 
ко мандирлер іштей түрлі болжам ойлап 
баруы мүмкін. Егер әр заставаны тым 
бол   мағанда шағын дрондармен қамта ма-
сыз етсек, шекараны камерамен бақы ла-
ма ғанның "зінде оқиға орнын бірден 
анық тап, жағдайды бағамдауға болар еді. 

Dрине, Қытай елі сияқты шекара 
бойы на камера орнатып тастасақ тамаша 
бо лары с"зсіз. Шекара сызығындағы жол-
дарға асфальт т"сей алмасақ та, камералар 
ор натып, дрондармен қамтамасыз етуге 
бола ды деген ойдамын. Dдетте жеріміздің 
кең дігін айтып мақтанамыз ғой, сол кең 
жер дің шекарасын күзетуге ерекше к"ңіл 
б"лу керек. Ал "з басым шекарада 15 күн 
жат қанда бірде-бір рет дрон к"рген жоқ-
пын. 

– Техника мен құрал-жабдық – мәселе-
нің бір жағы, ал шекарашыларымыз жайлы 
қан дай ой түйдіңіз? Олардың арман-аңса-
рын аңғарып, азамат ретінде к#ңіл түпкіріне 
үңі ле алдыңыз ба? 

– Біз барған жердегі сарбаздар 2003 
жы лы дүниеге келген азаматтар екен. 
Қаң тар оқиғасы кезінде олардың 4 қару-
ла сы мерт болыпты. Қазір олар үшінші 
ку рс ты аяқтап жатыр, ал ол кезде екінші 
курс тың курсанттары екен. Дүрбелең ке-
зінде сол курсанттардың 4-еуі қаза бо лып-
ты. Содан да болар, әлде әскери оқу ор-
нын  дағы тәртіп пен тәрбиеден бе, біз 
к"р  ген азаматтардың бәрі кәдімгідей 
есей  ген. Олардың ешқайсысының қыз-
мет тен қашпайтынын байқадық. Барлығы 
да шекара күзетінде қалуға даяр. Бірақ 
к"ңілдерін алаң қылатын мәселелер де 
бар екен. Мәселен, әскери қызметшілерге 
пә тер алуға немесе жалдауға арналған 
қар жы қарастырылған. Жалақыдан б"лек. 
Сол қаржы әр облыста әртүрлі. Айталық, 
Алматыда қызмет істеген әскерилер адам 
басына 96 мың теңге алса, жамбылдықтар 
33 мың теңге алады. Яғни пәтерге қарас-
ты рылған қаржының аймақтар бойынша 
айырмашылығы зор деген с"з. Ең жоғарғы 
және т"менгі соманың айырмашылығы 3 
есе. Егер әскери адамның әйелі, 2 баласы 
бол са, Алматыда қызмет істеген сарбаз 
пә тер жалдау ақысы ретінде 400 мың ала-
ды. Жамбыл облысындағы сарбаз 120 мың 
алады. Ал бұл жағдай болашақ офи цер-
лерді аймақтар бойынша б"лгенде к"п 
аза маттың Алматы мен Астанаға ұм-
тылуы на алып келеді. �зге аймақтарға 
бар ған сарбаздар азырақ табыс табады. 
Бұл жағдай жастарды алаңдатады. «Біз 
ака демияны бітірген соң, лейтенант бо-

лып заставаларға кетеміз. Сонда баспана 
үшін жинауға қарастырылған қаржымен 
үй алу мүмкіндігіміз аз болады ғой» деген 
ой айтады. �з басым есепшотқа айына 33 
мың теңге салу арқылы баспананың бас-
тап қы жарнасын бірер жылда жинау мүм-
кін дегенге сене алмадым. Бұл – ойлан-
ды ра т ын мәселе. Алайда барша "ңірлер 
бойын ша ортақ сома қарастыру да мүмкін 
емес екенін білемін. Алматы мен Пет ро-
павлдағы баға бірдей емес екені анық. 
Сон дықтан бұл мәселені реттеу керек. 
Dс керилер ең жоғарғы сома мен т"менгі-
нің арасы тым алшақ деген ойда екен. 
Мен келісемін. 

– Шекарашылардың болашақта бас-
пана алуын былай қойғанда қазіргі тұрмысы 
дей тін мәселе бар. Отбасын құрған офи цер-
лер болады. Олардың жұбайлары мен ба-
ла лары да әдетте застава маңында #мір 
сүре ді. Шекаралық заставалардың #зінде 
не месе соларға жақын елді мекендерде әс-
керилер отбасыларының, балаларының 
мә дени-рухани, физикалық тұрғыда дамуы-
на ықпал ететін инфрақұрылым бар ма? 
Кітапханалар, спорт залдары, кино к#ретін 
орындар сияқты дүниелер к#зіңізге түсті 
ме?

– Жоқ, ондай ештеңе к"рмедім. Мә-
де ниет ошақтары, кино к"ретін орындар 
жоқ. Айтпақшы, шекара қызметінде 
алыс тағы заставаларға жас, үйленбеген 
мамандарды немесе отставкаға шығуға 
тая ған кадрларды жібереді екен. Арал 
жақ  тағы, Алтайдың, Алатаудың жота-
ларын дағы заставаларға сондай мамандар 
барады. Себебі орта жастағы мамандарды 
жіберсе, олардың отбасындағы әйелдер 
жұмыссыз қалады. Ал жұмыссыз әйелдер 
ерте ме, кеш пе, мұндай "мірден жалығады 
және отағасымен с"зге келуі жиілеуі мүм-
кін. Соның салдарынан ажырасу к" бейеді 
де седі. Шекара қызметі басшылығының 
бұл ұстанымын дұрыс деп есептеймін. 
Олар мұндай қадамға ұзақ жылдардағы 
тә жірибе мен статистика негізінде барып 
отырғаны с"зсіз.

– Білуімше сарбаздардың бірер сағат 
бос уақыттары болады. Сол кезде не істейді 
екен?

– Шекарашылар әдетте сағат 9-10 
ара лығында сәл бос болады. Осы кезде 
олар телефон арқылы отбасылармен, қа-
лың дықтарымен с"йлеседі, әлеуметтік 
же лілерге кіреді. Бос уақыты деген осы 
кез ғана. �з басым лудомания мәселесіне 
на зар аудардым. �йткені мамырда Алма-
тыдағы ҰҚК академиясының үшінші курс 
курсанты "зіне қол салған болатын. Кейін 
біздің Мәжілістегі әріптесіміз Руслан Бер-
д енов аталған курсанттың әлеуметтік 
же  лілер арқылы "зіне хат жазғанын мә-
лім деген еді. Онда академияның жоғарғы 
курс курсанттарының арасында құмар 
ойын дарына әуестік к"п екенін жазыпты. 
Dл бетте, бұл мәліметтер біздің назарымыз-
дан тыс қалған жоқ. Сондықтан офицер-
лер ден курсанттар арасында лудомания-
ның алдын алу мәселесі қалай ұйымдас-
ты рылатынын сұрастырдым. Қалай бол-
ған да да кешкі 21.00-22.00 аралығындағы 
бір сағатта жауынгерлер отбасыларымен 
күнде с"йлесе бермеуі мүмкін ғой. Мик-
ро қаржы ұйымдарынан қарыз алу, бәс тігу 
сияқты дүниелер кездесуі де ғажап емес. 
Ал офицерлердің айтуынша, жастар ака-
демияға оқуға түскен сәтте офицерлер 
кур санттардың ата-аналарына арнайы 
ақ парат жолдайды екен. Курсаттың не-
сиесі бар ма, жоқ па дегенді анықтап, бар 
болса ол жайында ата-анасын құлаққағыс 
қы лады. Ата-анасына айтпастан микро-

қаржы ұйымдарынан несие алып, құмар 
ойындарын ойнау деректері бар. Сон дық-
тан офицерлер бұл жағына айрықша к"ңіл 
б"летінін айтады. Сарбаздар мен кур сант-
тардың телефондарын да мүмкіндігінше 
тексереді. Ал жалпы шекарашыларда бос 
уақыт жоқ қой.

– Сіздер курсанттардың арасында бол-
дыңыздар. Жауынгерлерді даярлау, оқыту 
ісінде не к#зіңізге түсті?

– Біздің назарымызды бірден аударған 
дүние бұйырықтардың қазақша берілуі 
еді. Маған кәдімгідей таңсық дүние бол-
ды. Біз әскери кафедрада оқыған кезде 
құ ла ғымыз үйренген «Так точно!», «Смир-
но!», «Равняйсь!» деген бұйрықтарды ес-
ті м едім. Бұйрықтар «Тік тұр!», «Сап түзе!», 
«Дәл солай!» деп қазақша беріледі екен. 
«Зд равия желаю!» дегенді «Саулығыңызды 
ті лей мін!» деп қазақша айту "згеше әсер 
береді. Басында қазақша бұйрықтарға 
үй ренісе алмай жүр едік, бірер күннен соң 
үйреншікті болып кетті. Екіншіден, кур-
сант тардың барлығы-дерлік – қазақ жігіт-
тері. �зге этнос "кілдері "те сирек. Dрі 

дар дың тумасы екен. Академияны аяқ та-
ған соң туған жеріне кетуді қалайтынын 
айтты. «Dкем жоқ, жалғызбасты анам бар, 
сол кісінің қасында болғым келеді» деді. 
Та ғы бір сарбаз «таулы жерде қан-қысы-
мым к"теріліп кетеді, "зім үйренген құм-
дарымда қызмет еткім келеді» дейді. 
Dри не, біз Шекара қызметінің басшысы 
емес піз, бұл саланың ішкі мәселесіне 
тіке лей араласуға құқымыз жоқ. Мұндай 
мә селелерді салаға жауапты басшылар 
ше шеді. Дегенмен жастардың бізге сенім 
біл діріп, сырларын айтқаны маңызды 
бол ды деп ойлаймын. Ал шекарашылардың 
ара сында жауынгер үйіне неғұрлым жа-
қын жерде қызмет етсе, соғұрлым қыз-
метті дұрыс атқармайды дейтін түсінік бар 
екен. Қызметтегі сарбазға достары, та-
ныс  тары келеді, тойға, қонаққа шақы ра-
ды, "лім-жітімге баруы керек болады де -
ген дей түрлі сылтау қаптайды деседі. 
Мұн дай жағдай қызметкерді «армия» 
дейтін ұғымнан, оның тәртібінен біршама 
алшақтатып жібереді дейді. Ал жас офи-
цер ді басқа аймақтарға жіберсе тез ысы-
лады деген түсінік бар. Бәлкім ол да дұрыс 
шығар. 

– Сонда академия курсанттарының #зі 
осылай ойлай ма?

– Біз курсанттармен ғана емес, қатар-
да ғы жауынгерлермен де бірге болдық. 
Курсанттар "з "мірін әскери салаға арна-
ған, санаулы жылда оқуды аяқтап заста-
ва да қызмет атқаруға кетеді. Олар қандай 
жер де жұмыс істеуге бұйрық шықса, сонда 
аттанады. Dңгіме сарбаздарға қатысты. 
Мер зімді қызметте де, келісімшартпен 
қыз мет етсе де мен айтқан жағдай болуы 
мүм кін. Одан б"лек, сарбаздар әскери 
мін детін орындағаннан кейін армия са-
пында қалып қоюы да мүмкін. Азаматтық 
са лаға баруы да ықтимал. Дегенмен сар-
баз дар арасында «"мірімді әскермен бай-
ланыстырсам ұтам ба, ұтылам ба?» деп 
ой  ланатындар аз емес екен. Біз мұның 
бар  лығын к"кейге түйіп, қойын дәптер-
ле рі мізге түртіп алдық. Одан б"лек, ше-
кара шы офицерлер қызмет бабымен 
әрі-бері к"шіп, жұмыс ауыстырып жүр-
ген де үйде отырып қалатын жұбайларына 
ең бек "тілі жүрсе деген тілек айтты. �йт-
кені офицердің жарына застава т"ңіре гі-
нен жұмыс үнемі табыла бермейді. Соны 
ескерсе дейді. 

– Айтпақшы, Қорғаныс министрлігі 
әскери борышын жақсы #теген сарбаздарға 
тегін жоғары білім грантын ұсыну үшін 70-
тен астам университетпен келісімге келгенін 
хабарлаған. Жылына 3 мың грант болуы 
керек. Бұл бастаманы шекарашылар қалай 
бағалайды екен?

– Негізі біледі екен біразы. К"бінің 
жа нарында от бар, ынта бар. Бірақ бар-
лығы оқуға түсіп маман болсам дейтін 
құл шыныспен жүр деп "тірік айтпай-ақ 
қояйын. Тіпті шекара қызметінде не істеп 
жүр генін сезіне қоймаған жігіттерді де 
кез дестірдік. Отбасындағы түрлі әлеу мет-
тік мәселелерден қажып, шаршаған, сол 
мәселелерден құтылу үшін армияға тар-
тып кеткен азаматтар да бар екен. Олармен 
пси хологтар тұрақты түрде жұмыс істеуі 
ке рек. Дегенмен сарбаздардың к"бі бола-
шақ та маман болуды қалайтыны бай-
қалды. 

– Психолог деп қалдыңыз. �скери пси-
хо логтарды кездестірген шығарсыздар, 
к#ңі ліңіз толды ма?

– Біз ҰҚК Академиясының пси хо ло-
гы мен с"йлестік. Ол бізге бір сеанс жүр-
гізді. Dңгімелестік. Білікті екені бірден 
бай қалып тұр. Бірақ дәл сондай білікті 
пси холог елдегі 252 заставаның бар лы-
ғында бар дегенге "з басым сенбеймін. Ал 
іс жүзінде барлық заставадан сондай 
білікті психологтар болуға тиіс. Себебі қай 
зас тавадан ши шығатынын ешкім біл мей-
ді. Осыдан он бір жыл бұрын Арқан кер-
генде болған оқиғаны білесіз, сол кезде 
ма мандар В.Челахтың психикалық күйін 
д"п басып анықтай алмаған болар, бәл-
кім. Салдары қандай болғаны белгілі. Ал 
әс керде түрлі адам қызмет етеді. Жан дү-
ниесі бір-бірімен үйлеспейтін, себепсіз-
ақ бір-біріне тіс қайрап жүретін жігіттер 
де болады. Ренжіскендер, күндіз керісіп 
қал ғандар да болуы мүмкін. Ондай адам-
дар ға түнде қолына қару беріп, шекара 
кү зетіне жіберуге болмайды. «Ашу – дұш-
пан» дейтін күй ғой. Dрине, әр сарбаздың 
к"ңіл күйі, мінезі бақылауда болады. Бір-
ақ жалпы шекара саласына біршама ре-
фор ма жасау қажет сияқты. Шекара шы-
лар дың қару-жарағынан бастап, әлеумет-
тік жағдайына дейін жақсы болуы керек. 
�йткені тәуелсіздік шекарадан басталады. 

– �скер туралы айтқанда әлімжеттік 
мә селесін айналып #те алмаймыз. Сарбаз-
дар не дейді, әскерде әлімжеттік бар ма 
екен?

– Біз болған б"лімдегі сарбаздардың 
бар лығы – 2003 жылы дүниеге келгендер. 
Бірақ әркімнің болмыс-бітімі әртүрлі. 
Біреуі бойшаң, біреуі орта бойлы дегендей. 
Біз әлімжеттік жайлы сұрастырдық. Dрі 
ба қыладық. Сұрастырдық. Dлімжеттік 
эле менттері к"зге түспеді. Бірақ әскер 
де ген ер-азаматтардың ұжымы екенін 
ұмыт пау керек. Адамдарда әртүрлі мінез 
бо лады. «Ер шекіспей, бекіспейді» демек-
ші, кейде ұрсысып қалатындар, бір-бірі-
нің жағасынан алатындар кездесуі мүмкін. 
Алайда мұндай оқиғаларды б"лімше ко-
мандирлері, офицерлер назардан тыс 
қал дырмауға тиіс. Бақылау күшті болуы 
керек. 

– Енді к#п кешікпей Мәжілістің келесі 
сес сиясы ашылады. Шекара мәселесіне 
бай  ланысты қандай мәселе к#термек ой-
ларыңыз бар?

– Dлбетте, біз к"рген-білгенімізді қа-
ғаз ға түсіріп, ұсыныстарымызбен бірге 
ко митет т"рағасына береміз. Одан Мәжі-
ліс спикеріне де жетеді деген ойдамын. 
Маңызды мәселелерді депутаттық сауал 
ре тінде жолдамақ ниетіміз бар. Жалпы 
шекарашылардан қаржы аямау керек 
деген ойға бекіндік. Қарулы күштерге 
б"лінетін қаржыны к"бейтіп, оның әр 
тиынына дейін бақылау жасаған дұрыс 
деп есептеймін. 

Ардақ СҰЛТАН

курсанттардың басым к"пшілігі – ауылды 
жерлердің балалары. Қалалықтар "те аз. 

– Демек, шекара қызметі ауыл жастары 
үшін әлеуметтік лифт қызметін атқарып 
отыр ғой. Солай ма?

– Иә, біршама жастар үшін шекарада 
қыз мет ету әлеуметтік лифт р"лін атқарып 
жа тыр. Осы тұста біздің к"зімізге түскен 
та ғы бір детальды айтайын. Бұл саланы "з 
бо лашағымен байланыстыратын жастар 
к" біне шекаралық аймақтардан келеді 
екен. Яғни Абай, Шығыс Қазақстан, Маң-
   ғыстау, Атырау, Алматы, Жамбыл облыс-
тары сияқты аймақтардың "кілдері бар. 
�зге елдермен шекараласпайтын Қара-
ған ды, Ақмола облыстарының жастарын 
кез дестірмедік. 

– �детте депутаттар мен әкімдер, ми-
нистрлер шекара маңында, ондағы б#лім-
ше лерде бірер сағат қана болады. Олар 
ке леді дегенде шекара заставасының бас-
тық тары да тәуір дайындалады. Оны бай-
қап жүрміз. Ал сіздер жарты ай шекара 
ше бінде болдыңыздар. Онда бару идеясы 
қай дан шықты?

– �зіңіз білесіз, шекарада болған 4 де-
  путат Мәжілістің халықаралық істер, қор-
ғаныс және қауіпсіздік комитетінің мү-
ше сіміз. Мәжіліске ҰҚК Шекара қыз ме-
ті нің басшылары келіп есеп беріп, кейбір 
мә селелерді талқылап тұрады. Бірақ ка-
би неттегі талқылаулар мен шекара ше бін-
де болу б"лек дүние екені белгілі. Сол 
се    бепті жас депутаттар, атап айтқанда мен, 
Максим Рожин, Болат Керімбеков, Ол жас 
Құпсеков т"ртеуіміз комитет т"р а ғасы 
Айгүл Құспанға ұсыныспен шығып, «Ше-
карадағы аймаққа, шекарашылардың 
қа сына барып келейік. Бізге рұқсат бере-
сіз бе?» деп "тініш айттық. Комитет т"ра-
ға сы бізді қолдады. Мәжіліс спикері Ер-
лан Қошанов та қолдады. С"йтіп, шека-
ра ға тартып кеттік. Шекарашылар да 
жақ сы қарсы алды. Ал шекарашы сарбаз-
дар үшін тіптен күтпеген оқиға болған 
сияқты. 

Біз сарбаздармен жеке с"йлескенде, 
офи церлерге шатырдан шығып кету жай-
лы "тінішін айтатынбыз. �йткені сар баз-
дар қастарында офицерлер тұрса сырын 
айт пайды. Ал оңаша қалып, біраз тілдес-
кен соң, сырларын айта бастайды. Олар 
депутаттар келетінін естігенде бір-екі күн 
жүріп кетіп қалатын болар деген ойлапты. 
«Біз депутаттар осыншама уақыт бізбен 
бір ге бір шатырда жатып, бір қазаннан 
та мақ жейді деп ойламадық. Сіздер біздің 
арамызда екі-үш сағат болып, бірге фотоға 
түсіп, содан соң кетіп қалатын шығар деп 
ой ладық» дейді. Тіпті кейбір құрдастар 
"за ра бәстесіпті. Біреуі «кетіп қалады» 
десе, тағы біреуі «екі апта болады деді ғой, 
арамызда қалады» десе керек. «Депутат 
қаншаға шыдайды? Бір күннен кейін қа-
шып кете ме, екі күннен соң кетіп қала 
ма?» деп бәстескендер де болыпты. «Dй, 
мынау шыдамайды-ау, ана біреуі біздің 
"мір ге т"теп беруі мүмкін» десіп әңгіме 
ар қауына айналдырғандар да болыпты. 
Мұ ның бәрін соңында білдік. Оларға біз-
дің әрекеттің таңсық к"рінгені – бұрын-
соң ды ешбір депутат, әкім, министр 
сияқ ты лауазымды тұлғалар шекара шы-
лармен бірге жарты ай бойы тауда, зас-
тавада болмағандықтан да шығар. Ал 
шекарашылармен бірге "ткізген екі апта 
ішінде к"п сарбазбен кездестік, с"йлестік. 
Олар бізге сенді, мұң-мұқтаждарын айт-
ты. Кейбіреуі біз депутат болғандықтан 
"ті ніштердің барлығын орындауға ықпал 
ете алады деп ойлайтын сияқты. Мәселен, 
бір курсант маған "тінішін айтты. Пав ло-

Самат Н�РТАЗА, Мәжіліс депутаты:

ШЕКАРАДА

ДРОН
БІРДЕ-БІР

КӨРГЕН ЖОҚПЫН

Шекара к�зетіні� жа�сы бо-
луы – заман талабы. "йт-
кені $аза�стан орна лас-

�ан айма�та%ы геосаяси ахуал к�р-
делі. Де мек, шекара к�зетіне к/ бі-
рек к/�іл б/лгенні� арты�ты%ы жо�. 
Алай да шекарашыларды� жа%дайын 
к/з бен к/ріп, к/�ілге т�йгенде %ана 
�ор   далан%ан мәселелерге ба%а бе-
ру  ге болады. Жуырда Парламент 
Мә  жілісіні� бірнеше депутаты 15 к�н 
бойы шекарашылармен бірге ел 
ше карасын к�зеткен еді. Б4л сапар 
жай лы олар әлеуметтік желілерде 
жаз  ды. Сарбаздарды� �асында /т-
кен жарты ай уа�ытта депутаттар 
ше  кара �ызметіні� жай-к�йін, ше-
ка ра шыларды� жа%дайын біршама 
зер  делеп, біраз д�ниені к/кейге 
т�йіп �айт�ан болар деп �міттенеміз. 
Сол �мітпен Мәжілісті� Халы�аралы� 
істер, �ор%аныс және �ауіпсіздік ко-
митетіні� м�шесі Самат Н4ртаза%а 
ха барласып, с4хбат �4рды�. 
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ҚЫРЫҚТАН АСҚАНДА 
АРМАНЫМЕН ҚАУЫШТЫ

Жанат Қалметова 10 жасынан бас-
тап цирк сахнасына шыққан. 

Цирк �нерін үйрететін балалар үйірмесінде 
жү ріп акробатика, эквилибр, қақпақылдау 
�не рін меңгереді. 15 жасында Мәскеуде 
�т кен Бүкілодақтық цирк фестиваліне қа-
ты сып, сол кезде Ю.Никулин басқарған 
цирк ұжымында жұмыс істеп, кіші кубок 
ие лену бақыты бұйырады. Бірақ мектеп 
бі тір геннен кейін арманынан қол үзіп қа-
лады.

– Цирк әртісі болу менің �мір бойғы 
ар маным болды. /йткені мен бала кезімде 
цирк ұжымында жұмыс істедім. 10 жа сым-
нан 17 жасыма дейін сахналық циркте �нер 
к�рсеттім. Сол кезде ары қарай цирк әртісі 
ма мандығына оқуға түсу ойымда болды. 
Бір ақ ата-анам таңдауыма келіспеді. Олар-
ға еш �кпелеген жоқпын. Себебі әр ата-ана 
баласына тек жақсылық тілейді. Сол за-
ман да әке-шешеміз: «Болашағы бар ма-
ман дыққа оқуға түс. Қыз баласына әртіс 
болған қиын. Мұғалім – �лмейтін ма ман-
дық» деп шектеу қоятын. Сондықтан мен 
�зім қаламасам да, анамның жолын жал-
ғастырып мұғалім мамандығын алдым. 
6ри не, бұл менің қалауым емес еді. Деген-
мен оқуға түскен соң диплом алу керек 
бол ды. Сол кездегі Целиноград қала сын-
да ғы С.Сейфуллин атындағы Педагогика-
лық институтқа орыс тілі және орыс әде-
биеті мамандығына оқуға түстім. Бірақ 
сол түстіктің табиғаты менің денсаулығыма 
жақ пады. Бірінші курсты бітіргеннен кейін 
Ташкент қаласына ауысып, мектепке 
дейінгі даярлық пәнінің мұғалімі ма-
ман ды ғын алдым. /йткені маған 
кіш кен тай ба лалармен жұмыс 
істеген ұнайтын. 40 жа сыма 
дейін мұғалім де болдым, 
бала бақ шада тәр бие ші де 
болдым, кол леджде сабақ та 
бердім. Қандай жұмыс іс-
тесем де бар лы ғын жауап-
кер шілікпен атқардым. 
Бір ақ жүрегімнің түбінде 
�мір бойы сақтаған ар ма-
ным «цирк әртісі болу» еді. 
Сол ар маныма 40 жас тан 
ас қан да ғана жеттім, – 
дейді Жанат Қалме това. 

Осылайша, циркке 
деген махаббат Жа-

натты әртіс болуға же те-
лейді. Алайда ол оқу бі тір-
геннен кейін тұрмысқа шы ғып, 
отбасы, ошақ қасы деп күйбең 
тірлікпен уақыт тың қалай �ткенін 
де байқамай қалады. Теледидардан 
цирк әр   тіс терінің �нерін к�ргенде, 
қалаға гастрольмен Ресейден Шапито 
жыл жымалы циркі келгенде ішіндегі 
арманы маза бермейтін. 

– Циркке деген махаббатымның �ш-
пеуіне әрқашан осы салаға қызығушылық 
та нытып жүргенім себеп болған да шығар. 
Дегенмен бала кезде цирктен алған білі-
мім ді педагог болып жүргенде де пай да лан-
дым. Мерекелік іс-шаралар �ткізгенде 
ал ғашқы қатардан к�рініп, �з үлесімді 
қо сатынмын. Цирктің кейбір �нерін ба ла-
ларға да үйрететінмін. Сол кезде «әттең, 
үл кен сахна бұйырмады ғой» деп жүре тін-
мін. 2011 жылы Шымкенттегі цирк ғи ма-
раты пайдалануға берілді. Бірақ жүрегімнің 
түбін де «манежге неге осы уақытқа дейін 
�нер к�рсетпедім екен» деген �кініш бол-
мады емес, болды. 2012 жылы «Цирк сала-
сында тәжірибесі бар азаматтарды жұмысқа 
шақырамыз» деген жарнаманы оқып, 
циркке келдім, – дейді Жанат Қалметова. 

Дегенмен оның ойында «қаншама 
жыл дан кейін циркке не беремін?» деген 
қор қыныш пен сенімсіздік те болыпты. 
Бұрын циркке қатысқан азамат �зіне ко-
манда жасақтап, н�мір дайындап жатыр 
екен. Сол азаматты басшылыққа қатысы 
бар адам екен деп ойлап, Жанат артық сұ-
рақ қоймай, командасында екі аптадай 
дайындық жасайды. С�йтіп, манеждің 
иі сін, құдіретін аз уақыт болса да сезініп 
үл гереді. Алайда команда жасақтаған аза-
мат жұмысты аяғына дейін жеткізбей, ко-
манданы тастап кетіп қалады. 

– Сол кезде жолдасым «2 ай сынақ 
мер зімімен ешқандай айлықсыз қалай жұ-
мыс істейсің?» деп айтты. Осылайша, мен 
де отбасымның ығына жығылып, циркке 
барып тұрған жерімнен қайта қайттым. 
Ма мандығым бойынша балабақшаға жұ-
мысқа орналастым. Арада бір жыл �ткен-
нен кейін «цирк әртістеріне ассистент 

керек» деген хабарландыру оқып, тәуекелге 
қайта бел будым. Циркте ассистент болсам 
да, манеждің құдіретін сезініп циркте жүр-
сем де жетеді деп шештім. С�йтсем, цирк 
бас шылығы менің қабілетімді 2012 жылы 
кел ген кезде байқап, кейін іздестіріпті. Бір 
жылдан кейін келгенімде директордың 
орын басары «Сені к�п іздедік. Бізге әртіс-
тер ді дайындайтын маман керек. Жұмыс-
тың шарттарымен келіссек, сені әртіс 
ретінде бірден қабылдаймыз» деді. Ол кезде 
цирк әртісінің айлығы 25 мың теңге еді. Сол 
күннен бастап жұмысқа кірісіп кеттім. Бас-
шылық балабақшада да, циркте де жұ мыс 
істеуіме мүмкіндік берді. Себебі ба ла бақ шада 
65 мың теңге айлық алатынмын, – дейді 
цирк әртісі. 

Жанат Қалметова бір айдан кейін 
педагогикалық жұмысынан �з 

ер кімен кетеді. Себебі ол �зіне цирктің 
керек екенін түсінеді. Таңнан кешке дейін 
ар тылған жауапкершілікті ақтау үшін цирк-
тен шықпай аянбай еңбек етеді. 

ОҢТҮСТІКТЕГІ ЦИРК �РТІСТЕРІНІҢ 
АЛҒАШҚЫ ДИНАСТИЯСЫ

Жанат Қалметова жолдасы екеуі от ба-
сында екі ұл, бір қыз тәрбиелеп отыр. Бір 
қы зығы, үш баласы да анасының жолын 
қуып, цирк сахнасында �нер к�рсетеді. 

– Бала кезімде орындалмаған арманыма 
ба лаларым жетіп жатыр. Балаларым бұл 
са ланы �з еркімен таңдады. 6ркім �зінің 
сүй ген саласына баруы керек. Сонда ғана 
са палы жұмыс істеп, нәтиже шығара алады. 
Қа зір циркте ұстазбын. Шәкірттерім – 
�зім нің перзенттерім. Олармен балам ре-
тінде емес, шәкірт ретінде мақтана аламын. 

Се бебі мен жаттығуда олардың анасы 
емес пін. Қаталмын. Жоғары талап 

қоя  мын. Үлкен ұлым – Жандарбек 
Еле беков атындағы эстрада-

цирк колледжінің түлегі, қа зір 
матч пен семафораның үс  тін-

де жұмыс істеу бо йын   ша 
үздік. Бір циркте қыз мет 
етіп жүрміз. Дип лом  ды 
ала салып, Қы тай мем-
лекетінде ке лі  сім-
шарт  пен жұмыс іс теп 
келді, – дейді Жа  нат 
Қалметова. 

 Ал екінші ұлы 
Сан жар жонглермен, 
моноциклмен ай на-
лысады. Жасы 20-да. 
Алғаш рет сурет салу, 
ве ло сипедпен �нер 
к�р  сету бойынша та-

ны  мал болды. Қазір 
Мәс   кеудегі Никулин 

атын   дағы цирктің әртісі. 
Ал дағы уақытта келісім-

шарт пен біраз гастрольдерге 
бару ды жоспарлап отыр. Кіші 

қы зы Перизат бес жасынан бастап 
цирк қабырғасында �сті. Қазір жасы 

14-те. Шымкент циркінің ең жас сурет-
шісі. «Шабыт-2017» шығармашыл жастар 
фес тивалінде III орын, «Дара бала» ме да-
лінің иегері атанған. 

– Мамандық таңдауда балаларыма шек-
теу қойған жоқпын. Алдына мақсат қоя бі-
лу  ді, кез келген ортада �здерін еркін ұстау  ды 
үйреттік. Цирктің �те қиын да қы зық кә сіп 
еке нін үшеуіне де ескерткенмін. «Ұс таз дан 
шә кірт озады» демекші, үш пер зен тім де ме-
нен асты. Біздің отбасымыз – Шым кент  тен 
шыққан тұңғыш әртістер динас тия сы, – 
деп қуанышымен б�лісті кейіпкеріміз. 

ЖАНУАРДЫҢ ТІЛІН 
ТАБУ ФОКУСТАН ДА ҚЫЗЫҚ

Жанат Қалметованың 24 жылдан кейін 
цирк сахнасында алғаш к�рсеткен �нері 
фаер шоу, яғни отшашу н�мірі болды. 
Алай да циркте жануар болмады. Ал к�рер-
мен жануар к�ру үшін циркке келетін. 
/йткені аң мен адамның үйлесіп жұмыс 
істеуі тек балаға емес, үлкендерге де қызық. 
К�рермен үшін жануардың тілін табу – фо-
кустан де қызық жанр. 

– Содан к�рермендер «жануарларыңыз 
жоқ па?» деп сұрай бастады. Ал Ресейден 
кел  ген жылжымалы цирктер жүздеген 
жануардың түр-түрін әкелетін. Біздің цирк-
тің билеті 3 мың теңге болса, Ресейден 
кел  ген цирктің бағасы 7-8 мың теңге бо ла-
тын. Адамдар аншлагпен келіп к�ретін. Ал 
бізге жануарлармен н�мір шығару үшін аң 
үйретуші маман керек еді. Мен кіш кен-
тайым нан циркке барған кезде әртістердің 
жануарлармен жұмыс істегенін к�ріп �с кен-
мін. Содан «адам жасаған істі адам жа сай 
ала ды» деген ой келді, – дейді Жанат 
Қалметова. 

Оның айтуынша, цирк колледжерінде 
аң үйрететін арнайы факультет жоқ. Дрес-

сура жанры бар болғанымен, оны еш жерде 
оқыт пайтын. Себебі әр адам �з жануарын 
тауып, оның мінезін тани алуы керек. Кі-
таптан жануардың психологиясын оқы ған-
мен, әр жануардың әлемі б�лек. Сон дық-
тан да дрессураның арнайы факультеті жоқ. 
Алғаш цирк ашылған кезде аң үйрету ші-
лерді /збекстаннан шақыртып жүрген. 
Бір ақ олар елімізге к�п тұрақтамайтын. 
Дрес сурамен айналысатын адамның Шым-
кент те болмағаны Жанаттың намысына 
тие ді. Екіншіден, дрессураға деген қызы-
ғу шылығы бала күнінен бар еді. Осылайша, 
ол алғаш иттерді үйрете бастайды. Оларды 
2014 жылы сатып алады. Ақылды екі иті 
к�  рерменнің к�зайымына айналады. Гарри 
мен Гель пудель тұқымдас иттер болған 
екен. Тіпті, екеуі фильмге де түсіп үлгеріпті. 
Одан кейін Жанат жабайы қабанды, кейін 
бас қа да жыртқыш аңдарды үйретуді қолға 
ала ды. 

ҰРМАҚ ТҮГІЛІ МАҢДАЙЫНАН 
ШЕРТПЕППІН

2017 жылы цирктегі /збекстаннан кел-
ген аң үйретушіге арнап арыстандар алы-
на ды. Бірақ ол кісі отбасылық жағдайына 
бай ланысты кетіп қалады. Арыстанның 
кү  шіктерін цирктегі мал дәрігеріне тап-
сыра ды. Ветеринар университетті жаңа 
бі тіріп келген жас маман еді. Бір күні оның 
екі абаданға ет беріп жатқанын Жанат 
Қалметова к�ріп қалады. 

– Екі қолында да ет. Оң қолындағы етті 
бір абаданға беріп тұр, сол қолындағы етті 
к� теріп тұр. Оған екінші абадан �рмелеп 
шығып барады. Бұрылып келдім. «Бұлай 
та мақтандыруға болмайды. Екеуіне екі 

– Арыстандарды манежге шығардық. 
Іссапардан іссапар. Бармаған жеріміз, бас-
паған тауымыз қалмады. «Великий русский 
цирк тен» шақырту алып, Қытайдың Хор-
го сында, шекарада үш ай бала-шаға, арыс-
тан-итімізбен бірге жұмыс істеп келдім. 
Арыстандармен к�мекшісіз, жалғыз �зім 
жұмыс істедім. Бар мейірім-махаббатымды 
арнадым. Қол к�термек түгілі маңдайынан 
шерткен емеспін. Ең қатты с�йлегенім 
«Сим ба, мұның не енді, бәрін құрттың ғой» 
дей тінім шығар. Мүмкін, басқаларда да 
осы лай аң тәрбиелеуге қызығушылығы оя-
нып қалар деп қалай дайындап жатқа ным-
ды к�руге бәріне рұқсат беретінмін, – дейді 
кейіп керіміз. 

ЗООБАҚҚА БАРЫП 
ТАМАҚТАНДЫРЫП ТҰРДЫМ

Алайда 2021 жылы «Шымкент циркі» 
Cirque du Soleil циркінің бағытында «Аңсыз 
цирк» жобасын бастайды. С�йтіп, екі 
арыстан зообаққа �ткізіледі. 

– Алғашқыда күйзеліске түсіп, тамақ 
же гім келмей, ешкіммен с�йлеспей жүрдім. 
Алып кеткен күні барып, темір торға қа-
малған екеуін к�ріп жүрегім ауырып қайт-
ты. С�йтсем, екеуі де бір апта нәр татпай 
қойыпты. Қызметкерлер «Бір күн жемейді, 
жырт қыш қой, ертең жейді» деп ойлаған. 
Жеті күн тамақ түртпеген. Барсам ет арыс-
тандардың алдында жатыр. Ары-бері тең-
селіп жүр. Басшылығына барып, «олар осы 
жағдайға үйренгенше �зім тамақтандырып 
тұрайын, олар менің тастап кетпегенімді 
сезінсін» деп рұқсат сұрап, біраз уақыт 
тамақтандырып тұрдым. Цирктегі тамақ 
ішетін ыдыстарына дейін зообаққа апарып 
қойдым. Біз, адамдар бар мен жоқ, �мір 
мен �лім, тағы басқа дүниелерді түсінеміз. 
Арыс тандар ұқпайды ғой. Олардың к�-
кейінде �ле-�лгенше «неге біз темір торда, 
ай далада жалғыз қалып қойдық, неге ажы-
рап қалдық» деген сұрақ тұрады. /кпелейді. 
Менің жанымды ауыртатыны сол. Т�рт 
жыл екі арыстанымның қасында болдым. 
Олар ды тәрбиелеу үшін циркте қонып, 
жұ мыс істедім. Мейіріммен �сірдім. Қазір 
зообаққа уақыт тауып барып тұрамын, – 
дейді Жанат Қалметова. 

Қоғамда цирктегі жануар лар ға қатысты 
түрлі пі кір айтылады. Олар ды �з таби ға ты-

нан ажыра ту ға болмайды дей-
ді. Біз осы пікірге қа-

тысты цирк әр т-
ісінің к�з қара-

сын да сұра-
дық. 
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б�лек бер, таласпайды, Қолыңа �рмелетпе, 
бір күні қолсыз қаласың. Олар кішкентай 
болса да, тісі �ткір» дедім. С�йтсем, «бұл 
аба дандарды үйрететін маман тағы еліне 
кетіп қалды. Сіз қараңызшы» дейді. Екеуі 
де анасынан енді айырылған екі айлық 
абадан. Қорғансыз қалып қойды. Кез 
келген жануарда бірінші кезекте қорғану 
инстингті жұмыс істейді. Бұл кезде ұруға, 
қатты с�йлеуге болмайды. Дауыс к�терсеңіз 
немесе ұрсаңыз, ол ішінде жинала бере ді 
де, бір күні кек қайтарады. Кіп-кішкентай 
бо лып, қорғанып, сескеніп, ысылдап тұр-
ған кезінде олардан ересек арыстанның 
дау сы шығады. Басшылыққа кіріп, осы екі 
аба данды �зім үйретейін деп қояр да-қой-
май, жалынып жүріп алып ал дым. Ол кезде 
менің күшіктермен жұмыс істе ген үш жыл-
дық тәжірибем бар еді. Екеуін манежде 
ары-бері жетектеп жүремін. Адамдар к�ріп, 
қызығып: «Ұстап к�рсек бола ма?» дейді. 

– Дрессура �нері жүз жылдан бері 
цирк пен бірге жасап келе жатыр. К�рер-
мен дердің сүйсініп қарайтын жанр. Сон-
дық тан мен жануарларды қолға үйретуге 
қар сы емеспін. Тек оларға зорлық к�рсетіп, 
ұрып-соғуға қарсымын. Мен гуманизмге 
не  гізделген дрессураны ұстанамын. Жануар-
ларды бағып, баптап, қолға үйрету адам 
ба ласының мейірімін оятады. Сосын 
зообақтардан г�рі жануарлардың адамдар мен 
қарым-қатынас жасай алатын тәлім бақ тар 
ашса деймін. Сонда балалар жырт қыштың 
да сенімді дос бола алатынын тү сі нер еді. 
Жануарларды тордың ішіне тек к�рме 

Дала за�дарына бейімделген жырт�ыш а�ды �ол�а 
�йрету, оны� тілін тауып �з дегеніне к�ндіре білу к�п 
адамны� �олынан келмейді. Сонды�тан да дрессура 
цирктегі е� к�рделі жанрларды� бірі саналады. Ешбір 
цирк колледжі дрессураны арнайы маманды� ретінде 
о�ытпайды. Себебі әрбір әртіс �з жануарын тауып, 
тіл табыса білуі �шін жылдар �ажет. Ендеше 
дрессура – о�уды �ажет етпейтін, �лкен ж�рек пен 
аса мейірімділікті талап ететін �нер. Елімізде 
жырт�ыш а�ды �ол�а �йреткен ал�аш�ы және әзірге 
жал�ыз әйел – Жанат $алметова. Шымкент цирк мекемесінде 
10 жылдан бері �ызмет етіп келе жат�ан Жанатты к�рермендері 
«Арыстандар патшайымы» атап кеткен. 

ретінде қойып қойғанша, осындай тә лім бақ-
тар ұйымдастырылса екен деймін. Циркте 
үйретілген жануарлар болуы керек, – деп 
жауап берді ол. 

Биыл наурыз айында Жанат Қал-
метова Моңғолияға барып, үйре тіл-

ген иттерімен халықаралық фестивальға 
қа тысып, «Үздік үйретілген иттер» номи-
на ц иясын алыпты. Оның айтуынша, қазір 
елі міздегі цирк �нері жоғары деңгейде да-
мыған. Бірақ мәселелер де жоқ емес. 

– Аймақтағы цирктерде реквизит 
дайындау жағы проблема. Себебі еліміздегі 
цирк тарда реквизит дайындайтын Ресей-
дегідей арнайы цехтар жоқ. Кейбір рекви-
 зит терді Ресейден, Украинадан, Қытайдан 
тап сырыс беріп алдырамыз. Кейде қолдан 
жа сатып та жатамыз. Бірақ бізде сапалы 
то карь мамандар жоқ. Циркте әрбір жаб-
дық миллиметріне дейін дәл есептеліп 
жа салуы керек. Сондықтан акробатикаға, 
әуеге арналған құралдарды шетелден ал-
дырамыз. Олардың бағасын барлық әртіс-
тің қалтасы к�тере бермейді. Цирк әртіс-
терінің костюмдерінің тігілу тәсілі мүлдем 
басқаша. Киген киіміміз денеге жабысып 
тұруы керек, бірақ қозғалысқа ыңғайлы 
болуы да шарт. Костюмдеріміз сырттай 
қара ғанда қарапайым к�рінгенімен, тігілу 
жағынан күрделі. Қазір цирк костьюмдерін 
тігетін мамандар бар, бірақ барлығы бірдей 
бі лікті емес. Кәсіби деңгейде костьюмдер 
тігу жағын да жақсарту керек, – дейді кейіп-
керіміз. 

Жанат Қалметованың циркке деген 
ма хаббаты адал. 6р адам �з кәсібін дәл 
Жанаттай сүйсе, бала арманына әр азамат 
дәл Жанаттай берік болса, әлем әлдеқайда 
әдемірек болар еді...

К"ктем ҚАРҚЫН

Ұстауға, суретке түсуге рұқ сат беремін. 
/йткені олар жабайы бол май, шулы жерде 
үйренуі керек. К�рер мен дер шапалақ ұрып, 
шулаған кезде шо шы мауы керек. Ағаштан, 
темірден, бірі қисық, бірі үлкен, әйтеуір 
олардың се кіруіне ке дергі болатындай 
тумбалар қойып, секіруді үйрете бастадым. 
Олар секіргенде құлап қалмауы керек 
немесе арасы алшақ болып, ілініп қалса, 
қорғану инстинкті жұмыс іс теп, екінші рет 
секіруге қорқады, секірмей қоя ды. Ойын 
баласы кезінде, жалқаулыққа салдырмай 
үйрету керек. Екеуі он күн ішін де манежге, 
адамдарға үйреніп, бір ке дер гі ден екінші 
кедергіге секіре бастады, – дейді Жанат 
Қалметова. 

Кейіпкеріміздің айтуынша, оның 
алдында цирктің 25 жылдығына 

зообақ егіз абадандар сыйлаған болатын. 
Бірақ егіздің сыңары �ліп қалып, Шири 
деген сыңары қалып қойған екен. Жануар 
кү тушілер оны Тано деп ойлап, солай үйре-
тіп жіберіпті. Негізі, Тано еркек абаданның 
аты еді. Ал кейін келген екі кішкентай аба-
данның аты Қайтпас пен Қайсар деп 
зообақтан қойылып келген. Бірақ жануар-
лар атына қарап қалыптасады деп Қайсар 
мен Қайсарға «Симба мен Лео» деген жаңа 
есім береді. Қасына Шириді де қосып ала-
ды. Ол ұрғашы арыстан болғандықтан, �те 
жақсы жұмыс істейді. Кейін Ширидің бала-
сын алу үшін, зоопаркке �ткізген. Жалпы, 
2017-2018 жыл Шымкент циркі үшін же-
місті болады. 



апта
№86 (4334) 

5 ТАМЫЗ 2023 СЕНБІ 9ТАНЫМ

ҒЫЛЫМИ ЖАҢАЛЫҒЫН 
ТҮСІНДЕ К�РГЕН

Ғалымдар түстің бірнеше түрін ажы ра-
тады. Біріншісі – физиологиялық түстер, 
бұл ұйықтап жатқан адамның сыртқы жағ-
дайларымен тікелей байланысты. Мәселен, 
жау рау, ш$лдеу, аштық сезімі түске тікелей 
әсер етеді. Екіншісі – күнделікті түстер, 
яғ ни күн сайын адамда не қайталанатыны 
туралы түс. Бұл түстің түрі әдетте есте онша 
анық қалмайды. Келесісі – $ткен шақтан 
қалған естеліктер, бұрын болған оқиғаларды 
қай та бастан кешіретін түстер. Одан кейін-
гісі – адамға $мірінде туындаған мәселені 
ше шуге мүмкіндік беретін түстер. Мұндай 
түс тер біздің $мірімізде саналы түрде не 
ше шетінімізді түсінуге к$мектеседі. Мы са-
лы, тарихта осындай түстер арқылы жаң а-
лық ашқан біршама тұлға бар. Атап айтсақ, 
орыс химигі Д.Менделеев $зін әлемге та-
нымал еткен кестесін, яғни химиялық 
эле  менттердің периодтық жүйесін түсінде 
к$ ріп, дереу қағазға түсірген. Ал неміс хи-

мигі Ф.Кенуле бензолдың құрылымдық 
фор муласын түсінде к$рген. Жазушы Ф.
Дос тоевскийдің «Жас$спірім» атты рома-
ны ның негізгі сюжеті ең алдымен түсіне 
кір ген. Осындай тұлғалар қатарында к$р-
нек ті орыс ақын-жазушылары А.Пушкин, 
В.Маяковский, А.Фетте де бар. Олардың 
да шығармашылығында түс к$ру, соңынан 
оларды жырға қосып, поэмаға айналдыру 
кез деседі. Соңғысы – к$пшілігіміз к$ретін 
қай таланатын түстер. Зерттеушілер егер 
түс тер жиі қайталана беретін болса, бұл ше-
шілмеген мәселенің к$рінісі екенін ай тады. 

СҮЗГІЛЕНГЕН 
АҚПАРАТ ТҮСІМІЗГЕ КІРЕДІ

Мамандар жалпы түс к$рудің бес түрлі 
се бебі барын айтады. Олар – ерекше әсер 
қал дырған, күндіз $ңде к$рген жайлардың, 
оқи ғалардың әсерінен түс к$ру, күндіз істе-
ген шаруаларға, жұмыстарға байланысты 
түс, ауырған себепті к$рген түс, аян беру 
жә не жанның мазасыздануына байланысты 

түс к$ру. Түс к$ру туралы с$з қозғағанда 
Зиг мунд Фрейдті атап $тпеуге болмайды. 
8лем ге әйгілі америкалық психолог 1900 
жыл ғы «Түс жору» еңбегінде түс к$рудің 
ай қын мазмұнымен қатар тылсым астары 
да барын, сондықтан түс адамның бей са-
на лық деңгейіндегі ойларының символдық 
бей несі екенін жазады. Ол $з еңбегінде түс 
к$ру ді екі топқа б$леді. Біріншісі – адам-
ның түйсігінің осы шақта немесе $ткен 
шақ та болған оқиғаларына түс арқылы шо-
лу жасауы. Мұндай түстерді ол бола шақ қа 
қатысы жоқ деп санады. Екіншісі – бола-
шақты түс арқылы к$ру немесе жора мал дау. 
Фрейдтің теориясы бойынша түс – адам 
са насында ішкі (арман-тілектер) және сырт-
қы (күнделікті тіршіліктегі түрлі жағдай-
лар дың) әсерден туындайтын адам жаны-
ның реакциясы. 

Сомнолог 8діл Бейсенбаевтың айтуын-
ша, түс – адам қабылдаған ақпараттың 
ай   насы. 

– Біз күнделікті $мірде $те к$п ақпарат 
ала мыз әрі оны $ңдейміз. Қарапайым, к$-
шеде кездейсоқ к$рген адамдарды да ми 
$зі не ақпарат ретінде есіне сақтап қалады. 
Біз ол адамды танымасақ та, с$йлеспесек 
те, миға ол да «керек». Осылайша, мил-
лиард та ған ақпараттың барлығы мида бір-
бірімен жалғасып, байланыс құрады. Осы 
байланыстар арқылы электр сигналдары 
пайда болады. Сол электр сигналдарын есте 
сақтау қабілеті дейміз. Адам ұйықтап, ақ-
паратты қабылдай алмайтын күйде бол ған-
да ми ішкі жұмысына кіріседі. Күні бойы 
жиналған ақпаратты сүзгілейді. Біз ұйықтап 
жат қанда, ми нені сақтау керек, ал нені 
ұмы ту қажет екенін «шешеді». Осы сәтте, 
яғ ни миымыз ақпаратты сүзгіден $ткізіп 
жат қан кездегі сигналдардан пайда болған 
об раздарды түс деп атаймыз, – дейді ол.

ЖАМАН ТҮСТІ ЖОРУҒА БОЛА МА?
Түс жору – халқымыздың ежелден бері 

жал ғасып келе жатқан ерекше ғұрып тары-

ның бірі. Халық нанымы бойынша кез 
кел ген адам түс жори алмайды. Тек түс 
жо ри алатын қабілетке ие дана адамдарға 
жо рытқызған. К$рген түсті дабыра қылып 
жұр тқа айтуды да құп к$рмеген. «Бабалар 
с$зі» атты к$птомдық еңбекте егер адамның 
к$рген түсін біреу: «Мына түсті менің басы-
ма к$шір, жақсылығын маған бер» деп ті-
лей тін болса, түстің бақыты сол кезде ана 
кісі ге ауып кететіні айтылған. Мұны қазақ 
«Түс ті к$шіріп алу» деп атаған. Бұған қоса, 
«Ке рі жорыған түс түбіңе жетеді», «Түс – 
тәңір дің аяны», «Түс мәтінін білмесең 
жо ры ма, білмеген дұғаны оқыма» деген 
тәм сіл с$здер де қалған. Түс жоруға қатысты 
ең кең тараған «Түс – түлкінің боғы» деген 
с$з бар. Кейбір күрделі, қорқынышты түс-
терді беталды жори бермейді. Жаман түс 
к$р ген адамды шошытып, үмітін үздіріп 
ал мауы үшін «Түс – түлкінің боғы» деп жа-
ман түсті жорымай қоятыны осыдан. 

Түс жоруға қатысты Абылай ханның 
тү сін $зіңнен кейінгі ұрпағыңның ұсақ-
талуы деп Бұқар жыраудың жоруы, қайда 
жерге барса да $з к$рін қазғандарды к$рген 
Қор қыттың түсі, Асан Қайғының қазақ 
же рін орыстың басып алу қаупіне алаңдап: 
«Бұл арадан к$шпесең, айтқаныма түспе-
сең, орыс алар қалаңды, шулатар қатын-
балаңды, осыны к$рдім түсімде!» деуі және 
осы секілді басқа да аңыз-әңгімелер хал-
қы мыздың түсінігінде түс жорудың маңызы 
б$ лек екенін білдірсе керек. 

Қазақта «түс садақасы», «түс құдайысы» 
де ген ұғымдар да бар. 8сіресе, түс сада қа-
сына қатысты оқиғалар қазақ хандарының, 
ба тырларының $мірлерінде к$п ұшырас-
қан. Мысалы, Абылай ханның $з сар дар-
ларының бірі Жә нібектің түсін оңға жорып, 
түс садақа сын жасау арқылы жеңіске жет-
кені жайлы аңыз-әңгіме кімді болса да 
қы зықтырары хақ. Бұл аңызда түс жорудың 
екі түрлі шар ты ескерілген. Бірі – қандай 
түс ті де жақсы лық қа жору, екіншісі – келер 
қауіпті құ дайы, садақа беру арқылы бол-
дырмау. 

ДІН ТҮСТІ ҚАЛАЙ ТҮСІНДІРЕДІ?
Ислам дінінде де түс жоруға ерекше мән 

бе рілген. Мұны бізге дінтанушы Мәдина 
Жұмаділлаева былайша баяндап берді:

– 8нас ибн Маликтің (р.а.) айтуынша, 
Мұ хаммед Пайғамбар (с.а.с.) түс жору шы-
ларға мынандай кеңес берген: «Түсте к$р-
ген заттардың атауларын түстің жорылуына 
не гіз етіп алыңыз. Олардың тұспалды ма-
ғы наларын жорамалға салыңыз. Түс ал ғаш-
қы жорушыға қарай шынға айналады», – 
дейді ол.

Дінтанушының айтуынша, түс жоруға 
қа тысты біршама діни еңбекте де зер де лен-
ген. Мәселен, Имам Құртуби «Дәл-Жамиу 
ли ахкамил-Құран» атты еңбегінде Имам 
Мәліктен «Кез келген адам түс жори ала 
ма?» деп сұрағанда, ол «Түсті жақсы жори 
ала тын адам ғана жоруы керек. Егер түсті 
жақ сы деп ырымдаса, жақсыға жорысын, 
жақсыға ырымдамаса да жақсыға жорысын 
яки үндемесін» деп жауап бергені жазылған. 
«Жаман түс болса да жақсыға жору керек пе?» 
деген сұраққа Имам Мәлік: «Жоқ! Түс – пай-
ғамбарлықтың бір б$лігі, онымен ойнауға 
болмайды!» деп түсіндірген екен. 

Ибн Сирин Мүнтәхабул-Кәлам $з ең-
бегінде әуелі түс жорушы түсті тыңдағанда 
не месе оның жаман екенін ырымдап оны 
жо рымағанда я болмаса түсті жеткілікті 
түрде түсінбегенде былай деп дұға оқуы 
тиіс тігін айтады: «Жақсылығы – $зіңе, жа-
ман дығы – дұшпаныңа, жақсылығын $зің 
к$р, жамандығынан сақтан!». Егер түстің 
жора малы түс к$рушіге ғана қатысты болса, 
осылай дұға оқиды. Ал ол түс баршаға қа-
тыс ты деп есептесе, «Жақсылығы – бізге, 
жа мандығы – дұшпандарымызға, жақсы-
лы ғын біз к$рейік, жамандығынан сақта-
найық» деп дұға оқуы тиіс делінген.

Түйін: 

Қысқасы, түс к$ру – біздің 
күнделікті $міріміздің б$лшегіне 

айналған тылсым құбылыс. Ал түстің 
сырын ашуға ұмтылатындар әлі де к$п. 

9р саланың зерттеушісі әртүрлі  пікір 
айтады. Демек, адамзат болмысындағы 

осынау құбылыс пенденің к$п 
құпиясының бірі болып әлі біраз уақыт 

сырын бүгетін шығар. 

Жанель ҚҰТТЫБАЙ

Жер бетінде тіршілік 
жаратылғаннан бері дамыған 

қай қоғамда, қандай ұлтта болмасын, 
әйел заты әдемілікке ұмтылған. Тіпті өркени-

ет атаулыдан бірқатар артта қалған кейбір тайпа-
лардың өзінде әсемдік ұғымы өзінше қалыптасқан.

Сұлулық 
Сұлулық ұғымының ауқымы әсте 

кең. Оның үстіне, адамзат мекен 
ете   тін ортада түрлі адам, түрлі талғам бар. 
ХХ ғасырдан бері әйел заты сұлу болуы 
үшін шашының, қасының түсін, түр-си-
патын $згертіп, боянудың түрлі тәсілін 
ой лап тауып, «сұлулық символын» сан 
құ былтқаны баршаға мәлім. Ал әсемдікке 
ұм тыламын деп дене тұрқын аяусыз $з-
герткен, о бастағы физиологиясын бұз-
ған дар жайлы естігеніңіз бар ма? 

ТИТТЕЙ АЯҚҚА ТАМСАНҒАН
Х ғасырда ежелгі Қытайда ақсүйек 

әйел дердің арасында «алтын лотос» деп 
ата лып кеткен титтей аяқ сұлулық сим-
волы саналған. Қыздардың ес білген жа-
сын да т$рт саусағын табанына қарата 
бай лап тастайтын болған. Бұдан аяқтың 
үс тіңгі сүйектері сынып, тіпті жүру мүм-
кін дігін шектеген. Ол кезде жоғарғы лауа-
зымға ие әйелдерге $здігінен жүру қажет 
деп саналмаған. Кейбір әдебиеттерде 
тит тей аяқ тек ақсүйек әйелдерге тән бол-
ған деседі. Ал денінің саулығы мен аяғы-
ның дұрыстығы қара жұмысшы мен 
шаруа ларға тән деген түсінік қалыптасқан. 
Қа лыңдықтың болашағы табанының к$-
леміне байланысты болған. 

Аяқты таңып байлау дәстүрі туралы 
жет кілікті тарихи деректер бар. Ертеде 
Шан әулетінің императоры бір қызды 
құ лай сүйіп, $з әулетіне әкеледі. 8лгі 
сұлу дың аяғы маймақ болған деседі. Сол 
тұс та императордың сүйіктісі $з аяғының 
ке містігінен қысылып, ханға барлық ел-
дегі әйел аяғын мүгедек қалыпқа келтірсін 
деген тапсырма бергізеді. Келесі бір мә-
лі мет к$здерінде, Сяо Баоцзюань импера-
тор дың сүйіктісінің аяғы табиғатынан 
тит тей болған делінеді. Сол сұлу ханға 
жа лаңаяқ билеп береді екен. 8рі биіне, 
әрі титтей аяғына тамсанған хан «аяғы 
ти ген жерден лотос гүлдейді» деген екен. 
Сол сәттен бастап, кішкентай аяқ «алтын 
лотос» деп аталып, ақсүйек әулеттен шық-
қан барлық қыздар хан ұрпағына тұрмысқа 
шығу үшін аяғын аяусыз кішірейткен. 

Аяғы байлаулы әйел $здігінен қоз ғалу-
ға қауқарсыз болған. Ол үнемі  отбасы мен 
күйеуіне тәуелді, тіпті, күтушісінің к$ме-
гін сіз ешқайда шыға алмаған. Саясатқа, 
әлеу меттік-қоғамдық жұмыстарға ара лас-
пайтын болған. Сол себепті әйелдердің 
ая ғын байлау дәстүрі ер-азаматтың би лі-
гінің белгісі іспеттес. 

8лем тарихындағы сұлу болуға 
ұмтылған жандардың ішіндегі ең 

аяу сыз тәуекел – осы лотос аяқтылар. Мін-
сіз аяқтың к$лемі 7 сантиметрден ас пауы 
керек деп саналған. Мұндай аяқты – «ал-
тын лотос», 10 сантиметрден асқа нын – 
«күміс лотос», к$лемі одан ұзынын «те мір 
лотос» деп атаған. Ежелгі Қытайда $мір 
сүр ген мұндай қыздар бүгінде тек тарихи 
кітап тарда кездеседі. Бұл дәстүр Қытайға 
моңғол шапқыншылығынан кейін алы-
нып тасталған. Десек те, кейбір дерек 
к$з дері аяқтарын әлі күнге дейін байлап, 
$зі не «лотос-аяқ» жасайтын әйелдер бар 
деседі. 

МОЙНЫН САҚИНА 
АРҚЫЛЫ СОЗАДЫ

Дене тұрқын $згерту арқылы әсем-
дікке ұмтылған әйелдер бүгінгі 

қо ғамда да кездеседі. Тайланд пен Мьян-
ма ның шекарасында «Каян» деп аталатын 
кедей тайпа мекен етеді. Тау арасында 
$мір сүретін бұл тайпа кедей болғанымен, 
мұндағы әйелдердің дені мойнына құнды 
мыстан жасалған сақиналар тағады. Бұл 
тайпаны кейде «ұзын мойындылар» деп 
те атайды. Тайпаның Мананг есімді мат-
риархы бес жасынан бастап 50 жылға 

жуық уақыт мойнына темір тағады екен. 
Қазірде 25 сақинадан тұратын ұзындығы 
30 сантиметр Мананг соңғы темірін 16 
жа сында киген. Мұндағы балақайлар 5-6 
жа сынан бастап мойнына жезді алқа таға 
бас тайды. 8р 3 жыл сайын жаңадан сақи-
налар қосылып тұрады. Дененің ауыр-
сынуы мен жайсыздық – бұл тайпа үшін 
$мір дің бір б$лшегі. Каян тайпаларының 
ару лары «ұзын мойындылар» деп аталға-
ны  мен, мұндай сақиналар мойын омырт-
қа ны ұзартпайды. 8рқайсысының салма-
ғы 2 келі болатын сақиналар тек иықты 
т$менге жылжытады. Соның есебінен 
мойын ұзын к$рінеді. Бірнеше жыл мой-

кеңей теді. Бұл тайпадағы қыздардың 
сыр ғалығы қаншалықты кең болса, ол $з 
орта сында соншалық әдемі әрі сыйлы. 

Мұндай құбылыс даяк тайпасында да 
кез деседі. Олар балаларына тіпті темір 
сырғаларды ертерек таға бастайды. Жасы 
ұлғайған сайын сырғалардың қатарын 
к$ бейте береді. Тайпа к$семдерінің әйелі 
мен жасы үлкен әйелдердің құлағында 
сыр ғаның саны к$п болады. Сәйкесінше, 
бұл кісілерге құрмет те басымырақ. 

ЕРНІ ҮЛКЕННІҢ ҚАЛЫҢМАЛЫ 
ҚЫМБАТ

Ал эфиопиялық мурси тайпасында 
ас тыңғы ернін кеңейту – әдеміліктің бел-
гісі. Мурсиліктер 15-16 жасында астыңғы 
ер нін пышақпен тіліп, онда таяқша қоя-
ды. Тілінген жараның орны жазылғаннан 
кейін орнына табақша тәрізді ағаш сала-
ды. Уақыт $те табақшаның к$лемін ұлғай-
та береді. 8лгі д$ңгелек ағаш тіске кедергі 
кел тірмес үшін, тіпті, астыңғы 4-6 тісін 
жұ лып тастайды екен. Тамақтану мен 
ұйық тар кезінде табақшаларды шешіп 
қою ға болады. Мурсиліктерде ерніндегі 
ағаш тың к$лемі қаншалық үлкен болса, 
сол қыз ең әдемі, әлеуметтік мәртебесі 
жо ғары саналады. Сәйкесінше, ол қызға 
т$ ленетін қалыңмал құны да қымбатқа 
тү седі екен. Мурси тайпасындағы мұндай 
құбылыстың пайда болуының екі себебі 
бар к$рінеді. Біріншісі, бұл тайпа жер бе-
тіндегі барлық қауіпті жын-перілер адам-
ның ағзасына ауыз арқылы кіретін бол-
ғандықтан, мұндай ағаш табақшалар со-
дан қорғайды деп санаған. Екінші себебі, 
мурсиліктер $здерін құлдыққа әкетіп 
қал мау үшін астыңғы еріндерін әдейі жа-
ра қаттайтын болған. 

Айта берсек, әр елде әсемдік ұғымы әр 
алуан. Заман ағымы ауысқан сайын сұлу-
лық тың символы да $згере береді. Бірде 
бойы ұзын, бірде бойы қысқа, енді бірде 
толық яки арық қыздар сұлу саналуы мүм-
кін. Десек те $ркениетке жақын елдердің 
басым б$лігінде дене бітімін аяусыз $з-
герту еш уақытта сұлулықтың белгісі 
бол     ған емес. Ал әлемдегі бірқатар тайпада 
бәрі керісінше. Табиғат берген кейпіңді 
мейлінше $згерту к$ріктілік деп саналады. 
Каян тайпасының қыздары сияқты $мір 
бойына ауыр алқаны мойынға тағып жүру, 
я болмаса, құлағының сырғалығын иы-
ғына дейін кеңейту және тағы басқа дене 
бітімінің аяусыз $згерісі расында әдемілік 
үшін құрбандыққа бару ма, әлде тайпалық 
дәстүрге тәуелділік пе?

Асыл ТҰМАР

ОСЫНДАЙ
БОЛАДЫ ЕКЕН...

ұзын болса, ол соншалық әдемі деп қа-
был  данады» дейді. 

Каяндықтар сән үшін балаларының 
мойнына жас кезінен ауыр сақина 

тағып жатса, кейбір африкалық тай па-
ларда 5-6 жасар баланың бетін тілгілеп, 
түр  лі тыртықтар мен татуировкалар жа-
сайды. Ал Индонезияның Суматрасында 
жастардың тісін қасқырдікіне ұқсатып 
егейді екен. 

тіру таңғаларлық нәрсе емес. Тіпті қазақта 
он үшке дейін қыз баланың құлағын тесуді 
ата-ана $зіне парыз санаған. Бірақ кей 
мә дениеттерде құлақтың сырғалығын 
мей лінше кеңейту сұлулықтың символы 
са налады. Мәселен, Оңтүстік-Шығыс 
Азия елдерінде сырғалығы кең немесе 
ауыр әшекей тағатын әйелдер к$п кезде-
се ді. Зерттеушілер мұндай құбылысты 
Буд даға еліктеумен түсіндіреді. Масаи 

нына сақина тағып жүрген әйелдер те мір-
ді шешетін болса, мойны сынып кетуі 
әб ден мүмкін. Мойын мейлінше ұзын 
болуы үшін мұндай жезді алқаны ерте 
бас тан тағу керек. Бірақ тайпадағы жас 
қыз дар тағу яки тақпау мәселесін $здері 
таң дай алады. Сырт к$зге мойынға тағыл-
ған темірлер құлдықтың к$рінісі сияқты. 
Каян тайпасындағы бұл дәстүрдің мағы-
на сы мен мәні, тарихы әлі күнге дейін 
бел гісіз. Бес ай бойы каян тайпасының 
ор тасында $мір сүрген зерттеуші ант-
рополог Лора Макмилан «бұл тайпадағы 
мойынға сақина тағу дәстүрі ертеде жара-
ту шыға деген құлшылық деп түсіндірілген. 
Бірақ бүгінде әйелдің мойны қаншалықты 

ТҮС – ТЫЛСЫМ ҚҰБЫЛЫС
Т�с – адамзат баласына ��пиясы толы� ашылма�ан тылсым д�ние. Ежелден 

бері т�с бізді� т�рмыс салтымыз�а енген. Т�ске �атысты т�с сада�асы, т�сті 
к�шіріп алу секілді ��ымдар �алыптас�ан. !лі к�нге дейін т�с �алымдарды� 
зерттеу та�ырыптарына ар�ау болуда. 

Келесі бір мә лі мет кздерінде, Сяо Баоцзюань импера тор дың сүйіктісінің аяғы 
табиғатынан тит тей болған делінеді. Сол сұлу ханға жа лаңаяқ билеп береді 
екен. &рі биіне, әрі титтей аяғына тамсанған хан «аяғы ти ген жерден лотос 
гүлдейді» деген екен. Сол сәттен бастап, кішкентай аяқ «алтын лотос» деп 
аталып, ақсүйек әулеттен шық қан барлық қыздар хан ұрпағына тұрмысқа 

шығу үшін аяғын аяусыз кішірейткен. 

СЫРҒАЛЫҒЫҢ КЕҢ БОЛСА 
СЫЙЛЫСЫҢ

Сырға – кез келген елдің сән әле-
мін дегі маңызды әшекейлердің 

бірі. Сол себепті де бұ заманда құлақ тес-

тай пасында қыз баланың құлағын 7 жа-
сында тесіп, кеңейту үшін ағаштың бір 
б$ лі гін салып қояды. Қыздар балиғат 
жа сына толғаннан кейін түрлі ауыр сырға-
лар тағып, сырғалығын иығына дейін 
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«AMANAT» партиясының 2022 жыл бойынша кірістері 
мен шығыстары туралы есебіне түсіндірме жазба 
«AMANAT» партиясы 
з қызметін Қазақстан Республикасының Конс ти-

туциясына, «Саяси партиялар туралы» Қазақстан Республикасының Заңына 
және Қазақстан Республикасының басқа да нормативтік-құқықтық актілеріне, 
партия Жарғысына, Саяси тұғырнамасына және Бағдарламасына сәйкес 
жүзеге асырады. Партия 
з қызметін 1999 жылдан бастап атқарады. 2022 жылғы 
31 желтоқсандағы жағдай бойынша партия мүшелерінің саны – 777 735 адам.  

Партия Орталық аппаратының орналасқан жері: Қазақстан Республикасы, 
010000, Астана қаласы, Қонаев к
шесі, 12/1. 

Есепті жасау әдісі. Партияның кірістері және шығыстары туралы есеп 
кас салық әдіспен, ұлттық валютада – теңгемен, 
лшем бірлігі – мың тең-
гемен жасалды.

2022 жыл бойынша кірістер мен шығыстар туралы есеп партияның Орта-
лық аппараты, 20 аймақтық (Астана, Алматы, Шымкент қалалары, облыс-
тар), 216 аумақтық филиал (оның ішінде 184 аудандық және 32 қалалық 
фи лиал), ірі бастауыш партия ұйымдарының базасында құрылған 13 филиал 
және партия құрған немесе оның қатысуымен құрылған ұйымдар бойынша 
деректерді қамтиды.   

2022 жыл бойынша кірістер мен шығыстар туралы есеп «AMANAT» пар-
тиясы Саяси кеңесінің Бюросы шешімімен (2023 жылғы 3 тамыздағы № 010PQ 
қаулы) бекітілген. 

Партия құрған немесе оның қатысуымен құрылған ұйымдар. Партия 
құрылымында: «AMANAT» партиясының Қоғамдық саясат институты» және 
«AMANAT» партиясының саяси менеджмент Академиясы» коммерциялық 
емес ұйымдар (жеке мекемелер) 
з қызметін жүзеге асырады. Сондай-ақ 
партия 2 коммерциялық ұйымның 100% иесі болып табылады: «AMANAT» 
партиясының Шаруашылық басқармасы» ЖШС (бұдан әрі – ШАРБ) және 
«Nur Media» ЖШС (бұдан әрі – Холдинг). 

ШАРБ қызметінің негізгі бағыттары – партияны сервистік-қосалқы 
қамтамасыз ету, ғимараттарға қызмет к
рсету, сондай-ақ полиграфиялық 
қызмет.  

Холдинг – партияның республикалық баспа басылымдарын, теле-және 
радиоарналарын, сондай-ақ интернет-ресурстарын біріктіретін партияның 
медиалық активі.

«AMANAT» партиясы 
з қызметін Қазақстан Республикасының Конс ти-
ту циясына, «Қоғамдық бірлестіктер туралы» Қазақстан Респуб ли касының 
Заң ы на және Қазақстан Республикасының басқа да нормативтік-құқықтық 
ак   тілеріне, сондай-ақ «AMANAT» партиясының бағдарламалық құжаттарына, 
«Жас  тар Рухы» Жарғысына және Бағдарламасына сәйкес жүзеге асыратын 
«Жас   тар Рухы» Жастар қанатына демеушілік к
мек к
рсетеді. 2022 жылғы 31 
жел   тоқсандағы жағдай бойынша Жастар қанаты мүшелерінің саны – 105 097 
адам.   

І. 2022 ЖЫЛ БОЙЫНША КІРІСТЕР 
Партияның кірістері 12 828 641 мың теңге, оның ішінде коммерциялық 

емес қызметтен кірістер – 11 948 579 мың теңге, коммерциялық қызметтен 
кі ріс тер – 880 062 мың теңге, 
ткен жылдардың профицитін (кіріс) пайдалану 
– 6 253 239 мың теңгені құрады.

Кірістер келесі кіріс к
здерінен қалыптасады:  
– республикалық бюджет қаражатынан;
– партиялық жарналардан; 
– кәсіпкерлік қызметтен түсетін кірістерден (активтерді басқару, үй-

жайларды жалға беру және т.б.); 
– Қазақстан Республикасы азаматтарының, мемлекеттік емес ұйым-

дары ның қайырмалдықтарынан және т.б.; 
– 
ткен жылдары жинақталған бюджеттік және жеке қаражаттан 

(профицитті пайдалану).
1. Республикалық бюджеттен саяси партияларды қаржыландырудан 

кірістер 6 563 794 мың теңгені құрады. 
Мемлекеттік қаржыландыру Қазақстан Республикасы Орталық сайлау 

комиссиясының 2009 жылғы 3 қыркүйектегі № 166/314 қаулысымен 
бекітілген Саяси партияларды қаржыландыру ережесіне сәйкес жүзеге 
асырылады. 

Бюджет қаражаты сайлау қорытындылары бойынша Қазақстан 
Республикасы Парламентінің Мәжілісінде 
кілдік ететін барлық саяси 
партияларға жыл сайын б
лінеді. Бюджеттік қаражаттың м
лшері сайлаудың 
қорытындылары бойынша Парламент Мәжілісінде 
кілдік ететін саяси 
партиялар үшін дауыс берген сайлаушылардың әрбір дауысы үшін ең т
менгі 
жалақы м
лшерінің 3 пайызы есебімен айқындалады.

«2022–2024 жылдарға арналған республикалық бюджет туралы» 2021 
жылғы 2 желтоқсандағы № 77-VII ҚРЗ Қазақстан Республикасының Заңында 
саяси партияларды Парламент Мәжілісінде 
кілдік ететін саяси партиялар 
үшін дауыс берген сайлаушылардың әрбір дауысы үшін қаржыландыру к
лемі 
2021 жылғы деңгейде бекітілді (1 275 теңге). 

2. Партиялық жарналардан түскен кірістер 2 091 064 мың теңгені құрады. 
Пар тия Жарғысымен 2022 жылы ай сайынғы партиялық жарналар келесі 
м
л шерде бекітілген:

еңбекке жарамды жастағы жұмыс істейтін азаматтар – «Республикалық 
бюджет туралы» Қазақстан Республикасының Заңы бойынша тиісті 
қаржылық жылға бекітілген айлық есептік к
рсеткіштің 0,1 м
лшерінде  
(306,3 теңге) және партия мүшесінің қалауы бойынша одан да жоғары; 

студенттер, жоғары және жоғары оқу орнынан кейінгі білім беру ұйым дары-
ның тыңдаушылары – «Республикалық бюджет туралы» Қазақстан Респуб-
лика сының Заңы бойынша тиісті қаржылық жылға бекітілген айлық есептік 
к
р сеткіштің 0,01 м
лшерінде (30,63 теңге) және партия мүшесінің 
з қалауы 
бойынша одан да жоғары. 

Зейнеткерлер, мүгедектер, жұмыссыздар, сондай-ақ бала күтімі бойынша 
демалыстағы адамдар мүшелік партиялық жарналарды т
леуден босатылған. 

3. Демеушілік және қайырымдылық к
мектің сомасы 1 459 450 мың 
теңгені құрады. Заңнамаға сәйкес партияға қайырмалдықтар тек Қазақстан 

Республикасының азаматтарынан және мемлекеттік емес ұйымдарынан 
қабылданады.  

4. Салымдар бойынша сыйақылар сомасы 1 834 271 мың теңгені құрады. 
Барлық салымдар Қазақстан Республикасының екінші деңгейдегі 
банктерінде орналастырылған. Шетелдік банктерде партияның есепшоттары 
мен салымдары жоқ. 

5. Жалға беруден алынған кірістер 867 041 мың теңгені құрады. 
6. Jзге кірістер 13 021 мың теңгені құрады. 
Есепті жылдың ішінде 6 253 239 мың теңге к
лемінде жинақталған тап-

шы лықты 
теуге 
ткен жылдары жинақталған профицит (кіріс) пайдаланды. 

II. 2022 ЖЫЛ БОЙЫНША 
ШЫҒЫСТАР 

Партияның шығыстары 19 081 880 мың теңгені құрады, оның ішінде: 
1. Еңбекақы т
леу және әлеуметтік т
лемдер бойынша шығыстар 9 801 

735 мың теңгені құрады. Бұл бапта Орталық аппарат пен 249 партия филиал-
дарының штаттағы қызметкерлеріне, сондай-ақ техникалық персоналға 
еңбекақы т
леу шығыстары к
рсетілген. 

2. Негізгі құралдарды және материалдық емес активтерді ұстау мен 
қызмет к
рсетуге арналған шығыстар 1 457 095 мың теңгені құрады. Аталған 
бапқа негізгі құралдар мен материалдық емес активтерді ұстауға арналған 
шығыстар, коммуналдық шығыстар, ғимараттарды ағымдағы ж
ндеу, қызмет 
к
рсетуші персоналға ақы т
леу, запастар мен материалдар, ғимараттардың 
қауіпсіздігі бойынша және басқа да шығыстар кіреді.

3. Іссапарлық шығыстар 164 402 мың теңгені құрады. Бұл бапта Орталық 
аппарат пен партия филиалдары қызметкерлерінің жол жүру, тәуліктік және 
тұру шығыстары к
рсетілген.  

4. Жалға алу т
леміне арналған шығыстар 30 870 мың теңгені құрады, 
бұл партия филиалдары үшін үй-жайларды және авток
ліктерді жалға алумен 
байланысты. 

5. Байланыс қызметтеріне арналған шығыстар 110 184 мың теңгені 
құрады. Бұл бапқа интернет қызметіне, Орталық аппарат пен партия филиал-
дарының жергілікті және қалааралық байланысына жұмсалатын шығыстар 
енгізілген. 

6. Сақтандыру және консультациялық қызметтер бойынша шығыстар 
21 074 мың теңгені құрады. 

7. Салықтар және бюджетке т
ленетін басқа да міндетті т
лемдер 1 218 
859 мың теңгені құрады. Бұл бапта салық заңнамасына сәйкес корпоративтік 
та быс салығын, қосымша құн салығын, к
лік, мүлік, әлеуметтік, жер салы-
ғын т
леу, сондай-ақ әлеуметтік аударымдар мен бюджетке т
ленетін басқа 
да міндетті т
лемдер бойынша шығыстар к
рсетілген. 

8. Іс-шараларды ұйымдастыруға және 
ткізуге арналған шығыстар 843 
788 мың теңгені құрады. Бұл бапта Орталық аппарат пен партия филиал-
дарының партиялық іс-шараларын, оның ішінде съездерді, Саяси кеңестің 
және Бюроның отырыстарын 
ткізуге арналған шығыстар к
рсетілген.

9. Ақпараттық сүйемелдеуге арналған шығыстар 1 918 080 мың теңгені 
құрады. Бұл бапта партия қызметін ақпараттық қолдау бойынша бұқаралық 
ақпарат құралдарында тапсырыстарды орналастыруға жұмсалатын шығыстар 
к
рсетілген.  

10. Еншілес ұйымдарды қаржыландыруға арналған шығыстар        744 124 
мың теңге сомасында қалыптасты және оған «AMANAT» партиясының Қо-
ғам дық саясат институты» мен «AMANAT» партиясының саяси менеджмент 
Академиясы» жеке мекемелерін қамтамасыз ету кіреді. 

11. Демеушілік және қайырымдылық к
мек шығыстары 816 148 мың 
теңгені құрады. Бұл қаражат «Жастар Рухы» Жастар қанаты» қоғамдық бір-
лестігіне жарғылық іс-әрекетті жүзеге асыруға және жастардың әлеуметтік 
жо баларын іске асыруға,  сондай-ақ кезектен тыс VI съезді 
ткізуге және 
«QAISAR» әскери-патриоттық жобасы, «AMANAT CUP» бірінші респуб-
ликалық шахмат турнирі, «РУХТАСТАР» жастар сыйлығы жаңа жобаларын 
іске асыруға бағытталды. 

12. Күрделі салымдар 278 644 мың теңгені құрады. Бұл бапта ұйымдастыру 
техникасын, материалдық емес активтерді сатып алуға арналған шығыстар 
к
рсетілген. 

13. Партияның атрибутикасына арналған шығыстар 244 328 мың теңгені 
құрады. Бұл бапта партиялық билеттерді, партияның логотиптері бар жа-
лауларды және 
зге атрибутиканы шығаруға, жаңартуға арналған шығыстар 
к
рсетілген.

14. Сайлау жарналары мен қорларына шығыстар 740 406 мың теңгені 
құра ды. Бұл бапта Қазақстан Республикасының Президенттігіне канди-
даттың сайлау қорына қаражат б
лу (720 000 мың теңге) және ауылдық 
округ тердің әкімдерін сайлау кезінде сайлау жарналарын енгізу (20 406 мың 
теңге) шығыстары к
рсетілген.

15. Басқа да шығыстар 692 143 мың теңгені құрады. Бұл бапта сыртқы 
жар нама, полиграфиялық қызмет және Орталық аппарат пен партия фи-
лиалдарының басқа да шығыстары бойынша б
лінген партияның шығыстары 
және партиялық жобаларды жүзеге асыру үшін бастауыш партия ұйымдарына 
партиялық жарналардың 20% қайтару к
рсетілген.

«AMANAT» партиясы
Саяси кеңесінің Бюросында 
2023 жылғы 3 тамыздағы
№ 010PQ қаулысымен
БЕКІТІЛДІ

«AMANAT» партиясы» қоғамдық бірлестігі
 2022 ЖЫЛҒЫ КІРІСТЕР МЕН ШЫҒЫСТАР 

ТУРАЛЫ ЕСЕП  
мың теңге

Көрсеткіштің атауы 2022 жыл

КІРІСТЕР:
I. Коммерциялық емес қызметтен
Саяси партияларды республикалық бюджеттен 
қаржыландыру  6 563 794

Партиялық жарналар 2 091 064
Демеушілік жəне қайырымдылық көмек 1 459 450

Қазақстан Республикасының екінші деңгейдегі 
банктеріндегі салымдар (депозиттер) бойынша 
сыйақылар

1 834 271

Барлығы коммерциялық емес қызметтен 11 948 579
II. Коммерциялық қызметтен
Жалға беруден алынған кірістер 867 041
Басқа да кірістер (бір жолғы) 13 021
Барлығы коммерциялық қызметтен 880 062
Барлық кірістер 12 828 641
III. Өткен жылдардың профицитін (кіріс) 
пайдалану
Өткен жылдары жинақталған бюджеттік қаражат 1 421 303
Өткен жылдары жинақталған жеке қаражат 4 831 936
Барлық профицит 6 253 239
Барлығы 19 081 880

ШЫҒЫСТАР:

Еңбекақы жəне əлеуметтік төлемдер бойынша 
шығыстар 9 801 735

Негізгі құралдар мен материалдық емес 
активтерді ұстауға жəне қызмет көрсетуге 
арналған шығыстар

1 457 095

Іссапарлық шығыстар 164 402
Жалдау төлеміне арналған шығыстар 30 870
Байланыс қызметтеріне арналған шығыстар 110 184
Сақтандыру жəне консультациялық қызметтерге 
арналған шығыстар 21 074

Салықтар жəне бюджетке төленетін басқа да 
міндетті төлемдер 1 218 859

Іс-шараларды ұйымдастыру жəне өткізу 843 788
Ақпараттық сүйемелдеу 1 918 080
Еншілес ұйымдарды қаржыландыру 744 124
Демеушілік жəне қайырымдылық көмек 816 148
Күрделі салымдар 278 644
Партияның атрибутикасы 244 328
Сайлау жарналары мен қорлары 740 406
Басқа да шығыстар 692 143
Барлық шығыстар 19 081 880
Дефицит (-)/Профицит (+) 0 

– Қоянды – қазақ даласының тек 
сауда-экономикалық орталығы болып 
қа на қойған жоқ. Бұл – қазақ әнінің, қай-
таланбас 
нерінің, тіпті театрдың алтын 
бе сігі болды. Жақұт жырдың жәрмеңкесі 
еді. ]сем ән әуеледі, балуандарымыз бел-
дес ті, тұлпар тұяғы атырапты дүбірге б
-
ле ді. Талай игі жақсының ізі қалды, талай 
мық тының танылуына ықпал етті, жұл-
дызын жақты. Жәрмеңке батыс пен 
шығысты, солтүстік пен оңтүстікті жалға-
ған алтын к
пір болды. Сауда қызып 
жат ты. Тіпті банк пен телеграф жұмыс 
іс теп тұрды. Қоянды – қазақ даласы үшін 
маңызды елдік шешімдер қабылданған, 
саяси санасын оятқан орталық болды. 
]йгілі Қарқаралы петициясы 1905 жылы 
осында жазылды. Бір деректерде он т
рт 
мыңнан аса адам қол қойды делініп жүр, – 
дейді Қарқаралы ауданының әкімі Ерлан 
Құсайын.
«Базарың құтты болсын, ардақты елім,
Қоянды ту к�терген думан жерім.
Қарқаралы, сұлу К�кше – жер шоқтығы
Сарыарқа – алтын асу, асқар белім», – деп 
Біржан сал жырға қосқан Қоянды жәр-
мең кесі ел тарихынан алатын орны ерек-
ше. 

Жәрмеңкенің негізін қалаушы – Се-
ра  фим Ботов. Ол Ресейдің Ялуторов қа-
ла  сындағы Демидовтар зауытындағы 
жұ мысын қойып, саудамен айналысқан. 

Сера фим қартайып дүниеден 
теді. ]ке-
сінің жолын Варнава Ботов жалғас тыра-
ды. Алғашқы кезде ол Омбы, Қызылжар 
қалаларына, 1847 жылы Қытайдағы Құл-
жаға дейін барған. Саудасы жүрген ол 
басқа байлармен келісіп, келер жылы 
Қарқаралы маңына Талды 
зені бойында 
кездесуге уәделесіп кері қайтады. 1848 
жылы он лауға к
п дүние тиеген Варнава 
мамыр айының ортасында Қарқаралы 
қаласынан санағанда екінші бекет болып 
табылатын 50 шақырым жердегі Қояндыға 
жетіп тоқтаған. Алдымен айна, тарақ, иіс 
май, ине-жіп, түйме, аттың тағасы мен 
шегесі тәрізді ұсақ-түйектерін сатып, 
күткен адамдары к
рінбеген соң үлкен 
теңдерін ашқан. Онда қыр қазақтары үшін 
қат, қомақты заттар, ыдыс-аяқ, қазан, 
самауыр, ш
п шабатын, іс тігетін маши-
на лар, киім-кешек, кездеме маталар, 
кілем дер болған. Саудасы қызып, келесі 
жы лы тағы келуге уәде беріп аттанған 
В. Ботов тың есімі халық арасында Барнай, 
Бо тап деген атпен жайылады. Оның келуі 
жыл сайын қайталанып, жәрмеңке қа-
лып тасу кезеңінен 
ткен. Алғашында 15 
мамырдан 15 маусымға дейін жұмыс істе-
ген. Базарға түскен басты тауар мал бол-
ған. 

1 айда мұңда жарты миллионға дейін 
қой, 200 мыңға дейін жылқы мен сиыр 
әке лінген деген деректер бар. 1869 жылы 

Қояндыға «Ботов жәрмеңкесі» деген рес-
ми атақ беріледі. Жәрмеңке барысында 
ұзын нан т
рт қатар сауда орындары сап 
түзейді. Ішкі қатарда орыс к
пестері мен 
Сібір саудагерлері, бұлардың сыртында 
қы тайлар мен 
збектер сауда жасаған. 
Шет тегі киіз үйлерде қазақ байлары қы-
мыз сатқызады. Жәрмеңкеге басшылық 
жасайтын комитет, телеграф, почта, банк, 
полиция, сот, адам және мал дәрігерлері 
де осы жерде болған. Қазан т
ңкерісінен 
кейін Семей облыстық атқару комитеті 
1918 жылғы 13 мамырдағы қаулысымен 
жәрмеңкені «Қоянды жәрмеңкесі» деп 
атап, оны Кеңес 
кіметінің қарамағына 

беру және сауданы маусымның басынан 
шілденің басына дейін жүргізуге шешім 
қабылдаған. 5 жылдай жәрмеңке 
тпей 
қалған. 1923-1930 жылдар аралығында 
қай та жұмыс жасаған. Жәрмеңке тек сауда 
ор талығы ғана емес, исі қазақтың 
нер 
мен рухани дүниесінің гүлденген ша ғы-
ның к
рмесі болып танылған. Мұн да 
]міре, Қали, Ғаббас, Майра, Мәди, Жа-
қып бек, Жүсіпбектер ән шырқаса, Біржан 
сал жәрмеңке думанын ашқан. Қалибек, 
Иса, Балуан Шолақ пен Қажымұқандар 

нер к
рсеткен. Арқа 
ңірінде 82 жыл 
дү рілдеген жәрмеңке үлкен нәубет алдын-
да 1930 жылы жабылған. 

Қоянды жәрмеңкесіне қатысты дерек-
ті тарих ғылымдарының докторы, профес-
сор Жамбыл Артықбаев Франк ванс 
Агньюдің «Life with the Kirghiz in KA-
ZAKHSTAN, (1903-1906)» тарихи-этног-
ра фиялық кітабынан тапқан.

– Тарихи дегеннен к
рі әлеуметтік 
деген дұрыс болар, ағылшын концес сио-
нер лері қазақ әлеуметтік топтарымен 
(жұ    мысшылар, саудагерлер, болыстар мен 
билер) жақын араластықта болған және 
әр топқа қатысты сипаттамалар қалдыр-
ған. Осы сипаттамаларды пайдалана оты-
рып біз ХХ ғасырдың басындағы қазақ 

қоғамына қатысты объективті баға бере 
аламыз. Бұл деректер ХХ ғасыр басында 
қа зақ экономикасы, оның ішінде сауда-
саттығы, ішкі және сыртқы байланыстары 
туралы мәлімет алуға мүкіндік береді, – 
дейді ғалым.

Frank Vans Agnew Баянауылдан Қоян-
дыға баратын жолда бекет бар екенін, ол 
жер де к
ліктерін тың аттарға ауыстырға-
нын, жолға деп аздаған сүт, нан, қымыз 
ал ғанын жазады. Жол бойы орасан зор 
керуендер мен мал табындары (great car-
avans and herds) деп сипаттайды, яғни тек 
концессионерлер ғана емес, толып жат-
қан басқа ел де жәрмеңкеге бара жатыр 
деген с
з. «Жәрмеңке алаңына жақындай 
бере, қырдан т
мен құладық, «Aidah-
Aidah-Aidah-dah-dah!» деп ащы айқаймен 
к
шір атқа шыбыртқы басты» дейді. 

Біздің үлкендеріміздің қаладағы тоқ-
тайтын үйлерін «постоял» деп атайтыны 
есіме түседі. Бұл ағылшынның «Post-
house» с
зінен шықса керек. 

Сонымен концессионерлер Қоянды 
жәрмеңкесіне келіп «Post-house»-ға 
түседі. Концессионер «бізге қонақ үйден 
он шақты ярд (1 ярд – 0,914 м) жерге тігіл-
ген киіз үйді берді» дейді. 

«Жәрмеңкеге ең жақын Қарқаралы 
қаласы 32 миль (1 км – 0,621 миль) қа-
шық тықта, Транссібір темір жолынан 
жәр меңке 600 миль жерде» деп жазылған 
деректе. 

Frank Vans Agnew «Жәрмеңке ұлан-
бай тақ жерді алып жатыр, жүздеген мың 
мал басын жайу, суару үшін арнайы жер-
лер б
лінген. Бұл жер 
те жақсы таңдал-
ған» дейді. 

Сонымен бірге «Қояндыда Ташкент тен, 
Бұхарадан, Қытай шекарасынан келген 
керуендермен бірге Санкт-Петер бург, 
Мәскеуден келген саудагерлер бар» – дейді 
ағылшын инженері. 

«Тіпті Еуропадан келген чиновниктер 
де жүр, олар 
здерінің армияларына осы 
жер ден жақсы аттарды сатып алады. Бір 
сау дагер маған 6 500 кұйрықты қой сатып 
алға нын айтты», – деп те жазған екен 
Frank Vans Agnew. 

Осы жазбалардан Қоянды жәрмеңкесі 
қазақ даласында алыс, жақын шетелдерді 
сау дамен ғана емес, 
нермен жалғаған 
к
 пір болғанына тағы да к
з жете түседі.

7дебиет БЕЛГІБАЙҰЛЫ,
Қарағанды облысы

ҚОЯНДЫ 
ЖӘРМЕҢКЕСІНЕ – 

Ар�ада�ы 	оянды жәрме�кесіне биыл – 175 жыл. Сау-
да ны� �ана емес, �нерді� к�рігін �ыздыр�ан �лкені� тари-
хы �аза� жеріні� тарихында алтын әріппен жазылып �ал-
ды. !ткенді зерделеген жазушы мен тарихшы, �лке тану-
шыларды� �аламына іліккен д#ниелер �айта жа��ыруда. 
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МӘСЕЛЕ

Биылғы қуаңшылық жағдайының 
кері әсері ж�нінде түрлі болжам ай-
тылуда. Бұл ж�нінде еліміздің солтүстік 
және орталық аймақтарына арнайы 
барып, алқаптарды аралап, зерделеп 
жүрген А.Бараев атындағы Астық ша-
руашылығы ғылыми-�ндірістік орталы-
ғының Ауыспалы егіс зертхана сының 
меңгерушісі Алдаберген Қиясқа хабар-
ласып, мән-жайды білген едік.

Оның айтуынша, дәл қазіргі жағдай 
бойынша күзде диқандар әр гектарынан 
шамамен 11-13 центнерден �нім алы-
нады деп болжам жасап отыр. «К�рсе-
тілген жобадан артық �нім жинайтын 
қожалықтар да бар болуы мүмкін. Бірақ 
олар жергілікті жерлердің ерекшелік-
теріне байланысты болмақ», – дейді ол.

«Қазгидромет» ауыл шаруашылығы 
дақылдарының �німділігі бойынша 
арнайы болжамын жариялады. Ондағы 
есептік деректерге сәйкес, биыл елдің 
негізгі астық егетін облыстары Қостанай, 
Ақмола, Солтүстік Қазақстан және 
Павлодар �ңірлерінде жаздық бидайдың 
�німділігі орташа к�пжылдық мәндер 
деңгейінде қалып отыр. Бұл дегеніміз әр 
гектардан 11-13 центнер �нім жиналады 
дегенді білдіреді. 

Дегенмен жаз айларындағы жауын-
шашынның аз болуына байланысты 
мемлекет құрғақшылықтан зардап шегіп 
жатқан диқандарға к�мек пен қолдау 
к�рсетуді бастап кеткен. Ауыл шаруа-
шылығы министрлігі таратқан мәліметке 
сәйкес, биыл Қазақстанның сегіз �ңі-
рінде құрғақшылық қаупіне байланысты 

236 мың гектар алқап сақтандырылған. 
Қазақстандық фермерлер топырақ 
ылғалдылығының тапшылығын ин-
декстік сақтандыру бойынша 111 шарт 
жасасты. Осылайша, мемлекет тара-
пынан т�ленетін сома шамамен 1,5 млрд 
теңгені құрады, оның 1,2 млрд теңгесі 
субсидияланып үлгерген. 

Қазір біздің елдің экономикалық 
жағдайларына сәйкес, егер диқан әр 

гектарынан 12 центнерден �нім жинай-
тын жағдайда болса, онда ол �зінен 
шыққан шығынды түгелдей жауып, 
азын-аулақ пайда да табуы мүмкін. Бірақ 
бұл да нақты к�рсеткіш емес екенін еске 
салған ж�н. 

Қазақстан астық одағының ресми 
�кілі, сарапшы Евгений Карабанов дәл 
қазір отандық ішкі нарықтағы бидай 
бағасы тұрақты болып тұрғанын айтты.

«Дегенмен күзгі жиын-терім науқаны 
тұрақтылықты �згертуі мүмкін. Еліміз-
дегі ішкі нарықта 3-сыныпты бидайдың 
тоннасы 80-85 мың теңге к�лемінде 
болып тұр және бұл баға ұзақ уақыт бойы 
сақталып келе жатыр. Ал жоғары сапалы 
Hi-pro бидайы тоннасына 90-91 мың 
тең геге саудалануда. Алайда бұл тұрақты-
лық шаруалар үшін тым т�мен. Осыдан 
бір жыл бұрын аталмыш сорттың әр 
тоннасы 185 мың теңгеге бағаланған. 
Яғни, бүгінгімен салыстырғанда 100 
мың теңгеге жоғары. Ал 2023 жылдың 
қыркүйегінде бізді не күтіп тұрғанын 
білмейміз. К�рші Ресейдегі болып 
жатқан қазіргі ахуал мен �зге де нарық-
тағы елдердің үлес салмағы әсерін бай-
қай алмаймыз», – дейді ол.

Бүгінде елімізде егіншілікпен айна-
лысатын шаруа қожалықтары �з алқап-
тарының 85-90%-ға жуығына дәнді 
дақыл түрлерін егеді. Ауыз толтырып 
айтып отырған алқаптардан алынатын 
�нім к�п жағдайда болжамды межеге 
жетпей қалады. Бұған шаруа қожалық-
тарының басшылары мен мамандарының 
салғырттығы тікелей әсер етіп отыр. 

«Ең бастысы, диқаншылықта білік-
тілік қажет. =німді мол жинағың келсе, 
сәйкесінше білікті болуың керек. Не-
месе білгір мамандармен жұмыс істеген 
тиімді болмақ. Қазір климат та, топырақ 
жағдайы да қатты �згеріске ұшыраған. 
Қазақтың «Не ексең соны орасың» деген 
тәмсілі бүгінгінің диқандарына жүрмей-
тінге ұқсайды. Ғалымдар егін шаруашы-
лығына ғылым мен заманауи білікті 

маман келмейінше алға жылжу мүмкін 
емес екенін үнемі айтып келеді. Бұл – 
жалпы ауыл шаруашылығы саласына 
тікелей қатысы бар дүние. Бірақ ғылым-
ды былай қойғанда ғалымға құлақ аса-
тын қожалық басшыларының саны тым 
аз. Себебі еліміз бойынша астық шаруа-
шылығы қожалықтары басшыларының 
40-45%-ы саланы толық меңгере алмай 
келеді. Осы бір олқылықты жою үшін 
мемлекет тарапынан диқандар мен 
қожалық басшыларын қайта даярлау 
керек», – деген ұсыныс айтады Алда-
берген Алдоңғарұлы. 

Астанадағы С.Сейфуллин атындағы 
Аграрлық зерттеу университетінің ға-
лымдары да ғылым мен ауыл шаруашы-
лығын бір арнаға тоғыстыру керек еке-
нін алға тартуда. Ауыл шаруашылығы 
ғылымдарының кандидаты, қауымдас-
тырылған профессор Бекзат Амантаев 
�зі бастаған бір топ мамандардың ті-
келей араласуымен 2017 жылдан бері 
Қарағанды облысы Осакаров ауданына 
қарасты «Найдоровское» ЖШС ал-
қаптарына тәжірибе түрінде жаздық 
бидай мен астықтың �зге де түрлерін 
егіп, үлкен ғылыми тәжірибелер жасап 
жүргенін айтады. Ғалымдардың үнемі 
қадағалауы мен ғылыми негіздемелерді 
ұдайы жүргізуінің нәтижесінде «Най-
доровское» ЖШС тәжірибелік алқап-
тарының әр гектарынан 2018 жылы 55-
60 центнерден �нім алынған. Мұндай 
мол �нім жинау бүгінгі біздің ел үшін 
үлкен к�рсеткіш екені шындық. 

Ғылымға сүйеніп жасалған дүниенің 
пайдасы шаш етектен болатынын бірден 

түсінген қожалық басшысы Павел 
Лущак сол жылы күзде аталмыш оқу 
орнына магистрант ретінде оқуға қа-
былданып, біліктілігін арттыруды бас-
таған. Профессор Бекзат Амантаевтың 
айтуынша, бүгінде Павел Лущак универ-
ситетте агрономия мамандығы бойынша 
докторантурада оқып жатыр. 2001 жылы 
осы шаруашылықтың жалпы егіс к�лемі 
200 гектарды құраған болса, қазір ол 

алқаптарын 20 мың гектарға жеткізген. 
Осылайша, шаруашылықтың жылдық 
табысы едәуір артып отыр. Мысалы, 
2015 жылы 1,6 млрд теңге табыс тапса, 
2022 жылы табыс к�лемі 5,8 млрд теңгеге 
жеткен. 

К�п жағдайда табысты еселеп тап-
қысы келетін шаруашылық басшы лары 
Алдаберген Алдоңғарұлына тікелей 
хабарласып, шығын шығармай �нім 
жинау ж�нінде ақыл-кеңес сұрайтын 
к�рінеді. Бұл мүмкін емес дүние екенін 
былайғы қарапайым жұрт та біледі. Сон-
дықтан біліктілікті арттыру мәселесін 
қолға алуды сала ғалымдары түгелдей 
қолдайды. 

«Климаттық жағдайы мен топырақ 
деңгейі біздің елге ұқсас келетін Кана-
дада �нім де, сапа да жоғары. Себебі ол 
елде ғылым мен �ндіріс етене жұмыс 
істейді. Ол жақта диқандардың ұрпақ 
сабақтастығы деген ұғым қалыптасқан. 
Себебі мынау. Қазір диқаншылықпен 
айналысатын қожалық иелері ата-баба-
сынан бері осы кәсіппен шұғылданып 
келеді. Алтыншы ұрпаққа ауысқан дәс-
түрлі диқаншылықта қателік болуы 
екіталай. Бізге де бұл дәстүрді қалып-
тастырып, ұрпақтар сабақтастығын 
жолға қою керек», – дейді Алдаберген 
Қияс. 

Еліміздің, әсіресе солтүстік �ңірле-
ріндегі алқаптардың топырақ жабын-

дысы қатты тозып бара жатқаны туралы 
ғалымдар жиі айтып жүр. Осы уақытқа 
дейін зерттеулер бойынша алқаптардағы 
топырақ қарашіріндісінің 35 пайызы 
желге ұшып кеткен к�рінеді. Бұл – 
алқаптарды дұрыс пайдаланбаудың 
тікелей әсері. Бұлай кете беретін болса, 
алқаптардан алынатын �нім сапасы 
күрт т�мендеп, шығынға ұшырайтыны 
шын.

Осыған байланысты Агроэкология-
лық сынақ орталығының меңгерушісі, 
PhD докторы Ақгүл Кәсіпхан топырақ 
жағдайын қайта қалпына келтіру аса 
ұзақ уақытты талап ететін процесс еке-
нін және топырақтың қазіргі жағдайын 
сақтап қалу үшін адам баласы ғылыми 
дәлдік негізінде жерге к�мектесу керегін 
айтып отыр. 

«Ғылыми және агрохимиялық дәл дік 
негізінде топырақ жағдайын сақтай 
отырып �нім алуға болады. Мұнда, ең 
бірінші, ауыспалы егіншілік пен органи-
калық тыңайтқыштарды қолданып ұзақ 
уақыт бойы қадағалау қажет. Олай бол-
маған жағдайда біз қазіргі мүмкіндігі-
мізден де айырылып қалуымыз ықтимал. 
Сондықтан тыңайтқыштарды пайдалану 
кезінде аса сақ болған абзал. Топырақ 
экологиясы – әлемдегі ауқымды мәсе-
ленің бірі. Сол себепті жер бетіндегі 
құ нарлы топырақты қалпына келтіру не 
болмаса сақтап тұру ұдайы түрде үзіліссіз 
жүргізілуі тиіс», – дейді  А.Кәсіпхан. 

Бүгінде біздің нарықта сан түрлі пре-
парат к�п. Олардың арасында қуаңшы-
лыққа т�зімді тұқымнан бастап қуаңшы-
лықтан қорғайтын, мол �нім беруге әсер 
етушілерін де кездестіруге болады. Біз-
дегі қожалықтардың біразы к�п жағ-
дайда осындай жалған әрі арзан дүние-
лерге ұрынып, артынан сан соғып қа-

лады. Сол себепті мемлекет тарапынан 
елі міздің топырақ жағдайы мен �сімдік-
тер әлемін жіті зерделей отырып, алды-
мен отандық тыңайтқыштар реестрін 
жасап шыққан абзал. Осыдан кейін 
отандық тыңайтқыштарды тиімді әрі 
жүйелі қолданушы шаруашылықтарға 
арнайы сыйақы тағайындаудың меха-
низмін құру қажет. Биыл 704 мың тонна 
тыңайтқыш енгізу жоспарланған, оның 
63%-ы отандық тыңайтқыштар үлесіне 
жатқызылған. Бірақ отандық �німнің 
сырттан келіп жатқан �німдермен бә-
секелесе алуы және диқандарға толықтай 
отандық �нім туралы ақпарат берілу 
жағы күмәнді. 

Ауыл шаруашылығы ел экономи-
касының драйверіне айналуы керек деп 
айтып жүрміз. Жалаң айқай мен ұраннан 
түк шықпайтынын соңғы 30 жылда 
к�ріп болдық. Енді жоғарыдағы ғалым-
дардың с�зіне құлақ асып, ауыл шаруа-
шылығына ғылымды мемлекеттік маңы-
зы бар жобалар негізінде енгізу қажет. 
Ауыл шаруашылығы министрлігінің 
құрамындағы ғылыми институттарды 
қайта саралап, бірізді қаржыландырылса 
деген ой біздікі. Kлемнің дамыған ел-
дерінде ғалымдар еш уақытта табыс 
к�зін іздеп әр жерге бас сұқпайды. Олар 
мемлекеттің және мемлекет арқылы 
жүйеге қойылған шаруашылықтардың 
тапсырыстарын жүзеге асырып отырады. 

Ал біздің ғалымдар шаруа қожалықтарын 
�здері аралап, ғылыми жобаларын �з 
қолдарымен ұсынып жүр. Жүйелік не-
гізде бұлай болуы тиіс емес. Сол себепті 
ғалымдардың шаруашылықтарға қатыс-
ты айтып отырған пікірімен толықтай 
келісуге болады. Ауыл шаруашылығы 
са ласы бойынша әлемде алдыңғы қатар-
ға шыққан Канада, Франция, Германия 
сынды мемлекеттерде шаруалар ең 
алдымен ғылымға жүгінеді. Ғалымның 
берген кеңесі немесе дәлелдерінсіз бір 
қадам алға не артқа жылжымайды. Міне, 
осы қағиданы орындаған тұста шаруа-
ның да, ғылымның да, тіпті мемлекеттің 
де есебі түгел болмақ. 

Алдаберген Қияс шетелдік тәжіри-
бені ұсына отырып, еліміздегі біршама 
қожалық басшыларына барып жолық-
қанын айтады. Мәселені т�тесінен 
қойып, ғылыми тұрғыда қол ұшын 
созып к�мектесетінін де ескерткен. 
Бірақ егіншілікпен айналысатын шаруа-
шылықтар еш ыңғай танытпапты. 
Kрине, арасында тың тәсілді мойындап, 
бірлесе жұмыс істейтіндері бар. Десе де, 
ондайлар саусақпен санарлық қана.

Шаруа қожалықтары мемлекеттен 
берілетін субсидияға сеніп мәселеге 
салғырт қарап отыр. ДСҰ-ның талаптары 
бойынша 2028 жылдан бастап біздің елде 
ауыл шаруашылығы саласы бойынша 
субсидия беру тоқтатылуы мүмкін. Сол 
уақытқа біздің аграрлық сала дайын 
болуы керек. Ондай жағдай болған кезде 
біздегі ауыл шаруашылығымен айна-
лысушылардың біршамасы нарықтан 
кетіп, бәсекеге қабілеттілері ғана қа-
лады. Осы тұста ғылыммен тығыз бай-
ланыс та бір жүйеге келері с�зсіз. 

Бердібек ХАБАЙ

«äîñòàñқàí»«äîñòàñқàí»
Ғалымдардың үнемі қадаға-
лауы мен ғылыми негіздеме-

лерді ұдайы жүргізуінің 
нәтижесінде «Най-

доровское» ЖШС тәжіри-
белік алқап тарының әр 
гектарынан 2018 жылы 
55-60 центнерден %нім 

алынған. Мұндай мол %нім 
жинау бүгінгі 

біздің ел үшін үлкен 
к%рсеткіш екені 

шындық. 

ҒЫЛЫММЕНҒЫЛЫММЕН

 Биыл еліміз бойынша жалпы 23,4 млн гектар егіс ал�аптарына т�рлі 
дәнді да�ылдар себілген. Б�л �ткен 2022 жыл�ы к�рсеткіштен 68,6 мы� 
гектар�а арты� екенін Ауыл шаруашылы�ы министрлігі ресми т�рде 
жарияла�ан болатын. Дегенмен жаз тым ысты� болып, ��р�а�шылы� 
�ысып т�р�аны да жа сырын емес. Ди�андарды� к�пшілігінде ж�мса�ан 
шы�ынын �тей алмай �аламыз ба деген к�дік басым. $рине, ди�ан 
�ауымы к�к темгі және к�згі нау�анда�ы шы �ындарын �ндіре алмай 
�арыз�а белшеден батып жатса, мемле кетке де о�ай со�пасы аны�.
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 Жаз басталса  	ызылорданы� 
ми �айнатар ысты�ына т�зу м�мкін 
емес. Солай бола т�рса да, Сыр 
��і рінде т�р�ындар мен �ала �о-
на�тары шомылатын жа�ажайлар-
ды� жа�дайы мәз емесі белгілі.  Ал 
а�ылы жа�ажайды �арапайым 
халы�ты� �алтасы к�термейді. 

Мәліметке сенсек, бүгінде �ңірде 12 
демалыс орны мен екі жағажай жұмыс 
істейді екен. Соның ішінде қала орта-
лығындағы «Сыр самалы» қалалық жа-
ғажайы мен Белк�л кентіндегі демалыс 
кешені жаз мезгілінде тұрғылықты 
халықтың жиі демалатын орны саналады.

Қаланың орталығындағы «Сыр 
самалы» жағажайы к�п жылдан бері қала 

тұрғындары мен қонақтарына қызмет 
етіп келеді. Бұл демалыс орны алғаш 
ашылған кездері демалушыларға қызмет 
к�рсету жоғары деңгейде ұйымдас тыры-
латын. Қайықпен серуендеп, спорттық 
шаралар �ткізу жолға қойылған болатын. 
Оған барушылар қарасы да қалың болды. 

Алайда соңғы жылдары жағажайға 
жергілікті тұрғындар тарапынан жиі сын 
айта бастады. Бұл орыннан жанға сая 
іздеген жұрт шомылатын орындағы 
судың тазаланбайтынын, жиі лайла-
натынын алға тартты. 

Ал Белк�л кентіндегі «Абай» демалыс 
жағажайы 2017 жылы ашылып, халыққа 
қызмет к�рсетуді бастады. Оның жалпы 
аумағы 27 гектарды құрайды. Жергілікті 
кәсіпкер, «Абай» шаруа қожалығының 

т�рағасы Мұрат Нұрсайтовтың демеу-
шілігімен ашылған жағажайдың 13 гек-
тарын 3 б�ліктен тұратын к�л құрайды. 
Мұнда демалушылар мен балық ау-
лаушыларға арнайы орындар ұйым-
дастырылған. Жағажайда балалардың 
демалуына жағдай жасалған. 

Дей тұрғанмен, алғашында ақылы 
негізде қызмет к�рсететін бұл жаға жай-
дың бағасы сұранысқа ие болғанымен, 
кейіннен құнының күрт к�терілуі де-
малушылардың қалтасына айтарлықтай 
салмақ түсірді. 

Қызылорда қаласының алдыңғы 
әкімі Ғанибек Қазантаев бір кездері 
осындай олқылықтарды ескеріп, қала 
аумағынан тегін жағажай ашуды қолға 
алған болатын. Алғашында қала аума-

ғындағы «Эделвейс» саяжайынан тегін 
әрі қауіпсіздік шаралары жолға қойылған 
жағажай жұмысын іске қосу бастамасы 
к�пшілік тарапынан қызу қолдау тапқан 
еді. Алайда екі жыл бұрын пайдалануға 
беру жоспарланған демалыс орнын іске 
қосу жобасы аяқсыз қалды. 

– Негізінен, «Эделвейс» саяжайынан 
тегін жағажай ашу ісі �зектілігін жойған 
жоқ. Қазір қаланың Жұмылдыру бас-
қармасы осы мәселемен айналысып 
жатыр. «Атамекен» палатасы арқылы 
кәсіпкерлерге байқау жариялап, бір кә-
сіпкер 5 жылға сенімді басқаруға алып, 
жағажай ашуға ниет білдірді. Жалпы, 
2021 жылы жол салушылар сол аумақтың 
су беретін арнасын к�міп тастаған 
болатын. Соған орай су айналымы бол-
май, сапасы нашарлап, жағажай ашуға 
жарамсыз деп танылған еді. Одан кейін 
ол аумаққа шлюз қойып, бекітілген 
каналды аштық. Соған орай саяжайдағы 
судың қазіргі жағдайы талапқа сай. 
Алдағы жылы тегін жағажайдың игілігін 
ел к�реді деген үмітіміз бар, – деп тү-
сіндірді бұл жайында «Атамекен» кә-
сіпкерлер палатасы жанындағы кәсіп-
кер лердің құқығын қорғау және сыбай-
лас жемқорлыққа қарсы іс-қимыл 
кеңе сінің т�рағасы Болат Нұрқожаев.

Негізінен, күріштік алқапқа су бе-
рілуі тоқтаған уақытта дарияда тіршілік 
нәрінің тапшылығы сезілетіні жасырын 
емес. Сол уақытта шлюзді жауып, сая-
жайдағы суды сақтап қалу қажет. Соған 
сәйкес облыстық қоғамдық кеңес мүшесі 
кәсіпкер тарапынан тиісті жұмыстар 
жүргізілетінін де жеткізді. 

Дерекке сүйенсек, Сырдария �зені-
нің ұзындығы шамамен 1 274 шақырым-
ды құрайды. Бұдан �зге �ңірде 19 ірі 
және 220 шағын канал, 207 к�л орна-
ласқан. Бұлардың ішінде 63 нысан 
қауіпті учаске деп танылған. 

Жылма-жыл �ңірде су айдындарында 
адам �лімі тіркеліп, суға шомылу қаупі 
сейілмей тұр. Құзырлы орындар  мұндай 
қайғылы оқиғаның басым к�пшілігі 
қауіпсіздік шараларын сақтамаған-
дықтан болып отырғанын айтады. 

«Жазғы уақытта азаматтардың суға 
шомылу кезінде қауіпсіздік шараларын 

дұрыс сақтамауы салдарынан қайғылы 
оқиғалар жиі болып жатады. Соның 
ішінде қауіпті деп танылған аумаққа 
бару, масаң күйде суға түсу, ескертуге 
мән бермеу, балаларды қараусыз қалдыру 
деректері азаяр емес. Бүгінде мұндай 
келеңсіздікке жол бермеу мақсатында 
түрлі рейдтік шара ұйымдастырылып 
келеді. Нәтижесінде, су айдындарындағы 
63 қауіпті аймаққа 310 ескерту тақ-
тайшасы мен 68 билборд ілінді. Мұндай 
жұмыстар үздіксіз жүргізіліп отырады», 
– деп түсіндірді бұл жайында арнайы 
�ткізілген брифингте облыстық Т�тенше 
жағдайлар департаментінің басқарма 
басшысы Асхат Тоғызбаев.

Осы орайда айта кетерлігі, тиісті 
орындар тарапынан былтыр облыс 
аумағында 4 коммуналдық жағажай салу 
бойынша қаулының әзірленіп жатқаны 
мәлім етілген болатын. Оған дейін шо-
мылу орнына зәру халыққа әзірше рұқ-
сат етілген 2 жағажайда жанға сая таба 
тұруын айтқан еді. Бірақ тағы да тегін 
жағажай  құр уәде күйінде қалып қойды.

Арал ауданына қарасты Қамыстыбас 
ауылындағы Қамбаш к�ліне де халықтың 
айтар уәжі аз емес. Бұған дейін келу-
шілерге тегін қызмет к�рсететін жаға-
жай дың соңғы жылдары ақылы негізде 
жұмыс істей бастағанына к�пшілік на-
разы. Бұл жайында талай рет айтылға-
нымен, жергілікті әкімдік тарапынан 
тегін жағажай қызметін қалыптастыра 
алмай отырғаны к�ңілге күдік ұялатып 
тұр.

Қалай дегенде де, суға шомылу сақ-
тықты қажет ететінін ескергенімен, 
ақылы жағажайды қалтасы к�термейтін 
халық амалы жоғынан рұқсат етілмеген 
орынға жиі барып жатады. Соның сал-
дарынан сыр жағасында қайғылы оқи-
ғалар жиілеген. Сондықтан қауіпсіз әрі 
тегін жағажай салуды жеделдету қажет-
тілігі �здігінен сұранып тұр. Бұл тұрғыда 
қызылордалықтар арман болған комму-
налдық жағажайды іске қосуда  қаланың 
қазіргі әкімі  Асылбек Шәменовке үміт-
пен қарайды. 

Ербақыт ЖАЛҒАСБАЙ,
Қызылорда облысы

 Періштені де жолдан тайдыр�ан 
алтын �шін ба�зы заманнан бері 
әлемде даулы о�и�алар, тіпті ала-
пат со�ыстар да бол�аны аян. 
	ымбат ба�алы металды �ндіруде 
м�дделер �а�ты�ысы мен аса к�р-
делі саяси жа�дайлар да жиі болып 
жатады. А�мола облысы Ерей-
ментау ауданында да алтынны� 
айналасында даулы о�и�а туындап, 
�азір м�лде ушы�ып ба рады. Ре-
сейлік «Росатом» ком па ния сыны� 
халы�ты� мал жаятын жерінде 
алтын �ндіруге �мтылысы халы�-
ты� наразылы�ын тудыр�ан.   

Ауданның Бестоғай селолық окр у-
гіндегі Қызылту карьерінде сонау Кеңес 
Одағы тұсында-ақ молибден мен уран-
ның аса мол қоры анықталып �ндіру 
мақ сат етіледі. Дегенмен ауыл тұрғында-
ры ның айтуынша, егер карьер қазылып, 
кен �ндіру жұмыстары басталса, эколо-
гиялық ірі апаттық жағдай болуы мүмкін 
екенін болжаған сол кездегі белгілі 
ғалым Колбасин мемлекет басындағы 
Дінмұхаммед Қонаевқа арнайы хат 
жазып, кен �ндіруге тоқтау салған деседі. 

Бірақ кейіннен 2010 жылдары ре-
сейлік «Росатом» компаниясы Бесто-
ғайдағы Қызылту кен орнынан сирек 
кездесетін бағалы металдарды �ндіре 
бастаған к�рінеді. Шикізаттың қоры 
азайған соң ресейлік компания сол 
маңдағы жерлерге тағы барлау жасаған. 
Жан-жақты зерттеу жүргізген «Росатом» 
компаниясының �кілдері Новомарковка 
ауылының жанынан алтынның басқа да 
бағалы кен түрлерінің қорын анықтаған. 

Ауыл халқының үзілді-кесілді на ра-
зылығына қарамастан компания Эко-
логия, сондай-ақ Индустрия министр-

ліктерінің келісімдерін де алып алған. 
Дегенмен тұрғындар соңына дейін кү-
ресіп болмаса, �з күштерімен компания-
ны қуып шығуға ниеттенгенін жасыр-
мады. Жергілікті қоғам белсенділері 
аталған мәселеге аудан әкімінің де 
қатысы болуы мүмкін деп есептейді. 
Eйткені осы даулы оқиғадан кейін аудан 
әкімі Абай Fлжанов жұмыстан босаты-
лыпты. 

– Мен осы Новомарковка ауылында 
туып-�скен азаматпын. Қыстыгүні 
«Росатомға» осы жерлерден кен қазуға 
халықтың қарсылығына қарамастан 
рұқсат берілген к�рінеді. Ақпан айында 
карьер қазамыз деп келді. Бұл жерде 
талай уақыттан бері халық малын жаяды. 
Халық малын баққан 400 гектар 
жайылым жерді карьерге беріп жібермек. 
Ал ол жерде карьер қазса, халық күн 
к�ріп отырған малын қайда апармақ? 
Халық 100 пайыз қарсы шыққан. 
Дегенмен олар Новомарковка емес, 
Бестоғайда қоғамдық тыңдау �ткізіп, 
соны Экология, одан Индустрия және 
инфрақұрылымдық даму министрлік-
терінің рұқсаттарын алып қойған. Халық 
наразылық к�теріп ақыры 29 тамызға 
тағы қоғамдық тыңдауды бекітіп отыр-
мыз. Аудандық прокурорға мәселені 
жеткізгенбіз. Бірақ ол кен орнын ашпаса, 
Степногорда алған кенді �ңдеу кәсіпор-
нында 2 мыңнан астам адамның жұмыс-
сыз қалатынын айтып отыр. Сонда біздің 
�з ауданымыздың халқының жайы не 
болмақ? Біз соңына дейін күресеміз! Бұл 
жайылым ғана емес, экологиялық жағ-
дайды да ушықтырады. Онсыз да �ндіріп 
жатқан уран, молибден, басқа да метал-
дан мұнда онкологиялық ауру түрлері 
�ршіп барады. Степногорда 2000 мың 
адам жұмыссыз қалады дейді. Аталған 

жағдайдан облыс прокуратурасы да, 
облыс әкімдігі де хабардар. Мәслихат 
сессиясында облыс әкімінің орынбасары 
Азамат Тайжановқа �зім айтып берген-
мін. Халық соңына дейін баруға бекініп 
отыр, – дейді Ерейментау аудандық мәс-
лихатының депутаты Ержан Биекенов. 

Ауданда халық наразылығын білдіріп 
жатқанымен, облыстағы тиісті құзырлы 
басқармалар аталған мәселеден еш 
хабарсыз екенін айтып ақталмақ болды. 
Ақмола облыстық Табиғи ресурстар 
және табиғатты пайдалануды реттеу 
басқармасының басшысы Руслан 
Fубәкіров Ерейментаудағы аталған 
жағдай 1-санатты болғандықтан, Эко-
логия департаментіне тиесілі екенін, 
дегенмен қоғамдық тыңдауға қатысаты-
нын айтты. 

Облыстық Экология департаменті де 
жағдайдан хабарсыз екенін, аталған 
ауданнан мұндай арыз-шағым түспегенін 
айтып, дегенмен мәселе бойынша анық-
қанығын тексеретінін жеткізді. 

– Ерейментау ауданынан мұндай 
мәселе бойынша ешқандай шағым 
түскен жоқ. Қоғамдық тыңдау �ткізіліп, 
алтын �ндірудің қаншалықты қауіпті 

екенін анықтамай, еш нәрсе айта ал-
маймыз. Толық зерттеп, жағдайды анық-
тау керек. Қоғамдық тыңдауға қаты-
самыз, – дейді Ақмола облысы Экология 
департаменті басшысының орынбасары 
Ержан Базарбекұлы. 

Облыстың Ауыл шаруашылығы және 
жер қатынастары басқармасының бас-
шысы Кенеш Fлімжанов та аталған 
жағдайдан хабарсыз екенін жеткізді. 

– Мұндай ақпаратты алғаш рет естіп 
тұрмын. Қазір сұрастырып, анықтап, 
сосын хабарласамын, – деді басқарма 
басшысы Кенеш Fлімжанов. 

Облыстық құзырлы ведомстволардан 
тұшымды еш жауап ала алмаған соң 
Ерейментау ауданы әкімдігінен мәселе 
ж�нінде пікір беруін сұрадық. Алайда 
аудан әкімдігінің аппарат басшысы 
Ербол Құттыбаев үзілді-кесілді ресми хат 
жолдауымызды талап етті. Бірақ хат 
жолданғанымен, аппарат басшысы да 
сол күйі хабарсыз кетті. Хат ресми түрде 
жолданғанымен, арада үш күн �ткенде 
барып қана тіркелді. Аудан әкімінің 
міндетін атқарушы Баттал Ыбыраев 
бұрынғы аудан әкімінің не үшін қыз-
метінен кеткенін білмейтінін, басқа 

сауалдарға толыққанды, бірақ кейіннен 
жазбаша жауап беретінін жеткізді.

– Бізге келіп аудан әкімінің жұмыстан 
босатылғанын айтты. Не үшін кеткені 
бізге айтылмайды. Ол біздің құзыре-
тімізде де емес. Ресейлік «Росатом» ком-
паниясының алтын �ндіруі бойынша 
заңмен бекітілген мерзімде толыққанды 
жауап береміз, – деді Ерейментау ауданы 
әкімінің міндетін уақытша атқарушы 
Баттал Ыбыраев. 

Бір кен орнын тауысқан ресейлік 
«Росатом» компаниясының 6 мың басқа 
жуық мал жайылатын жайылымының 
карьерге айналуына қарсылық қос тарап 
арасындағы жағдайды ушықтыруы әбден 
мүмкін. Сондықтан құзырлы ми нистр-
ліктер мен Үкімет мәселені түбе гейлі 
қарас тырып, жылдамырақ тиісті шешім 
қабыл да ғаны ж�н. Алда 29 тамызда 
қоғамдық тыңдау �т кізілмек. Түйін бұл 
жолы тарқатыла ма? Жергілікті тұр-
ғындар қанша алтын болса да, жайы-
лымсыз қалмау үшін күресетінін айтып 
отыр. Eзекті жай біздің де назары мызда 
болмақ... 

Абзал АЛПЫСБАЙҰЛЫ, 
Ақмола облысы

ТЕГІН ЖАҒАЖАЙ – 
ҚҰРҒАҚ УӘДЕ

АЛТЫННЫҢ 
АЙНАЛАСЫНДАҒЫ ДАУ



Объявление о проведении закупки товаров «Товары для 
проведения международного конкурса профессионального 

мастерства среди аварийно-восстановительных служб» способом 
открытого тендера 

ТОО «Азиатский Газопровод» объявляет о проведении 
открытого тендера по закупке товаров «Товары для проведения 
международного конкурса профессионального мастерства среди 
аварийно-восстановительных служб» (Количество лотов – 1, на 
общую сумму 95 892 023,72 тенге без учета НДС).  

Перечень закупаемых товаров и их подробная спецификация 
указаны в тендерной документации.

Копию тендерной документации можно получить по адресу: 
050062, Республика Казахстан, г. Алматы, пр. Абая 109 «В», каб. 
604.

Тендерные заявки на участие в тендере, запечатанные в 
конверты, представляются (направляются) потенциальными 
поставщиками в ТОО «Азиатский Газопровод» 050062, 
Республика Казахстан, г. Алматы, пр. Абая 109 «В», каб. 604.

Окончательный срок предоставления заявок на участие в 
тендере до 10:00 часов 21 августа 2023 года.

Конверты с заявками на участие в тендере будут вскрываться 
в 12 часов 00 минут 21 августа 2023 года по следующему адресу: 
050062, Республика Казахстан, г. Алматы, пр. Абая 109 «В», в 
конференц-зале 605. 

Дополнительную информацию и справку можно получить 
по телефону: + 7 (727) 393-04-50.  

Ашық тендер амалымен «Апаттық-қалпына келтіру қызметтері 
арасында халықаралық кәсіби шеберлік байқауын $ткізуге 
арналған тауарлар» тауарларын сатып алуды $ткізу туралы 

хабарландыру

«Азиялық Газқұбыры» ЖШС «Апаттық-қалпына келтіру 
қызметтері арасында халықаралық кәсіби шеберлік байқауын 
Dткізуге арналған тауарлар» тауарларын сатып алу бойынша 
ашық тендер Dткізетіндігі туралы жариялайды (Лот саны – 1, 
жалпы сомасы 95 892 023,72 теңге, ҚҚС-сыз). 

Сатып алынатын тауарлар тізбесі мен олардың егжей-
тегжейлі ерекшеліктері тендерлік құжаттамада кDрсетілген. 

Тендерлік құжаттаманың кDшірмелерін 050062, Қазақстан 
Республикасы, Алматы қаласы, Абай даңғылы 109 «В», 604-каб. 
мекенжайынан алуға болады. 

Конверттерге салынған тендерге қатысуға арналған 
Dтінімдерді әлеуетті жеткізіп берушілер «Азиялық Газқұбыры» 
ЖШС, 050062, Қазақстан Республикасы, Алматы қаласы, Абай 
даңғылы 109 «В», 604-каб. мекенжайына ұсынады (жібереді). 

Тендерге қатысуға Dтінімдерді ұсынудың соңғы мерзімі 2023 
жылғы 21 тамыз, сағ. 10:00-ге дейін. 

Тендерге қатысуға арналған Dтінімдер салынған конверттер 
2023 жылғы 21 тамыз, сағ. 12:00-де мына мекенжайда ашылатын 
болады: 050062, Қазақстан Республикасы, Алматы қаласы, Абай 
даңғылы 109 «В», 605-конференц залы. 

Қосымша ақпарат пен анықтаманы мына телефон арқылы 
алуға болады: + 7 (727) 393-04-50. 

Объявление о продлении срока проведении закупки услуг «Техническое 
обслуживание ГПА (RR)» способом открытого тендера

ТОО «Азиатский Газопровод» объявляет о продлении срока проведения 
ранее объявленного открытого тендера по закупке услуг «Техническое обслу-
живание ГПА (RR)». (Количество лотов – 7, на общую сумму 1 205 269 312,00 
тенге без учета НДС).

Окончательный срок предоставления заявок на участие в тендере до 10:00 
часов 17 августа 2023 года.

Конверты с заявками на участие в тендере будут вскрываться в 11 часов 
30 ми нут 17 августа 2023 года по следующему адресу: 050062, Республика 
Казах стан, г. Алматы, пр. Абая 109 «В», в конференц-зале 605.

Дополнительную информацию и справку можно получить по телефону: 
+ 7 (727) 393-02-04.

Ашық тендер амалымен «ГАА (RR) техникалық қызмет к$рсету» 
қызметтерін сатып алуды $ткізу мерзімін ұзарту туралы хабарландыру

«Азиялық Газқұбыры» ЖШС «ГАА (RR) техникалық қызмет кDрсету» қыз-
меттерін сатып алу бойынша бұрын жарияланған ашық тендерді Dткізу мер-
зімін ұзарту туралы жариялайды. (Лоттар саны – 7, ҚҚС-ты есепке алмағанда 
жал пы сомасы 1 205 269 312,00 теңге).

Тендерге қатысуға арналған Dтінімдерді ұсынудың соңғы мерзімі 2023 
жыл ғы 17 тамыз, сағ. 10:00-ге дейін.

Тендерге қатысуға арналған Dтінімдер салынған конверттер 2023 жылғы 
17 та мыз, сағ. 11:30-да мына мекенжайда ашылатын болады: 050062, Қазақстан 
Рес   публикасы, Алматы қаласы, Абай даңғылы 109 «В»,  605-конференц залы.  

Қосымша ақпарат пен анықтаманы мына телефон арқылы алуға болады:  
+ 7 (727) 393-02-04.

Объявление об отмене закупки работ «Внутритрубная диагностика» способом 
открытого тендера

ТОО «Азиатский Газопровод» объявляет об отмене ранее объявленного открытого 
тендера по закупке работ «Внутритрубная диагностика».  

Дополнительную информацию и справку можно получить по телефону: + 7 (727) 
393-02-04.  

Ашық тендер амалымен «Құбырішілік диагностика» жұмыстарын сатып алудың 
күшін жою туралы хабарландыру

«Азиялық Газқұбыры» ЖШС «Құбырішілік диагностика» жұмыстарын сатып 
алу бойынша бұрын жарияланған ашық тендердің күшін жою туралы жариялайды.

Қосымша ақпарат пен анықтаманы мына телефон арқылы алуға болады: 
+ 7 (727) 393-02-04.

Объявление о результатах повторного открытого тендера, 
и проведении повторного открытого тендера закупки 

услуг «Отбор и тестирование образцов минеральных и 
синтетических масел»

ТОО «Азиатский Газопровод», признает повторный 
открытый тендер по закупке услуг «Отбор и тестирование 
образцов минеральных и синтетических масел» - несостоявшимся.

В связи с вышеизложенным, ТОО «Азиатский Газопровод» 
объявляет о проведении повторного открытого тендера по 
закупке услуг «Отбор и тестирование образцов минеральных и 
синтетических масел». (Количество лотов – 13, на общую сумму 
97 507 695,60 тенге без учета НДС).

Перечень предоставляемых услуг и их подробная 
спецификация указаны в тендерной документации.

Копии тендерной документации можно получить по адресу: 
050062, Республика Казахстан, г. Алматы, пр. Абая 109 «В», каб. 
604, с 09:00 – 13.00 ч. и с 14.30 – 18.30 ч.

Для получения копии тендерной документации необходимо 
наличие у представителя потенциального поставщика оригинала 
доверенности и копии документа, удостоверяющего личность.

Тендерные заявки на участие в тендере, запечатанные в 
конверты, представляются (направляются) потенциальными 
поставщиками в ТОО «Азиатский Газопровод» 050062, 
Республика Казахстан, г. Алматы, пр. Абая 109 «В», каб. 604.

Окончательный срок предоставления заявок на участие в 
тендере до 10:00 часов 14 августа 2023 года.

Конверты с заявками на участие в тендере будут вскрываться 
в 12:00 часов 14 августа 2023 года по следующему адресу: 050062, 
Республика Казахстан, г. Алматы, пр. Абая 109 «В», в конференц-
зале 605.

Дополнительную информацию и справку можно получить 
по телефону: + 7 (727) 393-04-76.

«Минералды және синтетикалық майлардың үлгілерін іріктеу 
және тестілеу»  қызметтерін сатып алу бойынша қайта ашық 

тендердің нәтижелері және қайта ашық тендерді $ткізу туралы 
хабарландыру

«Азиялық Газқұбыры» ЖШС «Минералды және синтетикалық 
майлардың үлгілерін іріктеу және тестілеу»  қызметтерін сатып 
алу бойынша қайта ашық тендер Dткізілмеді деп таниды. 

Жоғарыда баяндалғанға байланысты, «Азиялық Газқұбыры» 
ЖШС «Минералды және синтетикалық майлардың үлгілерін 
іріктеу және тестілеу» қызметтерін қайта сатып алу бойынша 
ашық тендер Dткізетіндігі туралы  жариялайды. (Лот саны – 13, 
жалпы сомасы 97 507 695,60 теңге, ҚҚС-сыз).

Сатып алынатын қызметтер тізбесі мен олардың егжей-
тегжейлі ереrшеліктері тендерлік құжаттамада кDрсетілген. 

Тендерлік құжаттаманың кDшірмелерін 050062, Қазақстан 
Республикасы, Алматы қаласы, Абай даңғылы 109 «В», 604-каб. 
мекенжайынан, 09:00-ден 13:00-ге дейін және 14:30-дан 18:30-ға 
дейін алуға болады.

Тендерлік құжаттаманың кDшірмесін алу үшін әлеуетті 
жеткізіп берушінің Dкілінде сенімхаттың түпнұсқасы және жеке 
басын куәландыратын құжаттың кDшірмесі болуы қажет.

Конверттерге салынған тендерге қатысуға арналған Dтінім-
дерді әлеуетті жеткізіп берушілер «Азиялық Газқұбыры» ЖШС, 
050062, Қазақстан Республикасы, Алматы қаласы, Абай даңғылы 
109 «В»,  604-каб. мекенжайына ұсынады (жібереді).  

Тендерге қатысуға арналған Dтінімдерді ұсынудың соңғы 
мерзімі: 2023 жылғы 14 тамыз, сағ. 10:00-ге дейін.

Тендерге қатысуға арналған Dтінімдер салынған конверттер 
2023 жылғы 14 тамыз, сағ. 12:00-де мына мекенжайда ашылатын 
болады: 050062, Қазақстан Республикасы, Алматы қаласы, Абай 
даңғылы 109 «В»,  605-конференц залы.  

Қосымша ақпарат пен анықтаманы мына телефон арқылы 
алуға болады: + 7 (727) 393-04-76.

Объявление о проведении закупки услуг «Организация и 
проведение международного конкурса профессионального 

мастерства среди аварийно-восстановительных служб» способом 
открытого тендера 

ТОО «Азиатский Газопровод» объявляет о проведении 
открытого тендера по закупке услуг «Организация и проведение 
международного конкурса профессионального мастерства среди 
аварийно-восстановительных служб» (Количество лотов – 1, на 
общую сумму 133 645 425,00 тенге без учета НДС).  

Перечень закупаемых услуг и их подробная спецификация 
указаны в тендерной документации.

Копию тендерной документации можно получить по адресу: 
050062, Республика Казахстан, г. Алматы, пр. Абая 109 «В», каб. 
604.

Тендерные заявки на участие в тендере, запечатанные в 
конверты, представляются (направляются) потенциальными 
поставщиками в ТОО «Азиатский Газопровод» 050062, Республика 
Казахстан, г. Алматы, пр. Абая 109 «В», каб. 604.

Окончательный срок предоставления заявок на участие в 
тендере до 10:00 часов 21 августа 2023 года.

Конверты с заявками на участие в тендере будут вскрываться 
в 11 часов 00 минут 21 августа 2023 года по следующему адресу: 
050062, Республика Казахстан, г. Алматы, пр. Абая 109 «В», в 
конференц-зале 605. 

Дополнительную информацию и справку можно получить по 
телефону: + 7 (727) 393-04-50.  

Ашық тендер амалымен «Апаттық-қалпына келтіру қызметтері 
арасында халықаралық кәсіби шеберлік байқауын ұйымдастыру 

және $ткізу» қызметтерін сатып алуды $ткізу туралы 
хабарландыру

«Азиялық Газқұбыры» ЖШС «Апаттық-қалпына келтіру 
қызметтері арасында халықаралық кәсіби шеберлік байқауын 
ұйымдастыру және Dткізу» қызметтерін сатып алу бойынша ашық 
тендер Dткізетіндігі туралы жариялайды (Лот саны – 1, жалпы 
сомасы 133 645 425,00 теңге, ҚҚС-сыз). 

Сатып алынатын қызметтерін тізбесі мен олардың егжей-
тегжейлі ерекшеліктері тендерлік құжаттамада кDрсетілген.

Тендерлік құжаттаманың кDшірмелерін 050062, Қазақстан 
Республикасы, Алматы қаласы, Абай даңғылы 109 «В», 604-каб. 
мекенжайынан алуға болады.

Конверттерге салынған тендерге қатысуға арналған Dтінімдерді 
әлеуетті жеткізіп берушілер «Азиялық Газқұбыры» ЖШС, 050062, 
Қазақстан Республикасы, Алматы қаласы, Абай даңғылы 109 «В», 
604-каб. мекенжайына ұсынады (жібереді).

Тендерге қатысуға Dтінімдерді ұсынудың соңғы мерзімі 2023 
жылғы 21 тамыз, сағ. 10:00-ге дейін.

Тендерге қатысуға арналған Dтінімдер салынған конверттер 
2023 жылғы 21 тамыз, сағ. 11:00-де мына мекенжайда ашылатын 
болады: 050062, Қазақстан Республикасы, Алматы қаласы, Абай 
даңғылы 109 «В», 605-конференц залы.

Қосымша ақпарат пен анықтаманы мына телефон арқылы 
алуға болады: + 7 (727) 393-04-50. 

Объявление о проведении закупки товаров «Оборудование и инструменты 
для проведения международного конкурса профессионального мастерства 
среди аварийно-восстановительных служб магистральных газопроводов» 

способом открытого тендера 

ТОО «Азиатский Газопровод» объявляет о проведении открытого тендера 
по закупке товаров «Оборудование и инструменты для проведения 
международного конкурса профессионального мастерства среди аварийно-
восстановительных служб магистральных газопроводов» (Количество лотов 
– 1, на общую сумму 74 340 281,57 тенге без учета НДС).  

Перечень закупаемых товаров и их подробная спецификация указаны в 
тендерной документации.

Копию тендерной документации можно получить по адресу: 050062, 
Республика Казахстан, г. Алматы, пр. Абая 109 «В», каб. 604.

Тендерные заявки на участие в тендере, запечатанные в конверты, 
представляются (направляются) потенциальными поставщиками в ТОО 
«Азиатский Газопровод» 050062, Республика Казахстан, г. Алматы, пр. Абая 
109 «В», каб. 604.

Окончательный срок предоставления заявок на участие в тендере до 10:00 
часов 21 августа 2023 года.

Конверты с заявками на участие в тендере будут вскрываться в 11 часов 30 
минут 21 августа 2023 года по следующему адресу: 050062, Республика 
Казахстан, г. Алматы, пр. Абая 109 «В», в конференц-зале 605. 

Дополнительную информацию и справку можно получить по телефону: 
+ 7 (727) 393-04-50.  

Ашық тендер амалымен «Магистральды газқұбырларының апаттық-
қалпына келтіру қызметтері арасында халықаралық кәсіби шеберлік байқауын 

$ткізуге арналған жабдықтар мен құралдар» тауарларын сатып алуды $ткізу 
туралы хабарландыру

«Азиялық Газқұбыры» ЖШС «Магистральды газқұбырларының апаттық-
қалпына келтіру қызметтері арасында халықаралық кәсіби шеберлік байқауын 
Dткізуге арналған жабдықтар мен құралдар» тауарларын сатып алу бойынша 
ашық тендер Dткізетіндігі туралы жариялайды (Лот саны – 1, жалпы сомасы 
74 340 281,57 теңге, ҚҚС-сыз). 

Сатып алынатын тауарлар тізбесі мен олардың егжей-тегжейлі 
ерекшеліктері тендерлік құжаттамада кDрсетілген. 

Тендерлік құжаттаманың кDшірмелерін 050062, Қазақстан Республикасы, 
Алматы қаласы, Абай даңғылы 109 «В», 604-каб. мекенжайынан алуға болады. 

Конверттерге салынған тендерге қатысуға арналған Dтінімдерді әлеуетті 
жеткізіп берушілер «Азиялық Газқұбыры» ЖШС, 050062, Қазақстан 
Республикасы, Алматы қаласы, Абай даңғылы 109 «В», 604-каб. мекенжайына 
ұсынады (жібереді). 

Тендерге қатысуға Dтінімдерді ұсынудың соңғы мерзімі 2023 жылғы 
21 тамыз, сағ. 10:00-ге дейін. 

Тендерге қатысуға арналған Dтінімдер салынған конверттер 2023 жылғы 
21 тамыз, сағ. 11:30-да мына мекенжайда ашылатын болады: 050062, Қазақстан 
Республикасы, Алматы қаласы, Абай даңғылы 109 «В», 605-конференц залы. 

Қосымша ақпарат пен анықтаманы мына телефон арқылы алуға болады: 
+ 7 (727) 393-04-50. 

Объявление о продлении срока проведении закупки работ «Средний ремонт 
газогенератора ГПА» способом открытого тендера

ТОО «Азиатский Газопровод» объявляет о продлении срока проведения 
ранее объявленного открытого тендера по закупке работ «Средний ремонт 
газогенератора ГПА». (Количество лотов – 1, на общую сумму 1 459 267 858,00 
тенге без учета НДС).

Окончательный срок предоставления заявок на участие в тендере до 10:00 
часов 17 августа 2023 года.

Конверты с заявками на участие в тендере будут вскрываться в 11 часов 
00 минут 17 августа 2023 года по следующему адресу: 050062, Республика 
Казахстан, г. Алматы, пр. Абая 109 «В», в конференц-зале 605.

Дополнительную информацию и справку можно получить по телефону: 
+ 7 (727) 393-02-04.

Ашық тендер амалымен «Г6Қ газ генераторын орташа ж$ндеу» жұмыстарын 
сатып алуды $ткізу мерзімін ұзарту туралы хабарландыру

«Азиялық Газқұбыры» ЖШС «ГKҚ газ генераторын орташа жDндеу» 
жұмыстарын сатып алу бойынша бұрын жарияланған ашық тендерді Dткізу 
мерзімін ұзарту туралы жариялайды. (Лоттар саны – 1, ҚҚС-ты есепке 
алмағанда жалпы сомасы 1 459 267 858,00 теңге).

Тендерге қатысуға арналған Dтінімдерді ұсынудың соңғы мерзімі 2023 
жылғы 17 тамыз, сағ. 10:00-ге дейін.

Тендерге қатысуға арналған Dтінімдер салынған конверттер 2023 жылғы 
17 тамыз, сағ. 11:00-де мына мекенжайда ашылатын болады: 050062, Қазақстан 
Республикасы, Алматы қаласы, Абай даңғылы 109 «В»,  605-конференц залы.  

Қосымша ақпарат пен анықтаманы мына телефон арқылы алуға болады: 
+ 7 (727) 393-02-04.

Атырауда «Мегамозг» о�у орта лы�ына 
�атысты дау осымен екінші жыл �а жал�а-
сып жатыр. Ата-ана лар ды� әлеуметтік 
же лідегі т�рлі нара зы лы�ы т�рткі болып 
�оз �ал�ан «Мега мозг» о�у орталы�ына �а-
тыс ты істі� со�ы �азір сиыр��йым ша� та-
нып кетті.

Lзірге белгілісі, «Мегамозг» орта лығы 145 ата-
ананың әрқайсынан 100 мың мен 800 мың тең ге 
аралығында ақша жинап алған.

«Балаларды сабаққа дайындаймыз, үй тап-
сыр масын орындауға кDмек тесеміз, тіпті та мақ-
тандырып, тасымал дай мыз. Осы қызметтер үшін 
бір жылға демде тDлем жасасаңыз, едәуір ақ-
шаңызды үнемдейсіз. Себебі біз сіздерге жеңілдік 
бере міз», – деп, ата-аналардан алдап-сулап ақша 
жи нап алған орта лыққа балалар барып жарыма-
ған. Себебі орталықтың ашылуынан жабылуы тез 
болған.

Райгүл Үргешова – орталыққа ақша тDлеп, 
ал данған аналардың бірі. Ол алты айлық оқудың 
ақы сын желтоқсанда тDлеп тастаған. 

– Жеңілдікпен 103 мың теңге тD ледім. 
Оның ішіне тасымал да кіреді. Маған орта-
лық  тың жабылғаны туралы 8 қаңтар күні ха-
бар келді. Kзін орталық дирек то рымын деп 
та ныстырған Аида Мақсотова оқу орта лы ғы-
ның жабыл ғанын айтты. Ал менің балам ор-
та лыққа тіпті барып үлгер меді. Есесіне, ақ-

ша ны алған кезде орталық еш шімірікпестен, 
біз бен қыз мет кDрсетуге байланысты келісім-
шарт жасасты, – дейді Райгүл Үргешова. 

Алданған аналардың бірі Lсия Ізтілеуо ваның 
айтуынша, қазіргі уақытта тергеу абақтысында 
отырған Аида Мақсотова осы схемамен 2020 
жылдан бері жұмыс істеп келген. 

– «Мегазмозг» орталығының алдын да ол 
«Ин диго», «Қазақ ленд», «Бэби ленд» те болған. 
Осы лай ашады да түрлі сылтаумен жауып тастай-
ды, – дейді Lсия Ізтілеуова.

«Баламды оқытамын» деп алды 100 мың, 
соңы 800 мың теңгеге дейін орталыққа ақша тDле-
гендердің арасында несие рәсімде гендері де бар. 
«Қарап отырып, алаяқтар үшін ауаға ақша тDлеп 
отырғанымызға қынжыламыз», – дейді аналар.

Біреу, екеу емес, бақандай 145 адамды сан 
соқ тырған орталыққа қатысты жағ дайдан Атырау 
облысының әкімі Серік Шәпкенов те хабардар. 
Себебі ашынған аналар әкіммен осы мәселе 
бойынша кездесті де. 

– Мен бұл іспен таныстым. Kкінішке қарай, 
біз дің қоғамда алаяқтар бар, олар кез келген жол-
мен, тіпті балаларды оқы ту атын жамылып ақша 
табуға тырысады. Бұл мәселені жан-жақты зерт-
теу қажет, қалалық прокуратура оны мұқият қа-
да  ғалап отыруы керек. Сондай-ақ «Мектеп жа-
сына дейінгі және мектеп жасындағы балаларды 
қосымша оқытуға лицензия беру туралы» заңға 
Dзгеріс енгізу туралы ұсыныстар әзірлеу қажет. 

Мұн дай іс терге қатысы бар адамдар тиісті жаза-
сын алуы тиіс, – деді Серік Шәпкенов.

Алайда құзырлы органдағылар қыл мыстық 
істі тоқтату туралы шешімді қабылдаған.

Атырау қаласы прокурорының орын басары 
Серік Ищановтың айтуынша, қылмыстық іске 
қатысы бар деп күдікке ілінген 5 тұлғаға қатысты 
істі тергеуші тоқ тату туралы шешім қабылдаған. 

– Қалалық прокуратура бізге жол дағаннан 
кейін толықтай қосымша зерде ленетін болады, – 
деді прокуратура Dкілі. 

Алайда ата-аналар орталықтың директоры 
ғана емес, ақша қабылдап, келісім жасасқандар 
да қылмыстық жауап кершілікке тартылуы керек 
деп есептейді.

Еске сала кетсек, «Мегамозг» оқу орталығына 
қатысты алаяқтық дерегі бойынша тергеу Dткен 
жылдың соңынан бері жалғасып келеді. Осы 
факті бойынша ҚР Қылмыстық кодексінің 190-
бап, 3-бDлігі бойынша іс қозғалды («Екі немесе 
одан да кDп адамға қатысты алаяқтық»). Тергеу 
бойын ша күдікті ретінде бес әйел, сондай-ақ 
бас ты күдікті ретінде 29 жастағы Аида Мақсотова-
ға қатысты іс жүрді. Алайда жақында бес әйелге 
қатысты іс тоқтатылғаны анық талды. Ал бас кү-
дікті Аида Мақсотова тергеу изоляторында отыр. 
Соңы сұйы лып бара жатқан істің соңы немен 
бі тетіні белгісіз.

Баян ЖАНҰЗАҚОВА

«САБАҚ ОҚЫТАМЫЗ» ДЕП САН СОҚТЫРДЫ
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Атырауда жылына бірнеше рет 
�айталанатын проблема бар. Ол – 
�амыс �рті. Толы� �шіруге бір емес, 
бірнеше к�н кететін тілсіз жау 
әсіресе жаз мезгілінде т�р�ындар�а 
�иынды� ту�ызады. "аланы бас�ан 
т�тін мен к�лімсі иіске �апыры� ауа 
�осыл �анда, далада ж�ру т�рма�, 
тыныс алуды# �зі м�#�а айналады.

ЖЫЛДАҒЫ АПАТҚА 
КІМ КІН�ЛІ?

�ріге бармай, шілденің басындағы 
жағдайды мысалға алайық. 6 шілде күні 
басталған �рт салдарынан алғашқы үш 
күннің ішінде Каспий жағалауындағы 450 
гектардан астам аумақтағы �скін күлге 
айналды. 50 гектар жер ашық от құр-
сауында қалды. Тілсіз жаумен күреске 
70-ке жуық маман, 20 шақты техника 
жұ мылдырылды. Бірақ бұл да отты ауыз-
дықтауға жеткіліксіз болды. Қызыл-
ордадан тікұшақ к�мекке келді. %рттің 
шығу себебі белгісіз қалды. 

Бір аптаға созылған �рт салдарынан 
«Ақжайық» мемлекеттік табиғи резерва-
ты на қарасты жалпы ауданы 910 гектар 
жер жанып кетті. %рт с�ндірушілер 7 күн 
бойы отпен арпалысты. Күннің аптап 
ыстығы мен қызыл жалын жайлаған 
аумақтың сулы, батпақты жерде болуына 
байланысты, қамыс �рті ауыздықтауға 
қиындық тудырды. 

Атырау облыстық т�тенше жағдайлар 
департаменті басшысының міндетін 
атқарушы Асқат Ержановтың мәліметін-
ше, қамыс �ртін с�ндіру үшін Атырау 
облыстық т�тенше жағдайлар департа-
менті мен «Ақжайық» мемлекеттік табиғи 
резерватынан 80 адам мен 14 техника, 
«Қазавиақұтқару» АҚ-ның МИ-8 тік-
ұшағы жұмылдырылды. %рт басталғаннан 
бері тікұшақпен 167 рет 500 тоннадан 
астам су т�гілді. 

Қамыс неге жиі �ртенеді? Айдалада 
жатқан Каспий жағалауындағы батпақты 
жерге кімдер �рт қояды? Атырауда қамыс 
�ртенген сайын тұрғындар тарапынан 
қойылатын басты сұрақ – осы. Халық 
арасында осы мәселеге байланысты 
алып-қашпа әңгімелер де к�п. Ел ішінде 
тараған әңгіменің дені «�ртті заңсыз 
балық тасымалын ұйымдастыру үшін 
адамдардың белгілі бір тобы әдейі қояды» 
дегенге саяды. Ресми деректерге қарасақ, 
былтыр қамыс �ртіне себепкер болған 12 
адам әкімшілік жауапкершілікке тар-
тылған. 

– Оның үстіне, «Ақжайық» резерваты-
ның аумағы тым үлкен – 115 500 гектар. 
Желдің екпіні күшейіп, теңіз суы к�теріл-
генде, жағалауда да ылғал к�бейіп, бат-
пақты жерге авток�лік бара алмайды. 
Сондықтан �ртенген қамысты с�ндіру 
қиындық тудырады. Жасыратыны жоқ, 
қазір облыста сулы, батпақты жерде 
жүретін техника жетіспейді, – дейді 

Атырау облыстық Т�тенше жағдайлар 
департаменті басшысының міндетін 
атқарушы Асқат Ержанов. 

ТЕХНИКА ТАПШЫ
Осы жерде қамыс �ртінің алдында 

неге сонша қауқарсызбыз деген заңды 
сұрақ туындайды. Біз осы сұрақты Атырау 
облысы әкімінің орынбасары Жасұлан 
Бисембиевке қойдық. Ол «Ақжайық» ре-
зерватындағы �рт қауіпсіздігін қамта-
масыз ету мақсатында кешенді шаралар 
қолға алынып жатқанын хабарлады. 

 – «Ақжайық» мемлекеттік табиғи 
қорығындағы қауіпсіздікті қамтамасыз 
ету үшін Атырау облысының әкімі Серік 
Шапкеновтің тапсырмасымен, �рт с�н-
діру қызметтерінің материалдық-техни-
калық базасын жақсартуға жергілікті 
бюджеттен 1,5 млрд теңге б�лінді. Бұл 
қа  ражатқа 2 жол тағамайтын к�лік, жедел 
әрекет етуге арналған 2 к�лік, 1 автосаты 
және басқа да қауіпсіздік техникалары 
алынады. Орман шаруашылығы мекеме-
леріне 38 қосымша техника б�лінді, – 
деді Атырау облысы әкімінің орынбасары 
Жасұлан Бисембиев. 

Бұған дейін Атырау облысы әкімдігі 
«Ақжайық» резерватын коммуналдық 
балансқа алу мәселесін к�терген болатын. 

Алайда Экология министрлігі резерватты 
әкімдік балансына беру ерекше қорғала-
тын аумақтар туралы заңға қайшы келеті-
нін айтты. Дегенмен министрлік қорық-
тың материалдық-техникалық базасын 
жақсартуға 285 млн теңге б�лген. 

Сондай-ақ атыраулық мамандар �рт-
тің жайылуының алдын алу мақсатында 
ғарыштық мониторинг жүйесін қолдана 
бастады. 

– Мәселен, 28 шілде күні бұл жүйе 
ал ғаш қы нәтижесін беріп, қамыс �рті 
тұтанған бойда �шірілді. Бұл қадамдардың 
барлығы резерваттағы қауіпсіздік, т�тен-
ше жағдайлардың алдын алуға оң әсерін 
тигізеді деп сенемін, – деді Жасұлан 
Бисембиев.

Тағы бір мәселе – Атырауда қамыс 
�ртін �шіруге қолданылатын тікұшақ 
жоқ. Бұған дейін қызмет етіп келген 
тікұшақ осыдан біраз бұрын апатқа 
ұшырап, экипаж мүшелері к�з жұмды. 
Сол апаттан кейін Атырауда екі рет қамыс 
�ртенді. Апталап созылған қамыс �ртін 
�шіруге Маңғыстау, кейін Қызылорда 
облыстарынан тікұшақ к�мекке келді. 
%кініштісі сол, «Ақжайық» резерватына 
тікұшақ алу әзірге жоспарда жоқ. 
Себеп – тікұшақ құнының қымбаттығы. 
Нарықтағы бағада бір тікұшақты сатып 

алу үшін 9-12 миллиард теңге шамасында 
қаражат керек. Сондықтан сала маман-
дарына қазір беріліп жатқан мүмкіндік-
термен ғана амалдай тұруға тура келеді. 

ҚАМЫСТЫ ҚАЖЕТКЕ 
ЖАРАТУДЫҢ ЖОЛЫ К�П 

Биліктегілер техникалық жабдықтау, 
кадр тапшылығы мәселелерін алға тартып 
жатқанда, атыраулық оқушы күл боп жа-
нып кетіп жатқан қамысты кәдеге асыру-
дың жолын ұсынып отыр. Жанель Шай-
долла – 10-сыныпқа к�шкелі отырған 
оқушы. Атырауда үнемі қайталанатын 
қамыс �рті проблемасынан құтылу 
жолын іздестіре келе, оқушы қыз қамыс-
ты құрылыс материалы ретінде қолдану-
дың жолын ойлап тапты.

Оқушының мұндай ерекше жоба жа-
сап шығаруына Абай орталығы жанын-
дағы JasSpace кеңістігінде қосымша білім 
алуы ықпал еткен. «Биохимия» жазғы 
қар қынды курсында білім алған Жанель 
қамысты тұрғын үй салған уақытта құры-
лыс материалы ретінде қолдануды ұсы нып 
отыр. Қамыстан үйдің шатырын, тіп ті, 
бетон қабырға макетін де жасап к�рген. 

– Дамыған елдерде қамысты құрылыс 
саласында кеңінен қолданады. Нақты 
айтқанда, цементті үнемдеу үшін арасына 

қамыс қосылады. Қамыс араласып құйыл-
ған бетондарды үйдің қабырғасын 
тұрғызуға қолдануға болады. Қамысты 
үйдің т�бесін жабатын шатыр ретінде де 
қолданады. Қамысты құрылыс материалы 
ретінде қолданудың экологиялық тұр-
ғыдан тиімділігі бар. Қамыс қыс мез гі лінде 
үй ішінде жылуды ұстап тұрады. Жазғы 
мезгілде үйде қоңыр салқын тем пература 
сақталып тұрады. Осылайша, қамыс 
құрылыс материалы ретінде адам �мірін 
қолайлы ете түседі. Бастысы, қамыс пен 
сабанды ажырата білу керек. Құрылыс 
материалы үшін сапалы қамыс қажет, – 
дейді жас зерттеуші Жанель Шайдолла. 

Біз Жанельден басқа емес, дәл осы 
қамыс тақырыбын таңдап алуының 
себебін сұрадық. С�йтсек, ол Атырауда 
үнемі қамыс �рті болатын Дамбы ауы-
лында тұрады екен.

– Қамыс �ртінің денсаулыққа зияны 
үлкен. �сіресе, тыныс алу жолы ауыратын 
адамдар қиналып қалады. %кпе аурулары, 
бронхит, астма сияқты дерттер �рт ке-
зінде адамды тұншықтырып, жағдайын 
нашарлатады. Қамыс �ртенген уақытта 
�зіміз де үйдің есік-терезесін аша алмай 
не сыртқа шыға алмай тұншығып қала-
мыз, – дейді Жанель. 

«Биохимия» қарқынды курсының 
тренері Нұргүл Имамұратованың айтуын-
ша, қамысты құрылыс материалы ретінде 
қолдану – әлемдік �неркәсіп нарығында 
бар технология. 

– �детте, қамыстан жасалған шатыр 
қалыңдығы 20-30 см болады. Қамыс су 
�ткізбейді. Оның үстіне, қамысқа жән-
дік тер жиналмайды. Қамыс құрамында 
ақуыз болмағандықтан, шыбын-шіркей 
сияқты жәндіктердің жиналу мүмкіндігі 
– 0 пайыз, – дейді тренер Нұргүл 
Имамұратова. 

Тағы бір қызығы, металл плиткалардан 
жасалған шатырлар 20-25 жыл қызмет 
ететін болса, қамыстан жасалған шатыр-
дың кепілдігі 30 жылға дейін жетеді. Тағы 
бір айта кетерлігі, қамыстың ағашқа 
қарағанда ылғалға т�зімділігі 48 пайызға 
дейін жоғары. Кезінде ата-бабаларымыз 
шаруашылықта қамысты кеңінен қол-
дан ған. Малға азық ету, ши тоқудан 
б�лек, қамыстан тіпті, үйді де тұрғызған. 
Шетелдерде қамыстың сабағынан қантты 
да �ндіріп жатыр. 

Жас ғалым Жанель Шайдолла мен 
ұстазы Нұргүл Имамұратова бұл жобаны 
әрі қарай дамытуға ниетті екендерін 
айтып отыр.

Айналып келгенде, қамыс та, �ртеніп 
жатқан аумақ та �зіміздікі. К�к түтіннен 
зардап шегіп жатқан да біз. Сондықтан 
қамыс �ртін болдырмау шараларымен 
бірге, қамысты кәдеге асырудың амалда-
рын да қолға алғанымыз болашақ үшін 
игі шешім болатындай.

Баян ЖАНҰЗАҚОВА
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"ара�анды �аласында бірнеше 
баланы# уланып, біреуіні# �айтыс 
бол �аны �о�амда �ызу тал�ы-
лануда. Б�л о�и�а 30-31 шілдеде 
болды.

Облыстық балаларға арнаулы әлеу-
меттік қызмет к�рсету орталығында 30 
шілдеде екі бала �зін нашар сезініп, 
құсқан, іші �ткен. 31 шілдеде осы ме-
кемедегі тағы 10 балада ұқсас белгілері 
бар дерт анықталып, ауруханаға жат-
қызылған.

Дәрігерлердің барлық күш-жігеріне 
қарамастан, бір баланы құтқару мүмкін 
болмады. Бүгінде алты бала реани-
мацияда. Қалғандары дәрігерлердің 
бақылауында. Ауруханаға облыс әкімі 
Ермағанбет Б�лекпаев келді. Ол об-
лыстық Денсаулық сақтау басқармасы-
ның басшылығымен және емдеуші дә-
рі герлермен жедел кеңес �ткізді. Қыл-
мыстық іс қозғалды және Қарағанды 
облы сының арнайы прокурорлар бас-
қар масына берілді. Алты кәмелетке 
толмаған бала әлі де жансақтау б�ліміне 
түсті. 

«1 тамызда қабылданған екі науқас-
тың бірінің жағдайы орташа, екіншісінікі 
қанағаттанарлық. Екеуі де б�лімшеде, 
жағдайы тұрақты», – деп хабарлады 
Қарағанды облысы Денсаулық сақтау 
басқармасының баспас�з қызметі.

2 тамыз күні Қарағанды облыстық 
кли никалық ауруханасының инфекция-
лық б�лімшесінен арнайы қызмет к�р-
сету орталығынан улану белгілерімен 
жатқызылған екі бала шы ғарылды. 
О л а р д ы ң  ж а ғ д а й ы  а й т а р л ы қ т а й 
жақсарды, балалар медициналық-әлеу-
меттік мекеме дәрігерінің бақылауында 
болады.

Айта кету керек, балаларға арнаулы 
әлеуметтік қызмет к�рсету орталығында 
емханалардың медицина қызмет кер-

лерінің кезекшілігі ұйымдастырылған. 
Орталық директорының міндетін ат-
қарушы мен 12 қызметкер жұмыстан 
шеттетілді. Мекемеге басқа ұйымдардың 
мамандары жіберілді. Орталық тәр-
биеленушілерінің ауруханаға түсіп, бір 
баланың қайтыс болуының себептері 
анықталуда.

Қайтыс болған баланың ата-анасына 
Қарағанды облысының әкімі Ермағанбет 
Б�лекпаев к�ңіл айтты.

– Баланың к�з жұмуына әкеп соққан 
қайғылы оқиғаға қабырғамыз қайысуда. 
Қазір барлық күш-жігеріміз ауруханада 
жатқан балалардың денсаулығын мүм-
кіндігінше тез қалпына келтіруге бағыт-
талған. Дәрігерлер бұл үшін қолдан 
келгеннің бәрін жасайды. Мен бұл 
т�тенше жағдайдың із-түзсіз �тпейтініне 
сендіргім келеді: кінәлілер заңның бар-
лық қатаңдығымен жазаланады. Тергеу 
органдары барлық қажетті шараларды 
жүргізеді. Ал отбасына барлық қажетті 
к�мек к�рсетіледі,  – деді Ермағанбет 
Б�лекпаев.  

Денсаулық сақтау министрі Ажар 
Ғиният Қарағанды облысының әкімімен 
және ҚР ДСМ жетекші мамандар 
тобымен Арнаулы әлеуметтік қызметтер 
к�рсету орталығының тоғыз тәрбиелену-
ші баласы уланып түскен облыстық 
кли никалық аурухананың Инфекция-
лық орталығына барды. Денсаулық сақ-
тау министрі Ажар Ғинияттың айтуын-
ша, қайтыс болған �діл Омаров 13 жаста 
екен. Баланың �ліміне жүрек және ты-
ныс алу жеткіліксіздігі себеп болған.

– Балалар температураның жоға-
рылауына, құсуға және іштің ауырсы-
нуына шағымданғандықтан, «тамақтан 
улану» диагнозы қойылды. Бірақ алдын 
ала сынақтар ішек инфекциясы жоқ 
деген нәтиже берді. Аурудың себебін біз 
әлі тапқан жоқпыз. Бүгінгі таңда алты 
бала реанимация б�лімінде, олардың 

екеуінің жағдайы �те ауыр. Қалған-
дарында емделу аясында жақсару бай-
қалады, олардың жағдайы қанағат-
танарлық, – деп түсіндірді Ажар Ғиният.

Оның айтуынша, әлі нақты диагноз 
жоқ, барлық зертханалық зерттеулер әлі 
де жүргізіліп жатыр.

Министр елордадан 10 жетекші ма-
ман келгенін атап �тті: штаттан тыс бас 
балалар инфекционисі Динагүл Баешева, 
штаттан тыс бас балалар анестезиолог-
реаниматологы Нұрила Малтабарова, 
үш дәрігер-токсиколог және тағы бас-
қалары. Олар қарағандылық мамандар-
мен, соның ішінде психиатрлар мен 
балалар невропатологтарымен бірге 
жұмыс істеуде. 20-ға жуық маман кон-

силиум �ткізеді, балаларды тексереді 
және емдеуді қадағалайды. 

М и н и с т р  ж а ғ д а й ы  ау ы р  т � р т 
пациент жатқан қарқынды реанимация 
б�лім шесінде болды. Олардың барлығы 
�к пені  жасанды желдету (%ЖЖ) 
аппара тына қосылған. Осы клиникада 
10-15 жас аралығындағы тағы бес бала 
ней робоксирленген б�лімшеге жат-
қызылды, олардың жағдайы орташа 
ауырлық дәрежесінде деп бағаланып 
отыр.

Одан әрі ведомство басшысы реа-
нимация б�лімшесінде медициналық-
әлеуметтік мекемеден түскен тағы екі 
науқас жатқан қалалық балалар ауру-
ханасына барды.

Мамандардың айтуынша, анықтал-
ған санитариялық-гигиеналық бұзу-
шы лықтар балалардың жекелеген 
тобының жіті ішек инфекцияларын 
(ЖІИ) ту дыруы мүмкін емес. Па-
циенттердегі клиникалық белгілер 
тамақтан улануға тән емес, мұнда 
қайта-қайта құсу, іштің жиі �туі, кейде 
қан аралас іштің �туі, сусыздану бай-
қалады.

Бүгінгі таңда тергеу жүргізу үшін ар-
найы комиссия құрылды, оның нәти-
желері бойынша болған оқиғаның себебі 
жайлы ресми ақпарат беріледі.

�дебиет БЕЛГІБАЙҰЛЫ,
Қарағанды облысы
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Атырау облысында «Ауыл – ел 
бесігі» ба�дарламасы аясында биыл 
25 ауыл жа��ыртылады. Б�л ма�сат�а 
9,8 миллиард те�ге б�лінген. 

Атырау облыстық Экономика және 
бюджеттік жоспарлау басқармасы басшы-
сының орынбасары Рафик Абуов мәліме-
тінше, облыс бойынша жалпы 153 ауыл бар. 
Онда 300 мыңнан астам тұрғын тұрып 
жатыр. 

Ауылдық елді мекендердің әлеуметтік-
экономикалық даму к$рсеткіштерін есеп-
теудің жаңа әдістемесі мен моделіне сәйкес, 
облыста 40 тірек, 38 спутниктік, 15 стратегия-
лық елді мекен бар. Жалпы, «Ауыл – ел бе-
сігі» бағдарламасына Атырау облысы бо йын-
ша даму әлеуеті бар 93 ауыл іріктеліп 
алынған.

– «Ауыл – ел бесігі» бағдарламасы бас-
талғалы бері соңғы 4 жылда 40 ауыл жаңғыр-
тылды. Мәселен, 2019–2022 жылдары 24 
млрд теңгеге 41 жоба іске асырылды. Бұл 
тұрғын үй-коммуналдық шаруашылық са-
ла сындағы 15 нысанды, 20 әлеуметтік ин-
фра  құрылым нысанын (білім беру, ден-
саулық сақтау, спорт) және 6 к$лік инфра-
құрылым нысанын (ауылішілік жолдар) 
салуға, реконструкциялауға және ж$ндеуге 
мүмкіндік берді. Жаңа кейіпке енген әлеу-
меттік нысандардың қатарында Қызылқоға 
ауданының орталығы – Миялы ауылындағы 
күрделі ж$ндеуден $ткен спорт кешені де 
бар, – деді Рафик Абуов. 

Ерекше атап $терлігі, аталмыш бағдар-
лама аясында ауылдық елді мекендерде 
768 жұмыс орны құрылған. 

 Қызылқоға ауданына қарасты Мұқыр 
ауылы – «Ауыл – ел бесігі» бағдарламасына 
енген ауылдардың бірі. Қазір бағдарлама 
аясында бұл ауылда орталық саябаққа 
күрделі ж$ндеу жұмыстары жасалып 
жатыр.

Мұқыр ауылындағы орталық саябақтың 
салынғанына 40 жылдан асқан. Осынша 
жыл ішінде талай тарихи сәтке куә болған 
орталық саябақ соңғы жылдары күтімсіз 
қалған еді. Ауылдағы жалғыз демалыс орны-
ның тозып кеткені жастарға қиын соққан 
болатын. Биыл мемлекеттік бағдарлама не-
гізінде саябақты жаңғыртуға 100 млн теңге 
қаражат б$лініп отыр. Бүгінде саябақ күрделі 
ж$ндеуден $туде. Тамыз айының ортасында 
саябақ жергілікті тұрғындар игілігіне қайта 
тапсырылуы тиіс.

Мердігер мекеменің жетекшісі Нұрболат 
Бекжановтың айтуынша, саябақта тұрғын-
дарға арналған орындықтар, балалар алаңы, 
жалпы аумағы 2 400 шаршы метр «брусчатка» 
болады. Ортасы қиыршық таспен к$м-
керіледі. Ағаштар да егіліп жатыр.

Мұқыр – 6 елді мекенді біріктіріп отыр-
ған ауылдық округ. Округке қарасты ауыл-
дарды бүгінде 5 мыңға жуық тұрғын мекен-
деп отыр. Мұқырға қарасты елді мекендердің 
барлығы қазіргі күні таза ауызсумен, табиғи 
газбен қамтылған. Мұқыр ауылдық округінің 
әкімі Азамат Жаксиевтің айтуынша, 
Мұқырда 160 орындық балабақша салынады. 
Бүгінде Кенбай ауылында ауылішілік жол 
құрылысы жүргізіліп жатыр. Сонымен қатар 
Мұқырда 10 шақырым ауылішілік жол 
салынады. 

Тағы бір айта кетерлігі, «Ауыл – ел бесігі» 
бағдарламасына ауылдық елді мекендерден 
б$лек, Мақат, Индер кенттері де еніп отыр. 
М селен, Мақат ауданында былтыр 2 млрд 
36 млн теңгенің 6 жобасы қолға алынған 

болса, оның ішінде 4 жобаның құрылысы 
аяқталды. Биыл «Доссор кентінде 4 ойын 
алаңының құрылысы қолға алынады. Оған 
288 млн теңге б$лініп отыр. Ал аудан ор-
талығы – Мақат кентінде стадионның 
құрылысы жоспарлануда. 

Ауылдық елді мекендерді дамытуға 
арналған бағдарлама аясында Атырау 
облысы бойынша, 18 ауылдық елді мекенде 
медициналық ұйым нысандарын, соның 
ішінде 11 медициналық пункт, 1 дәрігерлік 
амбулатория, 6 фельдшерлік-акушерлік 

пункт салу жоспарланып отыр. Айта 
кетерлігі, медициналық нысанның екеуі 
жаңадан салынатын болса, қалғаны тозығы 
жеткен, ескі медициналық нысандардың 
орнына салынады.

Еске сала кетсек, ауылды к$ркейту 
мақсатына соңғы үш жылда республикалық 
қазынадан 326 млрд теңге б$лінді. Мыңнан 
аса елді мекенде 3 700-ге жуық әлеуметтік 
және инженерлік жоба іске асырылды. 
Бағдарлама аясында республика бойынша 
ауылдық елді мекендерде 33 мың жұмыс 
орны құрылды.

«Ауыл – ел бесігі» бағдарламасының 
мақсатына сәйкес, ауылдық жерлердi 
дамытудың кешендi тәсiлi 2025 жылға қарай 
ауыл тұрғындарының $мiр сүру сапасын 
және әл-ауқатын жақсартуға мүмкiндiк 
бередi. Ауыл халқы 100 пайыз таза ауызсумен 
қамтылып, жергiлiктi маңызға ие жолдардың 
95 пайызы жақсы жағдайға к$теріледі деп 
жоспарлануда. Ауылдық жерлерде 24 млн 
шаршы метр тұрғын үй пайдалануға берiледi. 

Сонымен қатар 110 мың жер учаскелерi жеке 
тұрғын құрылысы үшiн қажеттi инфра құ-
рылыммен қамтылатын болады. Агро$нер-
кәсiп саласында 845 инвестициялық жоба 
iске асырылып, ауылдарда 500 мың жаңа 
жұмыс орны құрылады деп күтілуде.

Болашақ үшін басты инвестиция болып 
табылатын бiлiм саласында 5 мың мектеп 
жаңғыртылады, 315 жаңа мектеп салынады 
деп жоспарлануда.

Баян ЖАНҰЗАҚОВА

Жарты�асырлы� �зілістен со� 
Жез�аз�ан – �лытау ��іріне облыс 
статусы �айта орал�алы екінші 
жыл �а ая� басты. Жа�а облыс 
д�ние есігін енді �ана аш�ан сәби 
іспетті. Елді� бәріні� �міті соны� 
�стінде. «Осы тезірек �ссе екен, 
ая�ынан ны� т�рып кетсе екен, 
�лкен азамат�а айналса екен» деп 
баланы� тілеуін тілейтіні сия�ты 
Жез�аз�ан – �лытау айма�ыны� 
хал�ы да облысты� жылдам да-
мып, жа�арып, жасарып кеткенін 
�алайтыны жасырын емес.

Бұл орайда облыс басшылығы қысқа 
мерзімде жасаған Ұлытау облысын 
әлеуметтік-экономикалық дамытудың 
2022–2026 жылдарға арналған кешенді 
жоспары Президент тарапынан қолдау 
тауып, Үкімет бекітті. Осы жоспардың 
бір саласы облыстағы әлеуметтік 
нысандар салуға, тұрғын үй құрылысын 
дамытуға бағытталған. Қандай жос-
парлар бар, нендей жұмыстар атқарылу-
да? Ұлытау облысының құрылыс, сәулет 
және қала құрылысы басқармасының 
басшысы Жеңіс Kлімжанның айтуынша, 
ең  бастысы,  жуық арада  облыс 
орталығының Бас жоспарына түбегейлі 
$згеріс енгізілмек. Бұл әрине, тү сінікті. 
Lйткені Жезқазған облыс орталығына 

лайықты қалаға айналуы керек.
– Тамыздың соңына таман Бас 

жоспар түпкілікті бекітіледі деп күтілуде. 
Құрылыс содан соң қарқын ала бас-
тайтыны айтпаса да түсінікті. Кешенді 
жоспарға сәйкес 47 жаңа нысан бой 
к$тереді. Kрине, бәрі бірден бола қал-
майтыны да белгілі. Кейбір нысандардың 
құрылысы басталып та кетті. Мысалы, 
Жезқазған қаласында Абай атындағы 
мамандандырылған дарынды балалар 
мектебі үшін құны 1,47 млрд теңгені 
құрайтын 200 орындық жатақхана са-
лынады. Бас мердігер – «Қаршыға–97» 
ЖШС қазір жұмысты бастады, келесі 
ж ы л ы  ж а т а қ х а н а  п а й д а л а н у ғ а 
беріле ді, – дейді Ж.Kлімжан. 

Оның айтуынша, халықты баспа-
намен қамтамасыз етуге де баса к$ңіл 
б$лінбек. Бұл ретте Kengir к$ппәтерлі 
тұрғын үй кешенінің құрылысына к$п 
үміт артылуда. 11 үйден тұратын тұрғын 
үй кешенінің екеуінің құрылысы 
қазірдің $зінде қызу қарқынмен жүріп 
жатыр. Қалған 9 үйдің ЖСҚ сарапта-
масына оң қорытынды берілсе, Қаржы 
министрлігі мен Индустрия және ин-
фра құрылымды дамыту министрлігі 
бір лесіп қаражат б$лу мәселесі пысық-
талатын болады. 

Бұдан басқа, Ұлытау облысы бо-
йынша жалпы ауданы 27,4 мың шаршы 

метрді құрайтын 430 пәтерлік 9 к$п-
қабатты тұрғын үй республикалық бюд-
жет есебінен салынатын болады. Бір 
атап айтарлығы, бұл үйлер тек облыс 
орталығында ғана емес, Сәтбаев қаласы 
мен Жаңаарқа ауданында да салынатын 
болады. Нақты айтқанда, Жезқазған 

қаласында – 3, Сәтбаев қаласында – 2, 
Жаңаарқа ауданында 4 жаңа үй бой 
к$тереді. 

Сонымен қатар «Қазақмыс Кор-
порациясы» ЖШС және «Самға» ЖШС 
жеке инвестиция арқылы тұрғын үйлер 
салуға ниет танытып отыр. 

Облыс құрылғанға дейін басталған 
тұрғын үйлер құрылысы да жалғасын 
тауып жатыр. Айталық, былтыр респуб-
ли калық бюджет қаражаты есебінен 
басталған жалпы ауданы 11,7 мың шар-
шы метрді құрайтын к$пқабатты 3 үйдің 
құрылысы мен 1 жалға берілетін үйді 
қайта жаңарту жұмыстары жалғасуда. 
Жеке құрылыс компаниялары бастаған 
тұрғын үйлердің құрылысы да қарқынды 
жүріп жатыр. Олар барлығы 144 пәтерлік 
6 тұрғын үйді пайдалануға бермек. 

Осы жылдың соңында облыс бо-
йынша 16 к$пқабатты үй халық игілігіне 
беріледі.

– Тұрғын үй құрылысы келесі жылы 
да жалғасын табады. Республикалық 
бюджеттен 2024 жылы 300 пәтерлік 5 
тұрғын үйдің құрылысын бастау жос-
парда тұр. Бұл 5 үйдің екеуі Жезқазғанда, 
3-уі Сәтбаевта салынбақ. Бұдан тыс жеке 
компаниялардың коммерциялық не-
гіздегі үш тұрғын үй құрылысы да қоса 
жүргізіледі деп күтілуде, – дейді басқарма 
басшысы Ж.Kлімжан.

Дәулетті $ңірде сәулетті нысандар 
бой к$теріп жатса, қандай ғанибет! 
Сайып келгенде, бұл халықтың тұр-
мысын, әл-қуатын арттыра түседі.

Майлыбай КЕТЕ,
Ұлытау облысы

КЕРБҰЛАҚТА 
КОМБИНАТ 
САЛЫНАДЫ

ДӘУЛЕТТІ ӨҢІРГЕ – СӘУЛЕТТІ НЫСАНДАР

Тауыны� �ойнауы �азба байлы��а толы Керб�ла� 
ауданы аума�ында орналас�ан К�ксай мыс кенішін 
игеруге �атысты �лкен бір бетб�рыс басталды. Аса 
ба�алы әрі сирек кездесетін мысты� мол �оры 
аны�тал�алы біраз жыл бол�ан еді. Игеру әне 
басталады, міне басталады деген ә�гімені� 
айтыл�анына да талай рет куә бол�анбыз. А�ыры, ж�рт 
��ла�ын еле�деткен ивестициялы� жобаны ж�зеге 
асыру�а на�ты �адам жасалды. 0азір бірлескен 
тау-��рылыс компаниясы К�ксай тау-кен байыту 
комбинатыны� ��рылысы бойынша ж�мыстар�а кірісті. 
Болаша�та ж�здеген жанды ж�мыспен �амтып, 
�азына�а �ома�ты �аржы т�сіруге тиісті алып 
комбинатты 2026 жылы іске �осу жоспарлан�ан.   

Еліміздегі ең ірі инвестициялық жобалардың бірі болып 
саналатын тау-кен байыту комбинаты жобасының жалпы 
құны – 976 млрд теңге. Жобаны орындау кезеңінде республикалық 
және жергілікті бюджетке 1,7 трлн теңге салықтық т$лемдер түседі 
деп есептелген. Кен орнының ауқымы мен жобаланып отырған 
$ндіріс к$лемі Кербұлақ ауданын қоса алғанда, бүкіл Жетісу 
облысының әлеуметтік-экономикалық дамуына оң ықпал етеді. 
Кәсіпорын 1 300 адамды жұмыспен қамтып, жылына 50 млн тонна 
кенді қайта $ңдеуден $ткізеді. Компания жергілікті жерде қолайлы 
орта қалыптастырып, халықтың тұрмысын жақсарту мақсатында 
тұрғындармен емен-жарқын жүздесулер мен ашық талқылаулар 
ұйымдастырмақ. Барлық мәселені кеңесе отырып реттемек. 
Kлеуметтік саланы дамытуға қаражат қарастыру, қоршаған ортаны 
жақсарту бойынша жобаларды жүзеге асыру, қайырымдылық 
акцияларын, білім және мәдени жобаларды қолдау жоспарланған. 
Сонымен бірге инфрақұрылымдық нысандарды жаңарту мен 
жаңғыртуға баса назар аударылады. Комбинатқа жұмысқа 
қабылдауда бірінші кезекте компания талаптарына сәйкес келетін 
және тиісті біліктілігі бар жергілікті мамандарға артықшылықтар 
беріледі. Кәсіпорын жұмысшыларын оқыту және жергілікті 
тұрғындар арасынан мамандар дайындау бойынша корпоративтік 
бағдарламалар қолданысқа алынып, жүзеге асырылады. Компания 
кадр тапшылығы проблемаларын шешу үшін еліміздегі облыстарда 
және Алматы, Талдықорған қалаларында орналасқан жоғары және 
орта білім орындарымен белсенді қарым-қатынас орнатпақ. 

Былтырдан бері кенішті игеруге дайындық жұмыстары жүргізіп 
жатыр. Кеніштегі кеннің жалпы қорын нақылау мақсатында $ткен 
жылдан бастап геологиялық барлау және геодезиялық зерделеу 
жұмыстары атқарылуда. Бүгінде инфрақұрылымдық нысандарды 
жаңарту және жаңғырту және құрылыс-құрастыру бойынша 
жұмыстар қолға алынған. Былтырғы желтоқсанда Сары$зек 
ауылында орналасқан теміржол тұйығы сатып алыныпты. 

Болат АБАҒАН, 
Жетісу облысы

АТЫРАУДЫҢ АУЫЛДАРЫ 
АБАТТАНЫП ЖАТЫР



�аза� баласын 
жыл�ысыз елестету м�мкін 

емес. Ы�ылым заманнан �ыл 
��йры�ты �амбар ата т�лігін асыл �азына 

сана�ан Алашты� батыр �лдарымен �атар Са� 
патшайымы Т�мар ханымнан бастап �абанбай 

батырды� жары Гаухар, 
Бопай, Назым батырларды� ат 

�стінде кірпік �а�пай ел мен 
жерді �ор�а�анына тарих куә. 

Оларды� ізбасарлары б�гінде де 
бар. Соларды� бірі – Дубайда 

ж�ріп �аза�стан атынан 
халы�аралы� додаларда 

т�лпарымен топ жарып ж�рген 
Г�лім Ая�анова.
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ырларды� ат
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лары б�гінде де 
бірі – Дубайда 
тан атынан 

� додаларда
жарып ж�рген

�анова.

Гүлім Қанатқызы 1992 жылдың 
25 ақпанында Солтүстік Қазақ-

стан облысы Айыртау ауданы на қарас-
ты шалғайда жатқан ат т�бе лін дей ғана 
Қарақамыс ауылында дү ниеге келген. 
Бала кезінен жылқының құ лағында 
ойнап �скен бұрым ды лар дың бірі. 
Тақы мы тастай болып тай ға мініп, ер 
ба лалармен қатар жүріп к�к пар 
тартқан Гүлім қазір к�птің арманы 
бол ған, биік ғимараттары к�к тіреген 
Ду байда тұрады. Шетте жүрсе де елін 
жү регінен бір сәтке де шығармаған 
қар шадай қыз қазір қазақтың намысын 
қор ғап, халықаралық жарыстарда топ 
жа рып жүргенін біреу білсе, біреу біл-
мейді.

Гүлім ат үстінде қашықтыққа ша-
ба тын спортшы әрі Дубай қаласында 
әй гілі ALJIYAD ат қорасында атқа 
мі   нуді үйрететін кәсіби жаттықтырушы 
бо лып жұмыс істейді. Күні бүгінге 
дейін Біріккен Араб *мірліктерінің 
ұлт тық жарыстарында 100-ден астам 
жа рысқа қатысып, 3 жұлдызды ша-
бандоз атанған. Ат спортынан Қа зақ-
стан ның халықаралық дәрежедегі 
спорт шебері, 3 мәрте тентпеггингтен 
ха лықаралық старттарда, 10 мәрте ха-
лықаралық ат жарыстарына қатысып 
жүл делі орындарға ие болған. 

бі л сең болғаны. Күнделікті жұ-
мы сы жылқымен байланысты 
болған Гүлім әр жылқының 
мінезінен бастап, қыр-сы-
рын бес саусағындай бі ле-
ді. 

– Жұмыс таң азанда 
бас  талады. Таңертең 
ат тарды тамақтан-
ды  рып, жуып-таза-
лап, алаңға жат тық-
 тыруға шығара мыз. 
Жарысқа әзірлеу үшін 
аяқтарын қалпына кел-
тіріп, түрлі дәрумен бе-
реміз. Аттарды ветери нар 
дәрігерлер үнемі қада ға лап 
отырады. Ат күтімі ең бас ты 
орынға қойылған. Бір атап 
�терлігі, мұндағы жылқылар біз-

Жуырда Мәскеуде Қазақстан, 
Ресей, Беларусь, Қатар, Үн-

ді стан, Сирия, Кувейт және Иран 
сияқ ты 8 елдің шабандоздары бас қос-
қан халықаралық тентпеггинг жарысы 
�т кен болатын. Құрамына Оман, Йе-
мен, Мысыр, Ирак, Судан, Иордания, 
БА* және Ресейдің сарапшылары 
кір ген халықаралық жарыста қазақ 
елі нің намысын Наталья Долгих пен 
Гүл ім Аяғанова қорғады. 

Оқырманға түсінікті болуы үшін 
ай та кетсек, «тентпеггинг» – бұл ша-
бан доздан аса нақтылық пен батыл-
дық ты талап ететін спорттық найза 

лық кадрлық таңдау да менің қолыма 
к�ш ті, – дейді Гүлім Аяғанова. 

Гүлім жұмыс істейтін атқорада 
араб, ағылшын-араб, испан тұ-

қым ды 200-ден астам ат бар. Түрлі 
жарыста олжа салып, біліктілігімен 
к�зге түскен Гүлімнің �зінің жеке ба-
сын да ғана т�рт тұлпары бар екен. 
Еш қайсысын сатып алмаған. Бәрі 
түр лі жарыста сыйға беріліпті. Ай-
туын ша, мұнда кадрлардың қызметіне 
аса жоғары мән беріледі. Мамандар 
үшін арнайы жеке үй салынған. Жұ-
мысшылардың қызметі үшін барлық 
жағ дай жасалады. Тек жұмысыңды 

– Елде ат спортына қолдау мүлде 
жоқ десе де болады. Халықаралық жа-
рыс тар мүлдем �тпейді. Аттар шабатын 
ха лықаралық талаптарға сай арнайы 
жа рыс орындары, тентпеггинг, ат жа-
рыс сияқты жарыстарды �ткізу орын-
дары жоқ. Бұл жылқыны алғаш қолға 
үй реткен еліміз үшін үлкен сын дегім 
ке леді. Cз елімізде осындай жағдай жа-
салса, �зге елге барып нем бар еді, – 
дейді Гүлім. 

Спортшы қыз сондай-ақ ат спор-
тынан шетте жүрсе де қазақ 

елінің намысын қорғағанымен, еш-
қан дай қолдаудың болмағанына на ли-
тынын ашына жеткізді. Тіпті, Қа зақ-
стан ның атынан жарысқа қатысу үшін 
ға на қомақты сомада жарна т�лейтін 
бо лып шықты. 

– Қазақстан ат спорты федера ция-
сы тарапынан, жалпы спорт министр-
лі гі тарапынан ешқандай к�мек қолдау 

бол ған жоқ. Тіпті, Дубайда жарысқа 
елі     міздің атынан қатысу үшін жыл 
сайын Қазақстанның ат спорты фе де-
ра циясына 100 мың теңге сомасында 
жарна т�леп келемін. Тек сонда ғана 
Қазақстанның Туымен жарысқа қа-
тыса аламын. Осыған дейін �ткен 
бар  лық халықаралық жарысқа �з қар-
жыммен қатысып келемін. Ат спортын 
да мытпаса да, елдің намысы үшін ха-
лық аралық додаларда жарысқа қаты-
сып тер т�ккенім үшін қолдау танытса 
риза болатын едік қой, – дейді Гүлім 
Аяғанова. 

Сонау Дубай қаласында жүрсе 
де Гүлім �зінің туған елін, ая-

дай ғана Қарақамыс ауылын аңсап, 
жыл сайын сағынып келетінін айтады. 
Шет те жүріп елінің Туын к�терген Гү-
лім ге бастығы Али Аль Марзуки де дән 
ри за болып, елге арнайы бірнеше мәр-
те қонақ та болып қайтқан екен. 

– Бастығым Али Аль Марзуки – �те 
кеңпейіл, жаны жайсаң адам. *кем  мен 
аса қатты дос болып алған. Ата-анамды 
ылғи қонаққа шақырып, �з дері біздің 
елге барып тұрады. Жыл сайын Айт мей-
рамы кезінде міндетті түр де туған ауы-
лымның жағдайы т� мен отбасы ла рына 
қаржылай к�мек бе ріп к�рсетіп тұрады. 
Cзім де қолдан кел ген ше к�мегімді 
беруге тырысамын, – дейді Гүлім. 

Шекара асып, шетте жүрсе де елін 
ой лаған, қарапайымдылық пен қайы-
рымдылықты бойына жиған қазақтың 
Гү лімі әлі талай жарыста Қазақстан 
Туын асқақтата к�теретініне сенім мол. 
Бұл орайда бағзы заманнан жылқы 
мінезді халық атанған біздің елде ат 
спортына еш к�ңіл б�лінбей жатқаны 
к�ңілге мұң ұялатады. Тиісті құзырлы 
ми нистрліктер мен Ат спорты фе де ра-
циясы, сондай-ақ Ауыл шаруашылығы 
бас қармалары мен облыс әкімдіктері 
ар найы жоба жасап, істің тетігін біле-

дің елдің жылқыларына қарағанда 
нә зіктеу келеді. Дегенмен жылқы ма-
лы на жасалған жақсы күтім мен күн-
делікті аса мән беріп қараудың арқа-
сын да жылқылары аса мықты. Жалпы, 
мұн да ат спорты аса қатты дамыған. 
Ду байда арнайы ат жарыстарына қа-
тыс тырылатын жылқыларды бап тай-
тын атқора да �те к�п. Жарыстарда 
жиыр маға дейін жүлделі орындар 
бел гіленеді. Жалпы жүлде қоры ке мін-
де 40 миллион теңге к�лемінде болады. 
Жарысқа 200-300 аттан қатысады, – 
дейді Гүлім Қанатқызы. 

Спортшы қыз елдегі ат спортына 
мүлде мән берілмей кенжелеп қал-
ғанына қынжылыс білдірді. Ай туын-
ша, елде шетелдерде аса жоғары ба-
ғаланатын ат жарысы, тентпеггинг 
сияқ ты спорт түрлеріне мүлде жағдай 
жа салмаған. Тіпті, аталған спортқа 
дайын дайтын арнайы орындар да жоқ. 

тін Гүлім сияқты мамандарды елге 
ал  дырып, арнайы қаржы б�ліп, халық-
аралық талапқа сай жағдай жасаса, 
қазақтың да бұл спорттан бағы жанар 
ма еді?! Бір жағынан шетелден қазы-
наға қаржы құйылса, екіншіден баба-
лардан мұра болып қалған ұлттық 
спор тымыз жанданып, әлем к�кпар, 
аударыспақ сияқты ұлттық спор ты-
мызды насихаттауға да мүмкіндік бо-
лар ма еді? «Арқа жайлы болса, арқар 
ауып несі бар» демекші, Гүлім сияқты 
талантты қыздарымыздың �зге елге 
кетуіне де осындай немқұрайдылық 
се беп болмады дей алмаймыз. Сон-
дық тан �ркениет к�шінде �зге елден 
қа лыс қалмас үшін күмбір-күмбір кі-
сін еткен жылқымызды қолға алып, 
дүбірі т�рткүл әлемді таңғалдыратын 
тұл парларды додаға салуға күш сала-
тын кез жеткен сияқты. 

Абзал АЛПЫСБАЙҰЛЫ, 
Ақмола облысы 

мен қылыш, басқа да спорттық қару-
жа рақтар қолданылатын ат спортының 
түрі. Аталған жарыста Гүлім жекелей 
сын да топ жарып, алтын медаль иелен-
ді. Сонымен қатар қосарлап шабу 
сайы сында Гүлім Аяғанова мен Ната-
лья Долгих күмістен алқа тақты. 

Гүлім елде жоғары оқу орнын 
бі   тірген соң к�ңілі қалаған жұ-

мыс таппай, �з қалауымен осыдан сегіз 
жыл бұрын Дубай асқан. Бала кезінен 
жыл қы малына үйірсек болып атқа 
мінуі кәдеге жарап оның болашақ тағ-
ды рының бір-ақ сәтте �рге басуына 
бас ты себепкер болыпты. 

– Бір күні Дубайда жүріп жақын 
ара ласқан достарымның бірінен мұн-
дағы ат қоралар жайлы естіп, қатты 
қы зықтым. Содан салып ұрып сол ат 
қо раға барып, бір атты сұрап алып 
қар ғып мініп, шауып к�рдім. Менің 
ат қа мініп жүргенімді к�зі шалып қал-
ған сол жердің иесі, қазіргі бастығым 
– Али Аль Марзуки бірден �зінде жұ-
мыс істеуге ұсыныс жасады. Келі сі мім-
ді беріп іске кірістім. Қазір осы жерде 
со дан бері жұмыс істеп келемін. Бар-

Äóáàéƒ
Гүлім ат үстінде қашықтыққа ша ба тын спортшы әрі 

Дубай қаласында әй гілі ALJIYAD атқорасында атқа мі   нуді 
үйрететін кәсіби жаттықтырушы бо лып жұмыс істейді. Күні 

бүгінге дейін Біріккен Араб !мірліктерінің ұлт тық жарыстарында 
100-ден астам жа рысқа қатысып, 3 жұлдызды ша бандоз атанған. 
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